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RAZLOG VEC ZA 
NARODNI SVET

K a r se je po  T rs tu  samo šušlja lo, 
je b ilo  naposled p o tr je n o . V  tržaškem  ita lijanskem  
d ne vn iku  sm o v  nedeljo , 20. t.m ., lah ko  b ra li, da sta 
se v  znani tržašk i kavarni srečali odposlanstv i D e m o 
kra tične  stranke levice (PD S) in  N ac iona lnega  za
vezništva  ( A N ) .  V  prvem  sta b ila  predvsem  s tran k in  
tržašk i ta jn ik  Spadaro in  podpredsedn ik  deželnega 
sveta B ud in , v  d rugem  pa poslanec M en ia  in  s trank in  
deže ln i k o o rd in a to r  D ressi.

"Ž iv im o  v  novem  ozračju ", je dejal Spadaro, k o  je 
ko nčn o  p rizna l, da se je sestal s p re ds ta vn ik i tržaške 
skrajne desnice, in  nadaljeval tako le : "O  zunan ji p o 
l i t ik i  obstaja na vsedržavn i ravn i dogovor. Se na k ra 
jevn i ravn i še dalje ne b om o  pogovarja li m ed seboj? 
M ed  nam i n i nobenega sporazum a. O  vprašanju so
ž it ja  m oram o  še razp rav lja ti." Znač ilne  in  za nas p o 
m en ljive  pa so b ile  besede, k i jih  je iz u s til poslanec 
M en ia . "K a r zadeva m an jš ino , v  poslanski k o m is iji 
prepreču jem  razpravo o C averijevem  zakonu. Raven 
sož itja  je o p tim a ln a  in  ne sm em o vs iljeva ti ničesar. 
C averijev zakon pa je nespre jem ljivo  siljenje", je dejal 
R o b e rto  M enia .

G lede na na jnove jš i razvo j d o g o d ko v  v  I ta l i j i ,  se 
tem u  tržaškem u p o lit ič n e m u  srečanju seveda ne ču 
d im o . K a r nas čud i in  tu d i n e k o lik o  sk rb i, je de jstvo, 
da se je M en ia  dejansko pobahal, kako  v  parlam entu  
preprečuje razpravo o zakonskem  predlogu, k i zadeva 
g loba lno  zaščito naše slovenske m anjšine. Ta p red log  
so iz o b lik o v a li in  podp isa li p re ds ta vn ik i vseh n jen ih  
ko m p on en t, z B u d in ovo  vred. Valdostanski poslanec 
C averi je b il le tako  p rijazen  in  ustrež ljiv , da je skupn i 
zakonsk i p re d lo g  v lo ž il v  z b o rn ic i in  s tem  o m o g o č il 
začetek parlam entarnega postopka . K o t  vem o, je 
kasneje svoj zakonski pred log  o  istem  vprašanju v lo ž il 
poslanec D i  B isceglie, k i p o lit ič n o  pripada B u d in o v i 
s tranki.

Povsem naravno je, da p o litič n e  stranke, p riso tne  
v  p a rla m e n tu , m ed seboj k o m u n ic ira jo , si to re j 
izm enjava jo  m is li in  in fo rm a c ije . Res pa je tu d i, da si 
je b ilo  še do  p red  k ra tk im  v  I ta l i j i  te žko  p redstav lja ti 
k a k rš n o k o li ko m u n ic ira n je  m ed n ovo faš is ti in  K P I. 
O č itn o  pa se je s padcem  berlinskega z idu  m arsikaj 
k o re n ito  sp rem en ilo  tu d i na ita lijanskem  p o lo to k u .

A  v rn im o  se k  srečanju v  znan i tržašk i kavarni. Iz  
skopega časnikarskega članka je jasno razv idno , da 
je sogovo rn ike , zbrane ob  skode lic i kave, razdvaja lo 
predvsem  vprašanje sožitja , to  je vprašanje odnosov 
m ed ita lijan sko  več ino  in  našo m an jš ino. To  n i n ič 
čudnega, saj d o b ro  vem o, kako  N ac io na ln o  zavezn i
š tvo  o z iro m a  n ovo faš is ti sod ijo  o naših m an jš insk ih  
p rob lem ih . V  tem  pogledu se naši k ra ji sploh ne m ore
jo  p r im e r ja ti z o s ta lim i o b m o č ji v državi. /  s t r a n  3

D R A G O  LEGISA

PO Z A D N J IH  N A S IL N IH  D EJA N JIH  B ASKO VSKE S K U P IN E  ETA

POGLED V ŠPANSKI MOZAIK
ANDREJ BRATUŽ

la J l i ečkrat imamo namreč 
tu protestne akcije z atentati, 
ki jih  vodi skrajna baskovska 
skupina ETA. Nedavno je bil 
posebno  odm even u m or 
mlajšega občinskega upravi
telja. V Madridu, Barceloni in 
drugih večjih mestih so mno
žice ostro demonstrirale (na 
sliki) proti temu zadnjemu 
krvavemu dejanju, ki so ga 
povzročili baskovski skrajne
ži. Tako kralj Juan Carlos I. kot 
ministrski predsednik Aznar 
sta odločno obsodila to deja
nje, prestolonaslednik Felipe 
pa se je udeležil pogrebnih 
svečanosti žrtve.

Do tu potek zadnjih do
godkov (naj še omenimo, da 
je ETA zagrozila z novim i ak
cijami, na piko je  vzela pose
bej samega predsednika vla
de). Kako se je začelo s temi 
de janji baskovskih te ro r i
stov? Zakaj pravzaprav v dr
žavi sploh prihaja do podob
nih protestov? Na to bomo 
skušali odgovoriti v  nasled
njih vrsticah.

Zgodovinski razvoj Špani
je je sicer podoben onemu, 
ki so ga doživele druge ev
ropske nacionalne monarhije 
(Anglija, Francija itd.), vendar 
pa ima razumljivo tudi svoje 
posebnosti. In to kaže tudi 
današnja stvarnost. V narod- 
no-jezikovnem oziru namreč 
Španija že zdavnaj ne pred
stavlja enovitega naroda, am
pak jo  predstavljajo različne 
skupnosti. To so predvsem 
kastiljska (španski jez ik  je 
pravzaprav ta), katalonska (z 
Barcelono), baskovska (me
sto Bilbao in druga na severu), 
Galičani (Gallegos) na portu
galski meji. Politično je  danes 
tudi Andaluzija (na jugu) de
žela z močnim i avtonom isti
čnim i težnjami. To je danes 
bežna slika španskega m o
zaika, ki je nato v teku zlasti 
moderne in sodobne zgodo
vine doživel določen razvoj.

" STRAN 2

Dogodki v Španiji se večkrat navezujejo na pisano in 
kompleksno problematiko, ki označuje današnjo špansko državo.

SLO VENIJA MED K A N D ID A T K A M I ZA P O LN O P R A V N O  Č LA N STVO  V EZ

ODLOČITEV ZGODOVINSKEGA  
POMENA, SPREJETA TUDI  

Z GRENKIMI OBČUTKI
MARJAN DROBEZ

V javnem mnenju sta na
stali evforija, ki je delno tudi 
posledica sklepa organov EZ, 
da s Slovenijo začnejo pogaja
nja o njenem polnopravnem 
članstvu, pa tudi črnogledost 
posameznih slojev oz. delov 
družbe, ki se boje, da bo EZ 
lahko oslabila narodno isto
vetnost in okrnila suverenost 
in neodvisnost Slovenije.

Duhovi se v Sloveniji ne 
bodo zlepa pomirili, saj je raz
prava o vključevanju v EZ ves 
čas podrejena obračunavanju 
med političnim i strankami. V 
parlamentu se je vnela živa
hna debata o tem problemu. 
Kritike so bile najbolj uperjene 
proti predsedniku vlade Dr
novšku in zunanjemu m ini
stru Thalerju. Poslanci opozi
cijskih strank soju obtoževali, 
da sta prikrivala t.i. španski 
sporazum, ki je Slovenijo pri
silil k popuščanju pred izsilje-

Z odločitvijo 
Državnega zbora o 

spremembi tistega dela 
oz. člena ustave, ki je 
doslej prepovedoval, 
a bo v prihodnje tudi 

tujcem omogočal 
nakup zemljišč in 

drugih nepremičnin 
ter z ratifikacijo 
pridružitvenega 

sporazuma z Evropsko 
zvezo, se je v Sloveniji 
pričelo povsem novo 

obdobje, polno 
negotovosti in 

neznank.

vanjem in sprejemu neenako
pravnih pogojev pri pogaja
njih v EZ. Nemara bi Državni 
zbor lahko že zdavnaj razprav
ljal in sklepal o razmerjih med 
Slovenijo in Evropo. Ostre kri
tike poslancev je povzročilo 
dejstvo, da je Slovenija morala 
sprejeti španski kompromis,

Janez Povše
PROBLEMI SLOVENIJE IN  MANJŠINA

M arko Tavčar /  in te rv ju  
M ILAN PREGELJ

Ivan Žerja l / in te rv ju
TONE BEDENČIČ O MARIJANIŠČU

I I K D O R  JE O H R A N I L  NEKAJ 
D O S T O J A N S T V A  I N  ZAVEST L AS TN E  

I D E N T I T E T E ,  N E  BO N I K D A R  K L O N I L  
I N BO N A DA L J E V A L  BOJ ZA P RA VI CE  
S LO V E N S K E  S K U P N O S T I  V BE NEČI JI . "

( M ar i no  Qual izza,  G li a n n i b u i della  
Slavia - M račna leta v  Benečiji)

SPOMINSKA POBOŽNOST PRI KODRETIH

Ivanka Uršič
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M arjana Remiaš
POLETNI KOLEDAR KULTURE

DD / in te rv ju
DVE NAŠI ODLIČNJAKINJI

M arjan Drobež
FILIPIČEVA KNJIGA O OTALEŽU

Damjan H lede
NADZO R NAD KRAJEVNIMI UPRAVAMI
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ki določa, da bodo tujci, ki so 
v preteklosti vsaj tri leta pre
bivali na območju sedanje dr
žave, imeli pravico do nakupa 
nepremičnin, še preden bo 
Slovenija postala polnopravna 
članica EZ. Sprejem tega do
ločila je bil namreč pogoj za 
italijansko podporo sloven
skemu pristopu. Slovenske 
parlamentarne stranke (razen 
Slovenske nacionalne stran
ke) so po ostrih razpravah in 
polemikah sicer dosegle spo
razum o tem, da bodo v parla
mentu omogočile spremem
bo ustave in ratifikacijo spo
razuma.

V Sloveniji zdaj nekateri 
politiki zatrjujejo, da sta bila 
odločitev Državnega zbora o 
vključevanju v EZ in sklep o 
vključitvi Slovenije v EZ v pr
vem krogu dejanji zgodovin
skega, skoraj epohalnega po
mena.

 STRAN 2

Hvi
Klara Krapež
PLEČNIKOVA ARHITEKTURA

Erik D o lhar / in te rv ju  
BRANKO LAKOVIČ
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S 1. STRANI

POGLED V ŠPANSKI M O ZA
G u d a ri  -

vo ja k i avtonom ne 
baskovske vlade

M edtem  ko so nekatere 
etnične skupine latinskega 
izvora (kastiljska, kata lon
ska), pa so druge keltskega 
(kot Baski). Ti živijo v glav
nem v Španiji, so pa delno 
prisotni tudi v južni Franciji, 
čeprav politično tu ne pred
stavljajo posebnega proble
ma. Nacionalno vprašanje je 
v tem stoletju dobilo še naj
bolj značilno podobo oz. te
žo v dobi Francove diktature, 
ki je  kot ostali evropski faši- 
zmi poudarjala močno cen
tralistično ureditev države in 
zatirala narodne manjšine. In 
prav v dobi Francovega reži
ma so baskovski skrajneži iz
vedli več velik ih  atentatov. 
Posebno spektakularen je bil 
v zadnjih letih diktature umor 
vladnega predsednika adm i
rala Carrera Blanca, ko so raz
strelili njegov avtomobil, k ije  
dobesedno odskočil kako de
setino metrov nad cesto in so 
seveda um rli vsi v njem. Taj
na organizacija ETA (Euskadi 
Ta Akatasuna - Baski in svo
boda) se je v javnosti prvič 
pojavila leta 1959 s tem im e
nom in nato vsa desetletja še 
Francovega režima vodila od
ločno borbo proti nasilju - se
veda z nasiljem.

Kako lahko danes gleda
mo na baskovski terorizem? 
Gotovo je, da imajo državlja
ni pravico do svobode, ena
kosti in demokracije, katerih 
pa v Francovi Španiji ni bilo, 
kot tudi ne v ostalih fašisti
čnih državah tistega časa.

Euskada - Baska 
v na rodn i noši

' t

Naravni zakon 
sam dopušča upor oblasti, ki 
preganja posam eznika ali 
skupnost in jem lje državlja
nom svobodo. To je že zdav
naj podčrtala tudi velika kr
ščanska filozofija od sv. To
maža v srednjem veku do 
M a rita in a  v našem času. 
Slednji tako piše (ko omenja 
tragična obdobja od koncen
tracijskih taborišč do odpor
niškega g ibanja): "M nogo 
stvari, ki so po svoji moralni 
naravi v civilni družbi same 
po sebi prevara ali uboj..., se
daj prenehajo imeti to  ozna
ko in postanejo po svoji m o
ralni naravi stvari, ki so lahko 
dovoljene in so v sebi etične.11

Tu bi lahko našli kako pri
merjavo tudi s slovenskim 
antifašizmom in akcijami o r
ganizacije TIGR. Danes pa je 
Španija demokratična in m o
derno urejena država. Prizna
va široko avtonom ijo, pose
bno Kataloncem, pa tudi Ba
skom. Če so bile nasilne ak
cije v času diktature razum
ljive in v nekem smislu opra
vičljive, danes pa ne morejo 
več biti. In prav zato jih  de
mokratični svet, posebej svo
bodoljubna Evropa, odločno

obsoja in zavrača. Manjšine 
imajo na razpolago demokra
tična sredstva za dosego svo
jih  pravic.

Evropska manjšinska zve
za ALE ima v svoji sredi tudi 
baskovske stranke; poleg ka
talonskih, andaluzijskih, gali- 
cijanskih, pa naše slovenske 
- da om enim o le nekatere. 
Baskovska politična stranka 
Herri Batasuna, ki jo  mnogi 
imajo za politično krilo orga
nizacije ETA, ni obsodila zad
njega umora. Zato so jo  osta
le politične sile v Španiji izoli
rale in pretrgale vsako sode
lovanje z njo. Baskov (Euska) 
je približno okoli dva in pol 
m ilijona.

Nemiri in nasilni protesti 
pa niso le stvar Baskov. Tudi 
drugod po Evropi in po svetu 
imamo žal še zakoreninjene 
te roris tične  akcije. Najbolj 
odmevna je Irska. O  tem pa 
bomo še pisali.

S 1. STRANI

RAZLOG 
VEČ ZA
NARODNI SVET

K ar zadeva predlog za
ščitnega zakona, o čemer 
je b il govo r na srečanju, 
ponavljamo, da ga je pod 
pisala tud i Budinova ko m 
p onen ta , ta ko  da ne b i 
smel b it i  p redm et ka k r
šn eg ako li s p re m in ja n ja  
brez vednosti ali celo p ro ti 
v o lji osta lih  sopodp isn i
kov. Tudi na tem prim eru

tore j v id im o, kako je, o z i
roma bi b il koristen in  celo 
nujen skupen m anjšinski 
organ ali grem ij. Ta b i po 
eni strani zares omogočal 
sodelovanje vseh kom po
nent p ri obravnavanju in 
urejanju problemov, k i so 
skupn i vsej m an jš in i, po 
drugi pa nadzoroval spo
štovanje in izvajanje sogla
sno sprejetih sklepov.

Drugače se utegne po 
n ov iti stara, znana igra, za 
katero je bila nekoč D C  
pravi mojster. Zahvalju joč 
se tej igri n ismo p riš li z na
šo zaščito nikamor. Zdaj te

stranke n i več, njeno vlogo 
pa utegne prevzeti kaka se
danja "napredna" vladna 
stranka. Toda igra bi bila v 
nov ih  okoliščinah nevar
nejša. M edtem  ko  so b ili v 
stari D C  le redki slovenski 
zasebniki, je v ita lijanskih 
vsedržavn ih  "naprednih" 
strankah angažiran precej
šen del manjšine. Igra zna 
zato b it i celo smrtonosna. 
To pa je še razlog več, da 
končno p rik ličem o k ž iv
ljen ju  skupen g rem ij, pa 
naj se im enu je  N a ro d n i 
svet ali kako rko li že.
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PO IZJAVAH SLO VEN SKIH  P O LIT IK O V

SLOVENCI B O M O  
SPET Z D R U Ž E N I  

V EVROPSKI ZVEZI
•  • • • • • • •  • • • • • • • • • •

V Sloveniji so predstavniki 
raznih strank in drugi politiki 
v zadnjih dneh dali več izjav, 
ki zadevajo vključevanje slo
venske države v Evropsko 
zvezo. Izrečenih je bilo tudi 
veliko fraz in že velikokrat 
ponovljenih razmišljanj oz. 
trditev, ki jih  javnost zvečine 
sprejema brez zanimanja in 
seveda brez navdušenja.

Med tehtna razmišljanja 
pa spadajo, sodim o, m isli 
Marjana Schifferja, poslanca 
Slovenskih krščanskih demo
kratov in predsednika parla
mentarne komisije za stike s 
Slovenci v zamejstvu in po 
svetu. Izjavil je  naslednje: 
"Spremembe ustave in potr

ditev evropskega pridružitve- 
nega sporazuma je edinstven 
trenutek, ki se nam nudi v 
zadnjih desetletjih, mogoče 
celo v enem stoletju. Sloven
ci bomo spet združeni v istih 
mejah. Ce se spom nim o, 
imamo Beneške Slovence, ki 
so že več kot sto let zunaj na
ših meja. Ko govo rim o  o 
enotnem slovenskem kultur
nem prostoru, je to zgolj pra
zna fraza, če ne bo matična 
država v istem političnem te
lesu. Tako se bomo v EZ bolj 
spoznali med seboj, kajti de
setletja ločitve so med nami 
ustvarila brezna, ki jih človek 
težko razume."

■ M .

P O V E J M O  N A G L A S

BODO GLOBLJI 
PROBLEMI ZNOTRAJ 
SLOVENIJE ŠE BOLJ 
ZAUSTAVILI 
MANJŠINO?

Pismo dolgega števila u- 
glednih slovenskih predstav
nikov predvsem kulturnega in 
znanstvenega sveta z naslo
vom "Ura evropske resnice za 
Slovenijo" je  poimenovalo ti
sto, kar je marsikdo lahko čutil 
že kar nekaj časa: da je  nam
reč v Sloveniji v zadnjem času 
prišlo do temeljitega zastoja 
na področju demokratičnega 
življenja, da se bistvene po liti
čne odločitve sprejemajo v vse 
ožjem krogu ljudi, da je  parla
ment v številnih primerih brez 
večjega lastnega odpora p o 
stavljen pred izvršeno dejstvo, 
da še ni prišlo do razčistitve s 
preteklostjo in vsaj moralne 
poprave krivic, da vse preveč 
prevladujejo predstavniki p o 
vojnega režima, predvsem pa 
tedanja miselnost, da ni učin
kovitega hkratnega delovanja 
večine in opozicije, da je kul
turna inteligenca vse bolj p o 
tisnjena v kot itd. Na vsak na
čin je  navedeno pismo vredno 
širše obravnave, saj m ed dru
g im  izraža zaskrbljenost za 
slovensko p o t v Evropo, kot 
posledico vseh družbenih za
stojev pa navaja vse večje ra
zočaranje in nezaupanje ljudi.

Pred časom smo na tem  
mestu brez večjih težav ugo
tovili, kako se tudi m ed našo 
manjšino širi nezaupanje in 
kako v prim eri z evropskimi 
in svetovnimi dogodki vse bolj 
zaostajamo in vzdržujem o  
preživelo povojno organizira
nost. Dejstvo, da je  vpliven del 
razmišljujočih ljudi v Sloveniji 
uspel jasno poimenovati ne
spodbudno duhovno stanje v 
matični domovini, pa odpira 
dodatno, povsem naše vpra
šanje. Vprašanje je  namreč v 
tem, če je matična domovina,

ki v trenutku ustavlja dinam i
ko demokratičnega razvoja, 
kar je  razlog vse manjše dru
žbene prodornosti, kaj učin
kovitejša v odnosu do svojih 
manjšin. Kot je  znano, je  pred  
časom ta odnos Republika 
Slovenija opredelila s posebno 
resolucijo, ob čemer so b ili 
nekateri kar preveč naivno 
prepričani, da je  s tem utrdila 
p o t za celovito organiziranje 
manjšine. V resnici je šlo za 
prešibko in premalo odločno 
stališče, kar so potrd ili vsi kas
nejši dogodki, ko sta manjšini 
v Italiji in na Koroškem le na
daljevali po t potrjevanja no
tranje razcepljenosti, da b i 
npr. vsedržavno organizirani 
rojaki na Koroškem nedavno 
označili prizadevanje narod
nostno organiziranega dela 
manjšine za "narodno sekta- 
štvo."

Slovenija s svojimi nerazči
ščenimi zadevami v tem tre
nutku verjetno svojim m anj
šinam ne more bistveno p o 
magati, čeprav slednje s svojo 
notranjo razdeljenostjo naj
brž že spod m ikajo obrobje  
slovenskega narodnega p ro 
stora. Še več, hote ali nehote 
situacija v Sloveniji presene
tljivo podpira vse tiste m anj
šinske sile, ki vzdržujejo p o 
vojno stanje. V tem smislu sta 
torej situaciji v m atični do 
m ovini in v manjšini na m oč 
podobni oz. smer v obeh p ri
merih takšna, da bi jo  bilo nuj
no korenito spremeniti. Prvi 
pričetek je  osvetlitev resnice, 
kar je  v Sloveniji storilo pismo 
“Ura evropske resnice za Slo
venijo". Težko je  verjeti, da ne 
bi b ili česa podobnega sposo
bni tudi v manjšini.

K R A T K E

VOJNI ZLOČINI NE ZASTARA
JO. Pred vojaškim sodiščem v 
Rimu se je končala kazenska 
obravnava proti dvema nacisti
čnima častnikoma, ki sta leta 
1944 sodelovala pri pokolu v 
Ardeatinskih jamah v italijanski 
prestolnici. Zaradi atentata, ki 
ga je partizanska diverzantska 
enota izvedla na nemško četo, 
ko je ta korakala po eni rimskih 
ulic, so nacistične objasti dale 
pobiti 335 civilistov. Šlo je po
večini za rimske Jude.

Vojaško sodišče je pred
vsem potrdilo načelo, po kate
rem vojni zločini ne zastarajo. 
Erich Priebke je bil obsojen na 
15 let ječe, Karl Has pa na 10. 
Če upoštevamo, da je bil obe
ma priznan odpust kazni 10 let, 
bo Priebke dejansko ostal v za
poru (oz. v hišnem priporu, ker 
je star nad 80 let) le nekaj me
secev, Has pa je dejansko že 
na svobodi.

Če nam je dovoljena kratka 
pripomba: kdaj bo pristojna ita
lijanska oblast potrdila načelo 
o nezastaranju vojnih hudodel
stev za svoje visoke častnike in 
visoke režimske funkcionarje, 
ki so v t.i. "ljubljanski pokrajini" 
odrejali množično streljanje 
talcev in pobijanje slovenskih 
patriotov?

BIVŠI JAVNI tožilec Di Pietro 
se je odločil za aktivno poli
tiko. Kandidiral bo v nekem 
senatnem volilnem okrožju v 
Toskani, kjer je dosedanji se
nator odstopil. Di Pietro bo 
kandidat "oljke". Za njegov 
vstop v politiko je bil odločilen 
pogovor s tajnikom DSL D A- 
lemo. Zaradi takšne njegove 
odločitve je voditelj "pola svo
boščin" skoraj izgubil živce.

KLJUB PRISOTNOSTI vojske 
se v Neaplju in deželi nadalju
je krvavo obračunavanje med 
zločinskimi tolpami. Vsak dan 
umreta nasilne smrti po dva 
človeka. Vojaki stražijo po
membnejša poslopja v mestu 
in drugod po deželi, tako da 
se policija in orožniki lahko 
posvečajo le boju zoper orga
nizirani kriminal. Na Siciliji je 
bil takšen poseg vojske uspe
šen, v Neaplju in okolici pa 
manj.

PREDSEDNICA SRBSKE re
publike Bosne Biljana Plavšič 
je bila izključena iz Srbske de
mokratične stranke, ki zahte
va, naj nemudoma odstopi. 
Stranka je pod vplivom bivše
ga predsednika Karadžiča, ki 
bi ga mednarodne mirovne si
le rade ujele in ga predale so
dišču v Haagu. Obtožen je 
namreč vojnih zločinov. Lov 
na domnevne ali resnične voj
ne zločince ima za posledico 
hudo trenje med silami Atlant
ske zveze in delom srbskega 
prebivalstva, ki očitno "varuje" 
Karadžiča in njegove sodelav
ce. Oči marsikaterega opazo
valca so uperjene v Beograd, 
kjer je med drugim Slobodan 
Miloševič, sopodpisnik spora
zuma v Daytonu. Ta dogovor 
pa obvezuje vse podpisnike, 
da izročijo haaškemu sodišču 
vse osebe, ki so obtožene voj
ni h hudodelstev.
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AKTUALNO

IN TER VJU  /  M I L A N  PREGELJ

G ospod  M ila n  P regelj, 
K la n e c  j e  f a r a ,  k i  n im a  

svojega d u h o vn ika , s a j j o  
o s krb u je te  V i iz  R o d ik a ; in  

v e n d a r sm em o trd iti, d a  j e  to  
k ra j, k je r  iz v ir a  studenec  

duhovne p re n o v e  z a  m noge  
P rim o rc e , še z la s t i m lade  s 
K ra s a  in  i z  Slovenske Is tre . 
K d a j in  k a k o  j e  z a ž u b o re l 
ta  "studenec", k i  p r in a š a  
sveže m oči tu d i v ja v n o  

ž iv ljen je , in  k a te ro  
p o d ro č je  k rije?

M orda za začetek dve besedi o 
preteklosti te župnije. Le-taje prav
zaprav mlada, saj je  bila ustanov
ljena I. 1904. Prej je  bil tukaj ka
plan, in sicer dolinski, ki je  tudi po
magal tuka jšn jem u prebivalstvu 
razvijati slovenstvo in kulturo, tako 
da to, kar se danes dogaja v Klan
cu, ni nekaj zelo novega, ampak 
na neki način nadaljevanje tistega, 
kar se je  v preteklosti že dogajalo. 
M nogi duhovniki, ki so tu delovali, 
so bili namreč tudi kulturni delavci, 
pesniki, zgodovinarji, zbiralci sta
rin. Res pa je, da se danes v Klancu 
resnično dogaja nekaj posebnega, 
ker gre skozi to  staro župnišče let
no okrog 1500-2000 mladih ljudi.

Upam, da bo ta "potok, ki žubo
ri", pomagal komu vzkliti v  svoji 
duhovni rasti. Delo v Klancu se je 
začelo 1.1992, in sicer po smrti du
hovnika in pesnika Lojzeta Kocjan
čiča, ki je kot upokojen duhovnik 
bival v tem župnišču. Župnik v Ro
diku pa je bil tedaj Lojze Kržišnik 
in je, tako kot jaz danes, prihajal 
tudi v Klanec. Prej so bile podobne 
pobude, podobni dnevi zbranosti, 
podobne duhovne vaje v Vremah; 
ko pa je  tukajšnji upokojeni župnik 
Lojze Kocjančič umrl, se je  rodiški 
župnik Kržišnik odločil, da dejav
nosti iz Vrem prenese v Klanec. 
Kras gotovo potrebuje neko prero- 
ditev in, kot se je včasih dogajalo, 
da jo  je doživljal s sajenjem dreves, 
bo morda danes s "sajenjem" novih 
ljud i.

K a te ro  p o d ro č je  
to re j p o k r iv a te  in  a l i  j e  

to  d e lovan je  v D om u  
d u h o v n o s ti n ačrto van o  

n a d e k a n ijs k i a l i  
š k o fijs k i ravn i?

POTREBNA JE 
PREDVSEM 
D U H O V N A  

PRERODITEV
MARKO TAVČAR

Udeleženci takih ali drugačnih 
dnevov so od vsepovsod, saj priha
ja jo  skupine različnih starosti in 
stanov iz vse Slovenije, tudi iz za
mejstva, tako s Tržaškega kot Gori
škega. V hiši so gostovali že naj
manjši strežniki in otroški pevski 
zbori pa druge skupine starejše 
mladine, vse tja do naših požrtvo
valnih starejših gospe, ki se ukvar
ja jo  s karitativnim  delom, tako da 
starostnih mej dejansko v hiši ni. 
Drugače pa je  tudi dejavnost raz
potegnjena temu primerno, od bolj 
igrive do bolj resne, od bolj druža
bne do bolj meditativne.

Ta hiša v Klancu je ob Stržišču 
ena od dveh v koprski škofiji, ki 
naj bi pokrivali celoten te ritorij na
še škofije. Seveda ima naša dekani
ja neke prednosti zaradi bližine in 
domačnosti, drugače pa je  ta hiša 
odprta kom urkoli, ki skuša živeti 
oz. ki se trud i uresničevati tiste c i
lje, ki jih  kristjan zasleduje in ki kri
stjanom nekaj pomenijo. Hočem 
reči, da kakšnih sekt ne bi spreje
mali; drugače pa pri prijavi ni po
membno, od kod je  kdo, ampak 
to, s kakšnim namenom prihaja.

Im a ta  t i  dve h iš i
to re j e n a k  sta tus  in  tu d i  

p o d o b n o  o b liko  delovan ja?
Tako je. Tudi sama vsebina je 

med Stržiščem in Klancem kar us
klajena, ker v glavnem te poletne 
tedne, ki so bolj množični, bolj ob i
skani, pripravljamo skupaj oz., bo
lje rečeno, pripravlja jih  g. Vinko 
Kobal, ki zbere in napiše gradivo, 
potem pa mi, mlajši duhovniki, to  
gradivo hvaležno pograbimo in u- 
porabljam o tudi drugod. Hiši sta 
povezani med seboj tudi s tem, da 
imata vsaka svoje društvo, včasih

pripravita skupaj tudi kakšno ak
cijo.

Kar se samega načina dela tiče, 
smo se prim orski duhovniki od lo 
čili za nekaj svojevrstnega v Slove
niji. Skušamo se namreč približati 
tistim , ki prihajajo na duhovne vaje 
oz. dneve zbranosti, in odgovarjati 
na njihove potrebe ter vprašanja. 
Prav iz tega izhaja tudi to, da hiša 
ni več samo škofijska (tudi za Strži- 
šče velja isto), ampak je v bistvu 
vseslovenska. Tako je  npr. v tem 
tednu za mlade, ki so končali 7. in 
8. razred, veliko udeležencev iz 
ljubljanske škofije in se tukaj poču
tijo  kot doma. M nogi se več let za
poredoma vračajo. Tako imamo tu 
di nekaj animatorjev, ki prihajajo 
iz ljubljanske škofije in pomagajo 

i pri delu.

Z d i se m i z a n im iv o  in  z a  
p r im o rs k e  ra z m e re  j e  ze lo  
dragoceno , d a  ste za s n o v a li 
delo, k i  ž e li  o b lik o v a ti m lade  
vseh s tanov in  j i h  p r ip r a v i t i  

na ja v n o  d e lovan je  ne le 
v C erkvi, a m p a k  tu d i  

v ž iv lje n ju  n a  p o d ro č ju  
k u ltu rn eg a , socia lnega in  

m ogoče tu d i d ru žb e n o 
p o lit ič n o  a n g a ž ira n e g a  

ž iv lje n ja . Že  n e k a j let 
d e lu je te  in  z a z n a t i  j e  

določene p re m ik e .
A li n i tako?

Stri njam se. Kot rečeno, je  s tem 
delom začel Lojze Kržišnik in to  
delo nadaljujem, čeprav ne v enaki 
oblik i in meri. Gotovo pa to delo 
prinaša nekatere spremembe. U- 
pam pa si trd iti, da ni to  le zasluga 

i duhovnikov, ampak tudi osebnih 
spoznanj m ladih, ki so začutili po
trebo, da poglobijo določene izku- 

i šnje.

Že pre j sem om en il d ruštvo  
Mavrični most m ladih, ki deluje tu 
v Klancu in je  nastalo na željo m la
dih. Začutili so, da ni dovolj samo 
prijateljsko srečevanje, ampak da 
je pom em bno tudi ustanoviti dru
štvo, s katerim lahko nastopaš pred 
javnostjo, s katerim se lahko pojav
ljaš kot pravna oseba in najdeš dru
gačen stik, drugačen način kom u
nikacije z oblastjo, v katerem delu
ješ in kjer gostuješ; društvo ima 
tudi svoje glasilo. M islim , da prav 
ti mladi (društvo šteje danes že ka
kih 130 članov) dajejo tem krajem 
neko novo svežino in tudi nov na
čin razmišljanja, ki sta društvo tudi 
priklicala k življenju. Nekatere stva
ri, npr. mesečno mladinsko mašo, 
so mladi že prej organizirali v eni 
izmed kraških ali pa tudi pivških 
in bistriških župnij; to  društvo je 
prevzelo tudi to  dejavnost in jo  vo
di naprej. Ta srečanja so se sicer 
začela z mašo in nato nadaljevala 
z družabnostjo in petjem, a v orga
nizirani, zanimivi in pozitivni ob li
ki. To je m ladim  vsaj tu na Krasu 
veliko pom enilo. Druga dejavnost 

ipa se je  pojavila lani. O d ločili smo 
se za ljubiteljsko gledališče. Kot pr
vo stvar smo postavili na oderM a- 
lega princa  in smo imeli doslej že 
osem ponovitev. Povsod, kjer smo 
nastopili, je igra naletela na zelo 
lepe in spodbudne ocene, češ da 
je vsebina taka, da vabi gledalce k 
razm iš ljan ju  in poglab ljan ju  te r

iskanju rešitev iz lastnih ali občih 
težav. Zaradi takih ocen smemo in 
moram o tako delovanje imeti za 
pozitivno.

K a k š n i so s t ik i z  
zam ejstvom , z  n a š im i 

m la d in s k im i o rg a n iz a c ija m i, 
in  k a j  b i svetovali, d a  b i 

p re k v a s il i  tu d i našo  
za m e js k o  stvarnost, k i  j e  

ž e  p re v e č  m alodušna?
Z zamejstvom imamo nekaj sti

kov. Nekatere skavtske skupine so 
tudi pri nas gostovale po nekaj dni. 
Več stikov imajo sami mladi med 
seboj še zlasti od lani, ker so sode
lovali pri pripravi papeževega obis
ka v Sloveniji, gotovo pa ima neko 
težo tudi lansko sodelovanje oz. 
organizacija Drage mladih na O p 
činah.

Zamejci ste enako povabljeni in 
enako dobrodošli v-tej hiši kot vsi 
drugi iz Slovenije. Nobene razlike 
ne bomo delali, saj nas je Slovencev 
malo in moramo sodelovati. Poži
vitev pa v id im o tudi v tem, da lah
ko kdaj pa kdaj tudi nekdanji ko
munistični Vzhod ponudi neko bo
gastvo, tokrat duhovno, na tem po
dročju močno osiromašenega in ka
pitalistično usmerjenega Zahoda.

K a te r i  so k ra tk o ro č n i  
in  k a te r i d o lg o ro čn i n ačrti, 

k i  s i j i h  za s ta v lja te ?
Težko je govoriti o duhovnih na

črtih. Lažje kaj povem o tem, kako 
je z obnavljanjem Doma duhovno
sti ali kako je na področju organi
ziranja določenih stvari. V vsakem 
primeru nameravamo končati, kar 
pri gradnji še ni končano. U rediti 
m oram o predvsem  podstrešje , 
obnoviti streho in nato še pročelje, 
potem pa tudi urediti okolico, da 
bo primerna tudi za velike skupine 
ali več majhnih skupin, bodisi za 
igranje bodisi zadelo. Drugače pa 
m islim , da bi lahko v tej hiši ob že 
obstoječih organiziranih prisotno
stih strežnikov, birmancev, malih 
pevcev itd. gostili tudi kako sku
pino, ki bi bila bolj delovno usmer
jena, tako da bi priredili likovno ali 
glasbeno delavnico, da bi tudi tako 
obogatili udeležence z dragoceni
mi izkušnjami, ki bi jih  lahko korist
no uporabili v domačem kraju.
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S 1. STRANI

O D L O Č I T E V  Z G O D O V I N S K E G A  
P O M E N A ,  SPREJETA 

Z G R E N K IM I  O B Č U T K I

Razni presežniki im ajo v tem 
trenutku predvsem po litičn i po 
men. Najbolj pom em bno je dej
stvo, da je vključevanje Slovenije v 
evropske združevalne procese edi
na možnost za obstanek naše drža
ve v prihodnosti. Za tako možnost 
in vizijo pa je bilo vselej treba tudi 
kaj žrtvovati.

Pri tem pa moramo opozoriti, da 
bi morali zagotoviti izvedbo refe
renduma o tem, kaj Slovenci menijo
o vključevanju v EZ.

NAJVAŽNEJŠE JE 
POGLABLJANJE DEMOKRACIJE

Pridružitveni sporazum Sloveniji 
nalaga veliko obveznosti, njihovo u- 
resničevanje pa bo Evropska kom i
sija (to je eden od najvažnejših or
ganov EZ) sproti in natančno pre-

i verjala. Sedaj mora vlada na podlagi 
sklepa parlamenta in sporazuma 
političnih strank do konca septem- 

j  bra pripraviti celotno strategijo za 
vstopanje naše države v Evropsko 
'zvezo. Merila, ki jih  bodo uporab
ljali pri izbiranju prihodnjih članic, 
so sprejeli že leta 1993 na vrhun
skem sestanku EZ v Kobenhavnu. 
Med njim i je na prvem mestu od
nos države do demokratičnih pravil, 

ipa tudi zahteva, da zainteresirane 
države pokrijejo obveznosti, ki jih 

j prinaša članstvo v EZ. O  tem je na 
novinarski konferenci in poslancem 
Evropskega parlamenta govoril ev- 

! ropski komisar Van den Broek. Po
udaril je, "da Evropska zveza ne m o
re podpreti držav, ki ne bi bile dovolj 
demokratično naravnane".

I

P otrebna bo preosnova tovornega posta ja lišča na mejnem  prehodu 
V rto jb a  p r i G o r ic i; m nog im  g roz i brezpose lnost

Slovenija bo le z največjo voljo 
in napori izpolnila zahteve in priča
kovanja EZ glede nadaljnjega raz
voja in poglabljanja demokracije. 
Marsikatero izhodišče in spodbudo 
za tak proces vsebuje dokument,

ki ga je nedavno sprejela skupina 
slovenskih intelektualcev, um etni
kov in znanstvenikov; ta ima naslov 
Ura evropske resnice za Slovenijo.

Posebna, zelo zahtevna naloga 
v obdobju vključevanja v EZ, bo

združevanje teženj Slovencev, ki ž i
vijo v različnih državah. Deli našega 
narodnega telesa so namreč v pre
teklosti živeli v različnih političnih 
in drugih razmerah. Sedaj si bo tre
ba prizadevati za skupnost intere
sov, ki bi prispevali k utrjevanju na
rodne istovetnosti. To velja tudi za 
Slovence iz matične države in slo
vensko narodno skupnost v Italiji. 
Istega dne, ko je slovenski parla
ment sprejel pridružitveni spora
zum z EZ, sta evropske parlamen
tarce v Strasbourgu župana Gorice 
in Nove Gorice seznanila s progra
mi za skupen gospodarski razvoj 
obeh obmejnih občin. O  obisku v 
Evropskem parlamentu je na časni
karski konferenci govoril župan 
mestne občine Nova Gorica Č rto
m ir Špacapan. Na opozorilo, da re
solucija proti zakonski zaščiti Slo
vencev v Italiji, ki jo  je  nedavno 
sprejel občinski svetvG orici, lahko 
škoduje sodelovanju med obema 
Goricama, je Špacapan odgovoril, 
da sodelovanje res “visi na nitki". 
Dodal je, da bi se desničarske sile 
v Gorici morale tega zavedati.
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IZ ŽIVLJENJA CERKVE

RAST V VERI

D U H O V N A  PRIPRAVA 
N A  JU B ILEJN O  LETO 2000

v o d ič : EVANGELIST MARKO 
DOPISNIK: ZVONE ŠTRUBELJ

Z  J E Z U S O M  N A  O B A L I, V  Č O L N U ,
N A  P O T I IN  V  M E S T U  ( 9 )

PREŽIVITE PET M IN U T  Z BO Ž JO  BESEDO, PREBERITE SI 
O S M O  P O G L A V JE  M A R K O V E G A  E V A N G E L IJA .  Z N J IM  
EVANGELIST MARKO UVEDE PO T Z JEZUSOM.

N a  p o t i  ( p r im .  M r  8 ,2 7  d o  1 1 ,1 )
Pot vodi Jezusa in  njegove učence od Cezareje F ilip o 

ve v G alile jo; od tam v Judejo, vse do Jeruzalema. N a  
p o ti je vseskozi navzoč c ilj: mesto Jeruzalem. Stavek, 
k i p o t in  končn i c ilj najlepše izrazi, se glasi: "B ili so na 
p o ti p ro ti Jeruzalemu. Jezus je hod il pred n jim i" (10,32). 
Tako ko t je b il v  prejšnjem  delu v sredini, k rm ar čolna, 
tako hod i zdaj pogum no pred učenci. Pot namreč vodi 
v trp ljen je  in  sm rt. Sli bom o od dogodka do dogodka 
in analizirali, kako Jezus vzgaja svoje učence za vero: 
tis to  vero, za katero smo rekli, da premaga celo g rožnjo  
sm rti. S topim o zdaj z Jezusom na pot.

P r v i  te s t v e r e
N a  začetku p o ti hoče Jezus razjasniti c ilj potovanja 

in  dokončno u tem eljiti n jihovo vero vanj. N i  b ilo  lahko. 
Postavi jim  od loč ilno  vprašanje: "Kaj pravite, kdo sem?" 
N a  to  vprašanje je Jezus dolgo čakal. N a jp re j je svoje 
učence poklical, nato jih  je dolgo uvajal v skupno ž iv 
ljenje. Zdaj hoče o tipa ti temelj n jihove vere. Poseže g lo 
boko v dušo svoje skupnosti. Gre za tis to  osebno, notra
nje prepričanje, osebni odnos, k i je temelj za po t, katero 
začenjajo.

Vsakdo od učencev naj si odgovori: kdo je zame ta 
Jezus iz Nazareta? M edtem  ko so v prejšnjem obdobju, 
v čolnu, lahko skupaj gradili temelj svo ji veri in svojemu 
poslanstvu, gre zdaj za nekaj večjega. Vsak m ora ute
m e ljit i svojo ž iv ljen jsko  odločitev v sebi. Tu pride do 
izraza s im bol po ti. M edtem  ko v čolnu n i po trebno 
vsakemu veslati, dovo lj je, da to  počneta eden ali dva, 
m ora zdaj vsakdo h o d iti sam. Tako ko t nihče ne more 
vd ihovati zraka namesto mene, nihče ne m ore h od iti 
moje po ti. Ta je lastna samo meni, tud i če jo  p rehodim  
v  skupini.

N a  ta p rv i test vere - M arko  nam ga prikaže v osmem 
poglavju (8.27-30) - odgovori poz itivno  zlasti Peter: 
"Ti si K ris tus" (8,29). Vem, t i si tis ti, k i so ga p re rok i 
napovedovali in  ga moje ljudstvo  pričakuje. Vse b i b ilo
v redu, če b i Jezus Petra samo pohvalil in  b i m irno  na
daljeval p o t p ro ti Jeruzalemu. Toda na Petrovo izpoved 
vere Jezus naveže napoved svojega trp ljen ja  in  sm rti. 
To pa je za učence hladen tuš, nov preizkus, drugi test 
vere. O  tem  v našem prihodnjem  prispevku.

NOVA MAŠA V  
B O V Š K I Ž U P N IJ I

Tudi ožje Posočje se letos 
veseli svojega novomašnika, ki 
ga je pred kratkim posvetil ko
prski škof Metod Pirih. V bov
ški župniji, iz katere izhaja no- 
vomašnik Zoran Zornik, so 
potekale priprave na prvo ma
šo v bovški farni cerkvi.

Župljani, ki so s pridnimi ro
kami in iznajdljivostjo pričarali 
nekdanje novomašno vzdu
šje, se ne spominjajo, da bi 
kdaj v zadnjih desetletjih za
čutili takšno medsebojno po
vezanost; povezanost tudi z 
vsemi okoliškimi vasmi. Poleg 
krašenja znotraj cerkve, je bilo 
vse v cvetju tudi zunaj te velike 
stavbe in po tamkajšnjem sto
metrskem stopnišču. Na šte
vilnih mlajih so plapolali trako
vi v barvah slovenske trobojni
ce. Te tradicije se komaj spo
minjajo le še najstarejši župlja
ni. Ob novi maši jeostala tretji
na vernikov zunaj cerkve, ki so 
obred spremljali z ekranov, na
meščenih na fasadi.

Tako je bila nova maša v 
bovški župniji pravi ljudski 
praznik. To je bil tudi osrednji

dogodek občinskega praznika, 
ki je sedaj spet god župnijske
ga patrona sv. Urha. Maše in 
litanije ter sprejemi so bili še 
v Čezsoči, novomašnikovi roj
stni vasi, in po vseh vaseh žup
nije. Sedaj pa čaka novega 
duhovnika najvažnejše: od
govorno sodelovanje z verniki 
za oblikovanje okolja ljubezni.

- M IR A N  M IH ELIČ

SREČANJE T R E H  
D E Ž E L  V V E T R IN J U

V soboto, 23. avgusta, bo v 
Vetrinju pri Celovcu 6. sreča
nje treh dežel, ki ga letos orga
nizira krška škofija. Zbrali se 
bodo verniki iz Slovenije, Fur- 
lanije-Julijske krajine in Koro
ške. Evharistično bogoslužje bo 
v treh jezikih (slovenščini, nem
ščini in italijanščini). Ob 10. uri 
bo maša na velikem dvorišču 
nekdanjega cistercijanskega sa
mostana. Po maši bo odmor, ob 
13. uri pa srečanje s progra
mom v znamenju Sv. pisma. 
Ob 14.30 bosta v samostanski 
cerkvi evharistična pobožnost 
in sklep romanja. Srečanje pri
pravljajo videmska, celovška in 
ljubljanska škofija.

SPOMINSKA POBO ŽNOST  
V G O Z D U  PRI VASI KODRETI

Že nekaj let poteka na odprtem pri Zgornji Branici občutena 
pobožnost v spomin na pokojne Brecljeve. Tudi letos se je je kljub 

slabemu vremenu udeležila lepa množica zvestih ljudi.

Leta 7997 je  bila na tem  
mestu prva “spominska p o 
božnost" z govori, petjem , 
premišljevanjem in srečanjem 
pod hrastom. Vse do letos je 
bila  potem  tam maša z govo
rom in petjem. Sedaj je  tam 
velik, lesen križ z imeni: Jožef, 
Marica, Angela in Martin (na 
sliki). Pomenljiv je napis: 'Jaz 
sem trta, vi mladike" in "Nikoli 
narod ne izgine, ki poln kre
posti je vrline, - poln vere v 
sebe in v Boga!"

Zaslugo za prisrčno slavje 
v spomin na res pokončne kri
stjane in Slovence, ki so daro
vali svoje življenje za večne 
ideale, imajo dobrohotni zbo
ri in govorniki ter lastniki ze
mljišč. Letos je  zaradi slabega 
vremena potekalo  v b ližn ji 
cerkvici p ri Kodretih ob soma
ševanju enajstih duhovnikov 
in z mogočnim petjem štur- 
skega zbora. Pomenljiv govor 
je  im el prof. Franc Kralj, ki ga 
zato v celoti objavljamo.

SPOŠTOVANI IN DRAGI 
BRATJE IN SESTRE!

Zbrali smo se k spominski 
maši za pokojne Brecljeve, ki 
se že nekaj let opravlja na 
kraju, kjer so bili nečloveško 
in krivično usmrčeni v brato
mornem spopadu na naših 
tleh. Ta dogodek nas povezu
je v prepričanju, da so tisti, 
ki so "bili po sodbi ljudi sicer 
mučeni, a je njih upanje pol
no neumrljivosti'1.

Množično uničevanje člo
veških bitij, kakršno so prine
sle razne totalitarne ideologi
je, je nedvomno najtežji in

najbolj grob dogodek dvajse
tega stoletja. Ljudstvo, iz ka
terega sredine so zrasli priče
valci vere in mučenci za zve
stobo očetnim izročilom res
nice in božje pravice, to ljud
stvo bo živelo. Ljudje, ki so 
umirali za zvestobo svojemu 
verskemu prepričanju, niso 
bili žrtve halucinacij, ampak 
žlahten sad prepričanja, ki 
ima neizpodbitno veljavo že 
dvatisoč let, na katerem stoji 
in pade krščanstvo: to  je ve
ra, da z grobom ni vsega ko
nec, da se z grobom najveli
častnejše šele začenja. Zato 
žrtev pobojev ne smemo gle
dati le z negativne strani. Za 
vsakega posebej je Bog sod
nik in plačnik v večnosti, v 
primerjavi s katero je vse ze
meljsko živ ljen je  le krateh 
dih. Za slovenski narod pa so 
in bodo še v prihodnosti te 
žrtve v ir duhovnih moči. M e
nim, da bi storili veliko kriv i
co življenju in pričevanju t i
stih, ki so umrli v zvestobi 
idealom krščanstva, če bi nji
hovo usodo imeli le za tra
gičen politični zločin. N jiho
vo življenje in smrt pričata o 
čistosti in moči pričevanja za 
Kristusa in za njegovo Cerkev 
med ljudstvom.

Kri mučencev ne vpije po 
maščevanju, je pa seme no
vega, prečiščenega življenja 
in razlog novega upanja. Ne 
tajim, da je v ljudeh, ki so šli 
skozi ogenj težkih preizku
šenj, neredko orosenih s kr
vjo njihovih dragih, še veliko 
bolečine in trpljenja, vendar 
tudi pri takih ljudeh skorajda 
nikdar ni v srcu sovraštva in

maščevanja. V zadnjih letih 
se je veliko govorilo o narod
ni spravi, ki bi presegla trage
d ijo  medvojnih in povojnih 
pobojev. Toda brez resnice, 
ki ne prenese zanikanja po
bojev in vzrokov za to trage
dijo, brez pravice, ki vključuje 
pravico do dobrega imena v 
javnosti in priznanje krivde 
na vseh straneh, sprava ni 
mogoča. Pripravljenost na 
iskreno odpuščanje mora biti 
na vseh straneh. Vemo, da je 
resnična sprava proces in ne 
enkratno dejanje. Zato je tre 
ba vedno znova z veliko potr
pežljivostjo opozarjati in de
lati za spravo. Ali je to m o
goče?

Priznam, da ni lahko, kajti 
ta naš prostor in čas, v kate
rega smo postavljeni, je še 
vedno usodno zaznamovan 
s prisotnostjo zla. Indijski m i
slec Gandhi pomenljivo po
udarja starozavezno sporoči
lo, da iz zla lahko izhaja 
dobro, toda to je odvisno od 
Boga, ne od človeka (1 M ojz 
50,19-20). Človek mora ve
deti samo to, da zlo poraja 
zlo, tako kakor se dobro raz
laga z dobrim. Stara modrost 
nas uči, da je zlo vselej na
sledek odsotnosti Dobrega. 
Bolj ko se torej oddaljujemo 
od pravira Dobrega - Boga in 
Njegove luči, bolj se nas lah
ko polaščata zlo in tema. Še 
bolj žalostno pa je, če tako 
dogajanje načrtno in s hladno 
preračunljivostjo pospešuje
mo sami s svojimi dejanji. Ni 
dvoma, da kolikor nam gre 
le za svet, v katerem kraljuje
jo kultura smrti, bogoskrun-

stvo, nizka poželenja, zvijač
nost uma in hudobija srca, 
potem smo sprejemni izpit 
prav gotovo dobro opravili. 
Vendar obstaja tudi svet, v 
katerem ljudje ljubijo svojega 
bližnjega, kjer še niso pozabi
li slaviti svojega Stvarnika in 
kjer še obstaja spomin na Si
na človekovega. Tudi naš O d
rešenik Jezus Kristus je bil ne
dolžna žrtev političnih spletk 
judovskih veljakov in prav z 
žrtvijo življenja, ki jo  je sprejel 
iz ljubezni do Očeta in do 
nas, nas je odrešil in odprl 
pot v večno kraljestvo resni
ce, svobode in ljubezni.

Vemo, da zgodovino vodi 
Bog, zato so nedolžne žrtve 
tudi sedaj tem elj duhovne 
moči Cerkve na Slovenskem 
in vsega našega naroda. Zato 
kristjani nimamo razloga za 
malodušnost. Zmaga dobre
ga, zmaga odrešenja je zago
tovljena s Kristusovo zmago 
nad smrtjo in njegovim vsta
jenjem. Kristjani smo pova
bljeni k temu, da bi bili priče
valci ljubezni in miru, ki sta 
božji dar za naš svet, da bi iz 
Cerkve napravili, kot govori 
ena izmed evharističnih m o
litev, “kraj resnice in svobode, 
pravičnosti in m iru , da bi 
vsak človek v njej lahko našel 
razloge za upanje." Amen.

G O V O R  Z  LJUBLJANSKEGA POSVETA

DEMOKRACIJA 
IN VREDNOTE ( 3 )

A N T O N  STRES

RAZKOL MED  
R A Z U M N IM  VEDENJEM 
IN M O R A LN IM I 
VRED NO TA M I

Iz vseh navedenih in še 
drugih razlogov prihaja v no
vem veku do vedno globljega 
razkoraka med zakoni, ki jih 
v naravi in družbi odkriva em- 
pirično-analitična znanost, in 
etičnimi ukazi in normami, ki 
jih nalaga moralni imperativ. 
Tako živimo v krizi vrednot, 
kajti le-te so izločene iz ob
močja, ki je predmet vsestran
skega in občeveljavnega člo
vekovega racionalnega raz
pravljanja, spoštovanja in pri
znavanja. Vse področje naše
ga raziskovanja in našega ob
čega priznavanja je s tem o- 
mejeno na področje naravo
slovne znanosti in uspešne 
tehnološke manipulacije. Raz
svetljenski ideal brezvredno- 
stnega znanja pa je danes v 
krizi. Vedno bolj je jasno, da

pri političnem in gospodar
skem odločanju ni mogoče 
vztrajati pri klasični empiristi- 
čni delitvi na dejstva in vred
note, na ugotavljanje in oce
njevanje, pri d ihotom iji go
spodarskih in političnih dej
stev z ene strani in etičnih 
norm z druge strani. "Prišli 
smo do spoznanja, da člove
ška racionalnost ne more biti 
omejena na tehnični in instru
mentalni razum; da človeška 
bitja lahko stopijo v racional
no argumentacijo, kjer so za
vezana kritičnemu ocenjeva
nju kvalitete človekovega živ
ljenja, da lahko gojimo teoreti
čno razpravljanje, v katerem 
racionalno razpravljam o o 
konfliktu kritičnih interpreta
cij, in praktično razpravljanje, 
v katerem človeška bitja ne 
skušajo samo m anipu lira ti 
drugo z drugim in se medse
bojno nadzorovati, temveč 
drugo drugega pristno razu
meti in delovati skupaj za 
praktične - ne tehnične - cilje"

(R.J. Bernstein, The Restructu- 
ring o f Social and Political 
Theory, University o f Pennsyl- 
vania Press, P h ilade lph ia  
7 990, 233).

Toda empiristično razliko
vanje med dejstvi in vredno
tami ter med teoretičnim in 
praktičnim umom ni nič dru
gega kot novoveški ideološki 
predsodek. Kajti tudi za temi 
teorijami se skriva čisto dolo
čen pogled na človeka, na nje
govo mesto v vesolju, v družbi 
in državi, se pravi določena 
antropologija in celo metafizi
ka. "... ni človekove dejavnosti 
brez neke vrste splošnega po
gleda: skepticizem, cinizem, 
odklanjanje abstraktnih vpra
šanj ali odklanjanje vrednost
nih vprašanj, trdovraten opor
tunizem, preziranje teorije, 
vse oblike nihilizma so seveda 
sama metafizična in etična 
stališča, angažirane drže... 
Ideja popolne brezvrednostne 
teorije ali modela človekove 
dejavnosti (v nasprotju, deni
mo, z živalskim ravnanjem) 
počiva na naivnem nerazu
mevanju tega, kar mora biti 
objektivnost ali nevtralnost v 
socialnem raziskovanju" (I. 
Berlin, Philosophy, Politics 
and Society, Second Series, 
Blackwell, Oxford 7 962, 7 7).

Zato je delitev na vrednote 
in dejstva in izključevanje 
vrednot iz teorije o družbi ne 
samo zmotno, ampak je samo 
ideologija, ki pači in potvarja 
dejansko stanje stvari. Vred
note in vrednotenje so sestav
ni del našega delovanja, tudi 
družbenega. Lahko si ga taji
mo, izogniti se mu ne more
mo. Zato tudi ni možna nobe
na ustrezna teorija o družbi, 
ki bi povsem izključevala an
tropološka in etična vprašanja 
in ki bi se tudi izogibala vpra
šanju o skupnem dobrem, se 
pravi o občih in občeveljavnih 
vrednotah. Teorija, ki to po
skuša, se pretvarja in kaže iz
krivljeno podobo same sebe. 
"Kljub vsemu govorjenju o ob
jektivnosti in vrednostni nev
tralnosti sta družbenoznan- 
stvena literatura in tako ime
novana empirična teorija pre
predeni z eksplicitnimi in im 
plicitnim i vrednostnimi sod
bami in spornimi normativni
mi in ideološkimi zahtevami" 
(R.J. Bernstein, The Restruc- 
turing o f Social and Political 
Theory, University o f Pennsyl- 
vania Press, P h ilade lph ia  
1990,53).
--------------DALJE
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TRAJEN SPOMIN NA PLEMENITEGA 
DEKANA VIKTORJA KOSA

IVANKA URSIC

22. julija je minilo deset let 
od smrti msgr. Viktorja Kosa. 
Med ljudmi v Komnu in oko
lici ostaja živ spomin na nje
govo dobroto in skromnost. 
Rodil seje 4. septembra 1899 
v Podmelcu. Kot je zapisal ob 
zlati maši leta 1973, je bil do
ma v tolm inskih hribih, med 
šumečimi potoki, grmečimi 
plazovi. Njegov oče je bil pre
prost kmet, ni znal ne pisati 
ne brati, poznal pa je posa
mezne črke in otroke naučil 
brati. Bil je dosmrtni član M o
horjeve družbe. Viktor Kos se 
je šolal v Gorici in se na željo 
staršev vpisal v bogoslovje. 1. 
ju lija  1923 je bil v Gorici po
svečen v duhovnika. Duhov
niško pot je začel v Bovcu, na
to je  služboval v Logu pod 
Mangartom in leta 1927 odšel 
v Žabnice, kjer je skrbel tudi 
za cerkev na Sv. Višarjah. Leta 
1932 mu je namenil nadškof 
Sedej mesto v Komnu. Fašisti 
so tamkajšnjega dekana Bo
gomila Nemca preganjali in 
mučili, da je za posledicami 
tega umrl. V Komnu seje mla
di dekan soočil z zelo težkimi 
razmerami. Fašisti so imeli tu 
močno postojanko.

Med drugo svetovno vojno 
je doživel svojevrstno odiseja
do. Svoja doživetja v tem času 
je opisal v kroniki, ki sega v 
čas kapitulacije Italije. Skupaj 
s kaplanom M irkom  Rener- 
jem je prostovoljno odšel z 
ljudmi v Nemčijo in jim stal 
ob strani v težki preizkušnji. 
Dekan Kos se je s pomočjo 
ameriške vojske vrnil s svojimi 
ljudmi v požgani Komen. An- 
gloameričani so leta 1946 šte
vilnim družinam pomagali ob
noviti domove, dekan je dal 
prednost ljudem in ni zah
teval, da obnovijo župnišče. 
Nova oblast v Komnu mu ni 
bila naklonjena. Kljub svoji 
plemeniti požrtvovalnosti za 
izgnance, tudi za ceno svoje
ga življenja, je tako vseeno 
postal žrtev povojnega prega
njanja duhovnikov.

Leta 1971 je zapustil Ko
men in odšel v Šempeter pri 
Gorici, kjer je bil bolniški kurat 
v tamkajšnji bolnišnici. Vati
kan mu je podelil častni na
slov monsignorja, toda za du
hovnike in še bolj za ljudi je 
ostal kar dekan Kos oz. ko
menski dekan.

Umrl je 22. julija 1987 v 
Šempetru, pokopan pa je v 
Komnu, sredi kraškega gozda 
in med svojim i nekdanjim i 
verniki.

Dekan Kos je kot sv. Fran
čišek Asiški neizmerno ljubil 
naravo. Zato ni čudno, da ga

najdemo med člani zanimive 
planinske bratovščine Juven
tus fervida (ognjevita, preka
ljena mladost). Predsednik 
Alojz Filipič je v tem mlade
niškem klubu zbiral mlajše 
planince. H imno tej planinski 
bratovščini je  zložil Ludvik 
Zorzut, uglasbil pa jo je Lojze 
Mav. Kratek spominski zapis 
naj zaključi zadnja kitica o- 
menjene pesmi Juventus fer
vida:

Mladost ožarjena - v vse ve
čne čase, / /  ko vzeli bom o m i 
slovo, // glej, da v osmrtnice, 
v razglase, / /  na grob napišeš 
nam tako: / /  Telo že spi - ne
smrtni duh bedi: //  Juventus 
fervida - živi!

V JERUZALEMU KONGRES O  
MRTVOMORSKIH ROKOPISIH

Med predavatelji na 
svetovnem kongresu je 
tudi prof. dr. Jože Krašo
vec s Teološke fakultete 
v Ljubljani, ki ima velike 
zasluge za novi slovenski 
prevod Sv. pisma.

V Jeruzalemu seje 20. julija 
začel svetovni kongres na te
mo judovske kulture z naslo
vom Mrtvomorski rokopisi -
50 let po odkritju. Organiza
torji so štiri izraelske ustano
ve: Izraelski muzej, Izraelski 
zavod za varstvo kulturne de
diščine, Hebrejska univerza v 
Jeruzalemu in Izraelsko razi
skovalno društvo. Petdeseto 
obletnico prvih najdb mrtvo- 
morskih rokopisov zaznamu
je trenutno izredno intenziv
no raziskovanje besedil, ki še 
niso bila objavljena. Že kmalu 
po odkritju je založba Univer
ze v Oxfordu (Oxford Univer- 
sity Press) začela tiskati znan
stveno (tekstnokritično) izda
jo mrtvomorskih besedil na 
velikem formatu, v seriji Di- 
scoveries in the Judaen Desert 
(Odkritja v judovski puščavi).

Kako velik pomen jubilej
nemu kongresu pripisuje iz
raelska država, je razvidno po 
tem, da se je otvoritve udele
žila cela izraelska vlada, diplo
matski zbor, najvišji predstav
niki Cerkva in rabini. To po
meni, da ima kongres tudi 
močno ekumensko obeležje.

Predavanja, ki bodo tiska
na v zborniku, obravnavajo 
različne vidike mrtvomorskih 
rokopisov. Med vabljenim i 
predavatelji je tudi prof. dr. 
Jože Krašovec s Teološke fa
kultete v Ljubljani. V svoji štu
diji obravnava jezikovni in li
terarni razvoj spovednega ob
razca, ki se pojavlja v dveh 
glavnih kumranskih besedilih 
(Pravila skupnosti 1,24-26 in 
Damaščanski dokument 20, 
28-30), v svetopisemskih in 
drugih judovskih virih. Ob- 
čestveni spovedni obrazec v 
množinski obliki (Grešili smo, 
delali hudo in krivično ravnali) 
je bistvo glavnega judovskega 
praznika, dneva sprave, jom  
kipur.

V CERKNEM SREČANJE 
S SLO VENSKIM I 
MISIJONARJI

V nedeljo, 3. avgusta, bo v 
župnijski cerkvi v Cerknem sre
čanje z misijonarji, ki so na od
dihu v domovini. Ob 15. uri bo 
koprski škof Metod Pirih vodil 
slovesno somaševanje. Po maši 
bodo misijonarji spregovorili o 
svojem delu v misijonih.

Srečanja z misijonarji so že 
tradicionalna, letošnje pa je 15. 
po vrsti. Po zadnjih podatkih 
(1 7. julija 1997) deluje po sve
tu (v 31 državah) 99 slovenskih 
misijonarjev. Od teh je 9 ško
fijskih duhovnikov, 34 redov
nih duhovnikov, 4 redovni bra
tje, 43 redovnic in 9 laiških mi
sijonarjev.

Takole so razporejeni po dr
žavah: Albanija (2), Angola (1), 
Bangladeš (1), Benin (2), Bot- 
cvana (1), Brazilija (5), Burundi 
(3), Egipt (1), Ekvador (1), Hon
duras (1), Hongkong (2), Indi
ja (5), Indonezija (1), Izrael (2), 
Japonska (1), Južnoafriška re
publika (2), Libanon(2), Mada
gaskar (20), Papua - Nova Gvi
neja (2), Paragvaj (2), Peru (1), 
Ruanda (3), Senegal (1), Slono
koščena obala (6), Tajska (1), 
Tajvan (1), Zambija (13). Janez 
Mihelčič, ki je 19 let kot univer
zitetni profesor deloval na Ja
ponskem, pa od letos deluje v 
Rusiji.

JULIJ SKA SONČN A P E SEM
Šesta številka Sončne pe

smi, lista za kulturo mladih, 
ki ga izdaja najbolj razširjeni 
slovenski mesečnik Ognjišče, 
je posvečena sodobnim vpra
šanjem, ki mučijo mlade.

Uroš Urbas je napisal uvo
dnik, v katerem se spominja 
papeževega obiska v Sloveniji 
in letošnjega srečanja mladih 
s svetim očetom v Parizu. M ir 
z Bogom Stvarnikom, m ir z 
vsem stvarstvom je naslov za
pisa, ki je posvečen papeževi 
poslanici za Svetovni dan m i
ru in njegovemu gledanju na 
svet okrog nas. Kristina Ven
celj je pripravila nekaj misli o 
doživetju v naravi. M iha Čer
netič je za Sončno pesem pri
pravil pogovor s Francem Ur
banijo, triglavskim župnikom, 
kot tega duhovnika, ki je žup
nik v Dovjem, v osrčju Triglav
skega narodnega parka, vsi 
planinci radi imenujejo. Sledi 
stran, ki je posvečena mislim

modrih o naravi, Tomaž Kete 
pa je pripravil članek o teles
nosti. V rubriki Gledamo in 
poslušamo je poročilo o slo
venski izvedbi VVebbrovega 
muzikla/esus ChristSuperstar 
-Jezus Kristus Superzvezda, ki 
so ga uprizorili v draveljski 
cerkvi. O novem romanu pi
satelja Milana Dekleve Oko v 
zraku piše Dominika Prijatelj, 
medtem ko Bogdan Batič po
roča o zadnji uspešnici Susan- 
ne Tamaro Anim a m und i - 
Duša sveta. Slovenski režiser 
Igor Šterk je posnel film  Ek
spres, ekspres, o katerem piše 
Tatjana Kren, Petra Čarman pa 
predstavlja festival mladinske 
duhovne glasbe.

V reviji je tudi obvezna not
na priloga, v kateri so pesmi 
za mlade, sledi tudi zapis o 
telefonu Samarijan, ki je na
menjen ljudem v stiski; Tatja
na Kren je še napisala nekaj 
misli o počitnicah, medtem

ko je Andreja Godnič prispe
vala v Sončno pesem članek
o mladinskem duhovnem sre
dišču Sinaj v Mariboru.

M iha Černetič se je pogo
voril z glavnim  urednikom  
Sončne pesmi, Dominik Fre
lih pa je pisal o judovski drža
vi. Uroš Urbanija je  pripravil 
zapis o medijih in objektiv
nosti, v Umetniškem kotičku 
pa Kristina Vencelj predstavlja 
križev pot Jožeta Bartolja, sle
di še zapis Tatjane Kren o po
čitniških težavah. V šesti šte
vilki Sončne pesmi je še pogo
vor s predsednikom sloven
skih študentov Janezom Pov
hom, ki ga je pripravila Tadeja 
Klun, in zelo dobra rubrika 
Beseda, v kateri mag. Primož 
Krečič piše o Bogu, ki se razo
deva v stvarstvu. Sončno pe
sem zaključujejo misli Valenti
na Rasputina v rubriki Knji
ževni biseri in pesmica o luni. 
------------- JUP
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17. N A V A D N A  N E D E L J A

"Lačne je napolnil 
z dobrotami"

Po krstu  v Jordanu se je Jezus um aknil v puščavo, 
k je r se je štirideset dn i postil. Evangelist M atej pravi, 
da je b il "naposled lačen", kar je razum ljivo, saj je b il 
ko t človek enak vsem drug im  ljudem  v vsem, razen v 
grehu. Tedaj je k  njemu p ris top il skušnjavec in mu rekel: 
"Če si Božji Sin, reci, naj t i kamni postanejo kruh." Jezus 
mu je odgovoril s tis tim  znam enitim  stavkom: "Č lovek 
naj ne ž ivi samo od kruha, ampak od vsake besede, ki 
prihaja iz  bož jih  ust."

K o  smo v današnjem evangeliju slišali, kako je nasitil 
m nožico, k i ga je poslušala, se bom o morda začudili, 
zakaj je b il tako v skrbeh za telesno lakoto ljudi. V  tistem 
Jezusovem odgovoru skušnjavcu m oram o b iti pozorn i 
na besedico "samo". Jezus, k i je dobro poznal človeško 
naravo, sploh n i trd il, da človeku kruh, to  je vsakdanja 
hrana, ni potreben; dejal je le, da je človeku hrana za te
lo  premalo, ka jti človek je telo in duh. Po telesu pripada 
zem lji in  po njem je podoben drugim  ž iv im  b itjem , po 
duhu pa je državljan nebes, podoben Bogu. V  tem ž iv
ljenju je telo orodje duše, zato je prav, da skrb im o zanj 
v tej meri, da lahko čim  močneje izžareva našo dušo. 
Ce si lačen, m isliš samo na hrano in  težko na kaj druge
ga, višjega.

Za večino ljud i to  drži, izjeme so duhovn i junaki - 
svetniki. Zanje je značilno, da so pozorn i in čuteči za 
drobne potrebe soljudi. Eden takih svetnikov je b il Karel 
Borom ejski, k i je pred dob rim i š tiris to  leti vod il m i
lansko škofijo . V  njegovem času je po tej ško fiji divjala 
kuga in ško f Karel je osebno stregel bo ln ikom : č istil je 
n jihove kužne rane in  jim  dajal jesti in p iti. Iz  osebne 
izkušnje je povedal: "Če hočeš kateremu svojih bratov 
pripovedovati o Kristusu, ga moraš prej sedemkrat na
hraniti." Č loveka nahraniti pom eni izkazati mu najbolj 
osnovno dobroto. To pove več ko t množica lepih besed! 
D obro ta , k i prihaja od srca, gre naravnost k srcu. D o 
brota je žarek tiste ljubezni, k i prihaja od Boga. Pomen
ljivo  je, da je za podobo svoje ljubezni do konca Jezus 
izbral kruh -hostijo . Za človeka, k i je zares dober, reče
mo, da je "dober ko t kruh". D ob ro ta  odpira oči srca in 
duše za Boga; po delih dobrote  smo vsi božji glasniki.

Če vsaj malo poznam o zgodovino Cerkve, k i nada
ljuje Jezusovo delo na zem lji, vemo, da se je od vsega 
začetka prizadevala za to, da bi odpravljala družbene 
krivice in  skrbela za tiste, k i so kakorko li prizadeti. Prve 
bolnišnice, prve zavode za brezdomce, za sirote je usta
navljala Cerkev. To dela tud i v današnjih časih. N a d o l
žnost prizadevanja Cerkve za pravičnejši družbeni red 
je leta 1891 opozoril papež Leon X I I I .  s svojo okrožnico 
Rerutn novarum. O d tle j so papeži izdali celo vrsto so
cialnih okrožn ic, k i poudarjajo nujnost prizadevanja za 
pravične družbene odnose ko t pogoj za oznanjevanje 
evangelija. Papež Janez Pavel I I .  je v svoji p rv i okrožn ic i 
Človekov Odrešenik zapisal načelo, po katerem se do
sledno ravna: "Pot Cerkve je človek." T isti, k i evangelij 
jem lje jo zares, so največji d o b ro tn ik i človeštva. D ovo lj 
je povedati eno samo ime: mati Terezija iz Kalkute. V  
njenih prsih bije srce, k i je podobno Jezusovemu srcu: 
sm ilijo  se ji lačni, bo ln i, um irajoči in  jim  streže.

M ed mašo v ljub ljanski sto ln ici 30. jun ija  1980 je deja
la: "Jezus je napravil sebe za k ruh  življenja, a to  mu še 
ni b ilo  dovo lj; samega sebe je napravil lačnega, žejnega, 
bolnega, golega. K akor da je lačen naše ljubezni, nam 
je dal p riliko , da ljub im o  Boga v bližnjem ..."

K R IŠ T O F O V A  A K C IJA
Sv. Krištof mučenec goduje 25. julija. O  njem 

pripoveduje legenda, da je prenašal ljudi čez 
reko, ko ni bilo splavov ali mostov. Nekega dne 
je prišel k reki tudi deček, ki je prosil, naj ga 
prenese čez reko. Krištof je to storil. Toda glej, 
deček je bil sam mali Jezus. Zato danes častimo 
sv. Krištofa kot zavetnika za varno vožnjo.

Ob spominu na sv. Krištofa se je uveljavila 
navada, da prijatelji misijonov skrbijo za prevo
zna sredstva v misijonih, zlasti za avtomobile. 
To je t.i. pobuda Miva. Na praznik sv. Krištofa 
nabira Miva darove za nakup avtomobilov misi
jonarjem, in sicer tako, da avtomobilisti darujejo

za M ivo eno stotinko za vsak srečen prevoz z 
avtom ali motorjem. Od leta 1987 je bilo po
slanih v misijone 36 avtomobilov, 20 koles, 2 
motorja, 4 prikolice, 3 traktorji, 1 brana, 1 plug. 
To so sadovi slovenske Mive, nad katerimi se 
čudijo tudi v drugih deželah. V misijonskih de
želah služi avto vsem in je velikokrat edini avto, 
ki je na razpolago bolnim, nosečnicam in tudi 
za prevoz živil in drugih potrebščin za misijon. 
Prav številni so tudi slovenski misijonarji in misi
jonarke, ki so prišli do svojega prevoznega sred
stva. Ali se hočeš pridružiti tej akciji v zahvalo 
za srečno prevožene kilometre in v pomoč mi
sijonarjem za nakup avtomobilov? Za dar se 
lahko obrneš na uredništvo Novega glasa.
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K N J IŽ N A  P O B U D A  M L A D IN S K E  KNJIGE

UMETNOSTNE MONOGRAFIJE
POLETNI KU LTU R N I KOLEDAR PRIREDITEV
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JURIJ PALJK

Založba Mladinska knjiga 
je ena največjih slovenskih 
knjižnih založb in med s lo 
venskim i bralci skorajda ni 
človeka, ki ne bi imel doma 
kakšne njene knjige. Pred 
dnevi je  M lad inska knjiga 
predstavila v zbirki Umetnost
ne monografije  novih šest 
knjig, ki so odlični vodniki 
skozi umetnost.

O  življenju in delu Ivane 
Kobilce zvemo več v njeni 
monografiji, ki jo je pripravila 
Breda Ilich Klančnik. Kobilca 
velja danes za prvo akadem
sko izobraženo slovensko sli
karko, njena dela spadajo v 
sam vrh slovenskega reali
zma, ki je utiral pot slovenske
mu modernemu slikarstvu.

Monografijo o Matiji Jami, 
velikem slovenskem im pre
sionistu, je napisal M irko Ju- 
leršek, ki v kratkem zapisu oz
nači Jamo za najvidnejšega in 
najbolj izrazitega slovenskega 
impresionista. M ilček Komel 
pa je pripravil knjigo o slo
venskem slikarju Fortunatu 
Bergantu, ki je živel v 18. sto
letju in velja za prvega uveljav
ljenega slovenskega slikarja, 
pa čeprav je njegova slikarska 
govorica tudi univerzalna.

V zbirki Umetnostne m o
nografije so izdali še del o, po
svečeno EJenriju de Touluse- 
Lautrecu. Veliki pariški slikar 
je ovekovečil pariško nočno 
življenje in se prvi poklicno

dik.

ukvarjal s plakatom, ki ga je 
! postavil na raven imenitnega 
slikanja. O Touluse-Lautrecu

Ivana K ob ilca , V  lo p i, o lje  
na p la tnu , 100x70 cm, 1891. 
Spodaj: Ivana K ob ilca , 
fo to g ra fija  v po tnem  lis tu

je monografijo napisal Natha- 
niel Harris, slovenski prevod 
je poskrbel Niki Neubauer.

O  slovitem Edgarju Dega
su, ki se je ves zapisal plesal
kam in velja za enega prvih 

' slikarjev, ki so ustvarili impre
sionizem, je napisal monogra

fijo  Douglas Mannering. Za 
tekoč slovenski prevod je po
skrbel Niki Neubaeur.

Isti avtor in isti prevajalec 
sta poskrbela za monografijo 
velikega, samosvojega franco
skega slikarja Paula Gauguina, 
ki je postal slaven tudi po tem, 
da se je odrekel naši civilizaciji 
in živel na južnomorskih o to
kih. Knjiga predstavlja 50 re
produkcij Gauguinovih naj
bolj slavnih del, za katere so 
značilni jasni in izraziti obrisi 
ter močne, enovite barve.

Zbi rka Umetnostne mono
grafije} e zelo prijetna in ponu
ja lepo branje za vse, saj so 
zapisi o posameznih umetni
kih elementarni, a vendar do
volj strokovni, da bodo zado
voljili tudi zahtevnejšega bral
ca. Cena zbirke je dosegljiva 
vsakemu ljubitelju lepih umet
nosti. Odlika zbirke je tudi ta, 
da predstavlja ob tujih sloven
ske slikarje, katere žal prema
lo poznamo sami Slovenci, da
o tujcih niti ne govorimo.

Če prikažem vsako posa
mezno knjigo, bom povedal, 
da ima okrog 80 strani; naj
prej najdemo kratek zapis o 
slikarju, nato pa zelo kako
vostne barvne reprodukcije 
najbolj poznanih in pomem
bnih slik, ki jih spremlja stro
kovni komentar.

Knjige priporočam vsem, 
so pa tudi prijetno branje za 
tiste deževne popoldneve in 
večere, ko nam je hrupa pre
več, televizije dovolj in si raje 
vzamemo trenutek zase. Sli
karske monografije so kot na
lašč za lahkotno branje.

OB OBISKU KULTURNEGA DRUŠTVA "SKALA" 
IZ GABRIJ NA SARDINIJI

Na otoku
p r e g n a n c e v  (5 )

DORICA MAKUC

V dnevniku Franca Pavlice berem o: "15. avgusta na 
praznik M arijinega Vnebovzetja popoldan okrog treh je 
bil dan znak alarma in kmalu smo zaslišali brenčanje 
motorjev, ki se je  bližalo od severa, in zapazili tu d i veliko 
število letal. Protiletalsko topn iš tvo  jih  je začelo srd ito  
obstreljevati. Letala so z veliko brzino preletela čez vas 
M onsera te  in P irri, spustila  nekaj lahk ih  bom b, zelo 
nevarno orožje, nato odletela p ro ti jugu. Priteče kmalu 
neki vojak v našo vojašnico in pravi, da sta dva naša vojaka 
na stranski cesti, ki gre v polja in v inograde iz Pirri in 
Monserate, m očno ranjena, naj grem o h itro  pogledat, ker 
go tovo  ne bosta do lgo  živela. Ko so naši pritekli go r na 
cesto, so res našli naša dva tovariša iz Sovodenj: Staneta 
Devetaka in Iva Lukmana. Stane je bil že mrtev, bil je  zadet 
v glavo in desno ramo. Ivo je bil še živ, da je lahko govoril 
še z b ratom , ki je  bil pri naši specialni kom paniji in je tud i 
pritekel pogledat. Ivo je bil težko ranjen, od trga lo  mu je 
desno nogo nad gležnjem in desno stran trebuha. Njegove 
ure so bile štete. Bratu je  izročil svoje zadeve, ker je  bil 
starejši dom a, a še ne oženjen Izročil je tu d i zadnje po
zdrave za očeta in m ater in vse svoje domače. Po kratkem 
času je izd ihnil svojo dušo v bratovem  naročju.

Opoldan še zdrava in vesela sta si šla nab ira t slamo za 
v slamnjač, da bi ležala bolj na mehkem. Pa jih  je na po ti 
nazaj dohite la smrt. Težko nam je bilo vsem po izgubljenih 
tovariših. Posebno Stanko je bil p riljub ljen. Bil je zelo m i
rnega značaja in je znal marsikaj povedati za kratek čas. 
Peljali so jih  v kapelo na pokopališče v Pirri. Napravili so 
jim a krsti, ju  um ili in položili noter. Postavili so jim a  tud i 
častno stražo. Drugi dan, 16. avgusta, smo ju pokopali. 
Pripravili smo jim a dostojen pogreb, tud i naš poveljn ik je 
poskrbel za častno spremstvo.

Pevci smo jim a zapeli tu d i naše žalostinke pred kapelo, 
v cerkvi in na pokopališču. Pevci smo bili zbrani iz cele 
Vipavske in Brd. Čeprav smo bili malo izmučeni, smo zapeli 
zb rano . Posebno N ad zvezdam i se je  d o b ro  g lasila . 
Pogrebne m olitve in rekviem je opravil vojaški kurat, doma

O KULTURNEM MRTVILU 
NE SMEMO GOVORITI...

iz Furlanije. Za zadnji pozdrav smo jim a zapeli Vigred se 
povrne. Želeli smo jim a, naj počivata v m iru in da bi jim a 
bila sardinska zemlja lahka, dokler ju gospod ne pokliče k 
novem u  ž iv lje n ju . S te ž k im  srcem  sm o o d h a ja li s 
pokopališča. Vsakdo je namreč nosil v srcu težko vprašanje: 
bogve, kje me doh iti smrt? Ali bo kak moj prija te lj ob 
pogrebu, da bi mi zapel zadnji pozdrav ali želel m oji duši 
večni mir? Tako smo pokopali prva dva naša tovariša na 
tu jem , daleč proč od dom ovine in družin.

21. avgusta smo se poslovili na pokopališču od tova ri
šev, 22. pa od Pirri. Ko je bila ob štirih  zjutra j še tema, 
smo pospravili naše stvari v nahrbtn ike in odrin ili p ro ti 
Cagliariju na postajo. Zapustili smo mesto in njegovo 
okolico z veselim srcem, upajoč, da se nikoli več ne vrnemo. 
Ob 9. uri predpoldan nas je črni m oro peljal v tis to  smer, 
od koder nas je odpelja l pred štirim i meseci. Ravno tako 
kakor takrat, tud i danes ne vemo, kam nas črni m oro pelje. 
Le to liko  smo vedeli, da grem o v provinco Sassari."

IZ SASSARIJA V SARDINSKI GORSKI SVET
France Pavlin in njegovi tovariši iz 27. kom panije so 

prišli v Sassari sredi poletja  1943 leta s "tradotto "; b ilo  je 
ponoči, v vojašnici sredi mesta ni b ilo  ne luči ne postelj, 
ničesar, tu d i hrane ne. Z ju tra j so se dornberški fan tje  
korajžno podali v mesto, kupili so 2 kg. ovčjega mesa, da 
bi si sami p rip ra v ili kosilo , toda  spet so jih  gna li na 
že lezn iško  p o s ta jo , j ih  n a lo ž ili na v lakec o z k o tirn e  
železnice, ki jih  je  po številnih vzpenjanjih in "padanjih"

Ipeljala v višave divje Gallure. N jihovo veliko upanje, da 
bodo morda le bliže m orju - saj je b ilo precej namigovanja 
predpostavljenih, da se peljejo v Palau -, je postalo velika 
utvara in od vsega hudega že dovolj izčrpanim primorskim  
fan tom  in možem je spet za do lgo  ugasnilo upanje, da jih  
sprejme kontinent. Sestre usmiljenke iz misijonske družbe 
sv. Vincencija Pavelskega so nas v svoji hiši v Sassariju top lo  

■sprejele; zasluga gre seveda slovenskemu m isijonarju , 
m irenskem rojanku A lojzu Grilju. Še enega slovenskega 
misijonarja, Slavka Uršiča, prav tako iz M irna - tu  sta bila 
oba rojena istega leta 1919 - prem ore Sardinija. Veliko 
večino redovniških let sta preživela na lepem, nekdaj tako 
siromašnem otoku, ki je v dolg ih letih njunega misijonstva 
polagom a le sprem injal svojo ne le zunanjo, ampak tud i 
gospodarsko podobo. O tis tih  povojn ih  dneh, od vojne in 
vseh drug ih  nadlog prizadete Sardinije, bi lahko "padre 
Grillo" napisal obširno knjigo.
---------------------- DALJE

SOLKAN
New College, šola tu jih  

jezikov iz Nove Gorice, ki jo  
vodita Marja in A lbert Ko
lenc, bo tudi v letošnjem po
letju pripravila šolo tujih jezi
kov na m orju, v katero vabi 
predvsem mlade. Šolarji se 
v poletnih jezikovnih šolah 
že pet let srečujejo v Izoli, 
kjer teden ali dva preživijo v 
učenju jezikov, konverzaciji 
s tu jim i učitelji in igri. Šoli 
dajeta poseben čar obm or- 
skost in odlična namestitev 
v Srednji turističn i šoli v Izo
li, kjer so dijaki in vodstvo 
šole New College redni gost
je. V preteklih letih je v Izoli 
počitnikovalo in se učilo nad 
dvesto učencev višjih razre
dov goriških razredov gori- 
ških in okoliških osnovnih 
šol, letošnja poletna šola je 
zikov pa bo v Izoli v mesecu 
avgustu.

BANJŠICE
Turistično društvo Banjši- 

ne, Aktiv kmečkih žena in 
delavni domačini vabijo v ne
deljo, 27. julija, na tradicio
nalni praznik košnje. Petnaj
sto prireditev zapovrstjo bo
do tudi letos obogatili spre
vod konj z vozovi (na katerih 
bodo vozili kmečke kulina
rične poslastice; med temi iz
stopata kislo mleko in banjški 
š truk lji), sprevod sodobne 
km etijske m ehanizacije in 
sprevod, v katerem bodo na

MARJANA REMIAS

ris Kopitar, glavni dobitek na 
vsakoletni tom boli pa znaša
300.000 slovenskih tolarjev.

ČEZSOČA
Preteklo soboto so se štiri 

ekipe iz Bovca, Kala Koritni
ce, Kranjske Gore in Čezsoče 
pomerili v kmečkih igrah, ki 
jih je organiziralo domače tu
ristično društvo. Na priredi
tvenem prostoru, ki ga orga
nizatorji že dvanajst let na
menjajo kmečkim igram, se 
je tudi preteklo soboto zbralo 
več tisoč ljudi, ki so z aplavzi 
spremljali "svoje" tekmovalne 
eki pe. Le-te so se pomeri le v 
obiranju jabolk, sajenju koru
ze in pobiranju krompirja. Na 
pravilen potek igre je budno 
pazila strokovna in ocenjeval
na komisija, ki je zmago pri
sodila domači ekipi iz Čezso
če. Da se ne bi ekipe po šte
vilnih preizkusih in nalogah 
preveč utrudile, so za zabavo 
poskrbeli tudi obiskovalci, ki 
so se pomerili v žaganju dre
vesa in za dobro opravljeno 
delo dobili torto.

ŠMARTNO (na sliki)
V Šmartnem so preteklo 

soboto odprli razstavo del 
Uršule Berlot. Razstavo, ki bo 
do konca avgusta na ogled v 
Galeriji Peršolja v Šmartnem, 
sta dopolnila glasbeni večer 
in pokušina vin Aleša Kristan
čiča.

Banjšicah predstavili kmečka 
opravila.

V poldrugem desetletju, 
kar na Banjški p lanoti p r i
pravljajo praznik košnje, se je 
v vaseh marsikaj spremenilo. 
Vsakoletni praznik je doma
činom narekoval ureditev os
novne infrastrukture - cest, 
te lefonskih kom unikacij in 
vodovoda -, domačini pa so 
v zadnjih letih postavili tudi 
Mužičev muzej s predmeti iz 
prve svetovne vojne, zgradili 
bife, ki na Banjšicah pomeni 
središče vaškega dogajanja 
ter športno večnamensko i- 
grišče.

Bogato dejavnost zadnje
ga desetletja beleži tudi Aktiv 
kmečkih žena, v katerega je 
včlanjenih šestdeset aktivnih 
članih, ki se vsako leto z več 
kot petdesetimi vrstami peci
va predstavijo na razstavi in 
srečolovu. Letošnji praznik 
košnje bo v kulturno-zabav- 
nem sporedu povezoval Bo-

GONJACE
Mala briška vas, ki jo po

znamo predvsem po razgled
nem stolpu, je od sobote bo
gatejša za m iniaturi solkan
skega mosta. Avtor edine m i
niature, ki je eden redkih to 
vrstnih evropskih arhitektur
nih biserov, je Mario Bizjak, 
neutruden umetnik iz Gonjač. 
O tvoritev miniature mosta, 
pod katerim se kot v resnici 
vije Soča, je slovesno odprl 
župan Franc Mužič, ki je Bizja
ku izročil priznanje občine Br
da. V kulturnem programu so 
nastopili člani MPZ Kojsko, 
otvoritev pa je gostitelj dopol
nil s pravo briško pojedino in 
odlično kapljico, ki je značilna 
tudi za Mariov kmečki turi
zem. Še zanimivost: Mario Bi
zjak vabi na svojo kmetijo ludi 
k ogledu malega kmečkega 
muzeja, ki si ga je uredil z zna- 

ičilnem briškem "hramu".
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RAZSTAVA NA LJUBLJANSKEM G R AD U

JOŽE PLEČNIK IN 
NJEGOVA ARHITEKTURA

CELJSKA M O H O R JE V A D R U ŽB A

'VELIKI LJUDJE 
ZA BOLJŠI SVET"

KLARA KRAPEŽ

Najverjetneje bi danes težko našli človeka z 
običajno izobrazbo, ki ne bi poznal arhitekta  
Jožeta Plečnika in njegovih del. Veličina mojstra 
je končno našla svoje mesto tudi na domačih tleh, 
čeprav so ga najbolj znali ceniti najprej v tujini, 
kar pa niti ni tako presenetljivo, saj to velja za ve
čino velikih stvariteljev.

In Jože Plečnik je s svojimi 
arhitekturnimi postavitvami in 
idejami številnih zgradb to za
gotovo potrdil. Kdo danes ne 
pozna impozantne Narodne 
in univerzitetne knjižnice v 
Ljubljani, preureditve parka Ti
voli, ki je obenem sinonim za 
zeleno srce slovenske prestol
nice, leseno-kamnite cerkve v 
Črni vasi na Barju, Zacherlove 
hiše na Dunaju, preureditve 
praškega gradu na Hradčanyh 
in še bi verjetno lahko našte
vali. Mojster je bil skromen 
človek, a je svojo veličino za
pustil v delih, ki nam ostajajo 
tudi še po njem. Žal v Sloveniji 
do letošnjega leta nismo imeli 
možnosti, da bi si Plečnikov 
celotni opus (ali vsaj njegov 
veliki del) ogledali na nekak
šni pregledni razstavi. Pri tem 
so nas na neki način spet pre
hiteli Pražani, ki so Plečnika 
o dkrili takoj po njegovem 
končanem študiju na Dunaju, 
saj je bila lani na Hradčanyh 
razstavayoie Plečnik - arhitek
tura za novo dem okracijo. 
Odmevna prireditev je takrat 
ponujala na ogled med dru
gim dela, ki si jih  na ljubljan
skem gradu do konca avgusta 
lahko ogledamo tudi Slovenci. 
Razstavni prostor ni bil izbran 
naključno, saj je bil edini pri
meren za že tako okrnjeno 
število eksponatov (na ogled 
sta dobri dve tretjini razstav
ljenega gradiva v Pragi), obe
nem pa ljubljanski grad s svo
jimi urbanističnimi in prostor
skimi rešitvami omogoča tudi 
primerjavo med Plečnikovimi

načrti in idejami za prenovo 
grajske stavbe in sedanjim de
janskim stanjem prenove lju
bljanskega očaka.

Avtorja razstave - češki ar
hitekt Miroslav Repa in dr. Da
mijan Prelovšek - sta tako z 
izborom želela dokumentirati 
mojstrov arhitekturni, urbani
stični in umetnostno-obrtni 
praški opus. Med eksponati 
so tudi dela iz zasebnih zbirk, 
ki običajno niso na ogled -12 
kapitelov, 18 modelov, 6 pri
merkov originalnega pohištva, 
številni načrti in risbe ter 40 
fotografij gradu na Hradča- 
nyh. V vse to se vključuje tudi 
za ta namen preurejena graj
ska kapela, v kateri je na ogled 
model praške cerkve Srca Je
zusovega iz mestne četrti Vi- 
nohrady.

Osrednji del pa je name
njen Plečnikovim zamislim o 
preureditvi grajske stavbe na 
Hradčanyh, v skladu s takrat
no spreminjajočo se ideologi
jo in ob nastanku nove demo
kratične države. Arhitekta je 
k sodelovanju povabil takratni 
češki predsednik Tomaž Ma
s a jk . Mladi Plečnik je ravno
kar dokončal študij in prakso 
na Dunaju, leta 1911 pa se je 
že odzval prvemu velikemu 
povabilu, ki je za mladega ar
hitekta zagotovo pomenil ve
lik izziv. Njegov kolega, arhi
tekt Jan Koter, ga je namreč 
povabil v Prago, kjer je sprva 
poučeval na U m etnostno- 
obrtni šoli, leta 1920 pa je pre
vzel mesto predavatelja na 
ljubljanski Tehnični fakulteti.

N a Dunaju, 1892-1911 V  Pragi, 1911-1921

Jože P lečn ik , M iza  za podpisovanje  d ržavn ih  do kum en tov  
v belem s to lp u  na Praškem gradu (1923-24)

Maria Montessori je bila 
italijanska zdravnica, ki je te
meljito preobrazila sistem izo
braževanja po vsem svetu, saj

Sir Peter Scott je poznaval
cem narave domače ime, saj 
je bil ustanovitelj Svetovnega 
sklada za naravo in je vse svo
je življenje posvetil varovanju 
narave. Njegov življenjepis je 
napisala Julia Courtney.

VtUki f/ud/tzabelit svet

LOUIS
BRAILLE

Wn« tiiiH.nki dt trk. Iif jr  Im i pomaga
ikpift. da UM.« I*fi*|o.

Slepi francoski deček Louis 
Braille, čigar izum pomaga 

i m ilijonom slepih ljudi na sve
tu, je  z izumom posebne abe
cede slepim vrnil vid. Njegova 
abeceda, ko otipavaš črke, ve- 
Ija za enega največjih sodo
bnih izumov. O njem je pisala 
Beverley Birch.

Zbi rka Veliki ljudje za boljši 
svet je lepa tudi zato, ker na 
nevsiljiv način približa velike 
ljudi vsakdanjemu človeku in 

| predvsem mladostnika nago
varja k ljubezni do našega sve
ta in življenja.
 —  j u p

V istem obdobju mu je tedanji 
češki predsednik zaupal preu
reditev praškega gradu, v ka
teri naj bi izvajalec izrazil spre
minjanje duha in razvoj de
mokracije, stoletna rezidenca 
monarhov pa naj bi postala 
sedež novodobnega domova
nja predsednika.

Po arhitektovih zamislih so 
se najprej uredili Južni vrtovi 
in del okoli dvorca Lany. V pet
najstih letih so številne druge 
grajske lokacije dobivale nov 
videz, urejeni so bili dvorišče, 
del interierja Nove palače in 
še nekateri drugi vrtovi. M o j
strove zamisli so v 30-ih letih 
doživljale vedno hujšo kritiko, 
tako laikov kot tudi strokov
njakov, kar je pripeljalo še do 
nesoglasja s praškimi urbani
stičnimi načrti.

Pri celjski Mohorjevi dru
žbi izdajajo zbirko knjig, ki 
ima skupni naslov Veliki ljudje 
za boljši svet. Knjige so lepo 
grafično oblikovane in prijetne 
za oko, saj privabijo bralca že 
od daleč. Imajo pa tudi to 
prednost, da so pisane v te
kočem slogu in so polne do
kumentarnih fotografij, pod 
katerimi je tudi kratek zapis, 
ki fotografijo komentira.

Že sam naslov zbirke nam 
pove, da so to kratke biografi
je velikih ljudi, ki so vsak na 
svojem področju za človeštvo 
veliko naredili. V mesecu juni
ju je dala celjska Mohorjeva 
družba na trg komplet petih 
knjig iz te zbirke. Charlie Cha
plin, Maria Montessori, sir 
Peter Scott, Hellen Keller in 
Louis Braille so veliki ljudje, 
ki so tokrat zastopani vsak s 
svojo prikupno biografijo, iz 
katere izvem o najnujnejše 
življenjske podatke, obenem 
pa ježivljenjepis tudi napisan 
tako, da vsako veliko ženo ali 
moža uvrsti v zgodovinski ok
vir in prikaže predvsem nje
gove zasluge za človeštvo.

Doslej so v tej lepi zbirki 
izšli že naslednji življenjepisi: 
Mati Terezija, Martin Luther 
King, Henry Dunant, Mahat- 
ma Gandhi, Florence Nihtin- 
gale, Albert Schvveitzer in oče 
Damijan. Že bežen pogled na 
i mena teh vel i kanov človeštva 
nam pove, da mora biti zbirka 
zanimiva; to zbirka Veliki lju 
dje za boljši svet tudi je, saj 
vnaša v slovenski kulturni pro
stor poglobljena znanja o lju
deh, ki so na raznih področjih 
temeljito spremenili družbo.

M u ju c jc m befiiuK t

CHARLIE
CHAPLIN
Ztudiril nemili filmu. U jr » mu 
' dahnil upanja in ga r«vt*rl)cY»l

t a a n H B W H i

Kdo ne pozna velikega ko
mika francoskega rodu Chap
lina, ki je postal filmski zvezd
nik svetovnega slovesa in je 
svetu podaril v svojih film ih 
toliko upanja in ga obenem 
zelo razveseljeval? Še danes 
zvemo o nepozabnem Char- 
lotu veliko novega. Knjigo o 
Chaplinu je napisala Pam 
Brovvn, poslovenil pa jo je 
Marko Dobravec.

l/ehki Ljudje za bo^a svet

MARIA
MONTESSORI

N a B rion ih , 1956

Predsednik Masaryk je leta 
1935 odstopil, skorajda isto
časno pa se je položaju graj
skega arhitekta odrekel tudi 
Plečnik in svoje delo prepustil 
naslednikom. V povojnih de
setletjih se o Masarykovem 
času ni govorilo, kar pa je vpli
valo tudi na nezanimanje stro
ke za Plečnikovo delo, zaradi 
česar se je kar nekaj stvari tudi 
izgubilo. Podobno je bilo z 
mojstrom tudi v domovini, 
kjer ni bilo pravega posluha 
za njegove zamisli, čepravje 
nekaj stavb odlično izdelanih 
in preurejenih. Droben m o
žak je znotraj lastne osebnosti 
premišljeval o prenekaterih 
rešitvah, ki jim  takratni čas in 
ljudje niso bili dorasli, zato je 
mogoče trditi, da je bilo naj
bolj celovito delo opravljeno 
prav pri zidanju cerkva. Ple
čnik se je pri tovrstnih naroči
lih ukvarjal tudi z načrti za sa
kralno posodje, pri čemer je 
povezoval poznavanje biblij
skih zgodb, pomena simbo
lov, filozofije in domišljije.

Na Primorskem je s svoji
mi načrti sodeloval tudi pri 
popravilu cerkve Svete Marije 
na Ponikvah (v bližini Idrije pri 
Bači), ki je bila prvotno po
stavljena leta 1480 po zamisli 
mojstra Andreja iz Loke.

Delo Jožeta Plečnika je 
prepoznavno tako strokovnja
kom kot tudi le ljubiteljem ar
h itekture , izbor celotnega 
mojstrovega opusa pa nam 
lahko omogoči srečanje z do
slej še neodkritimi izdelki.

V preostanku poletnih me
secev imate torej v Ljubljani 
možnost obiska treh temat
skih razstav - arhitekturnih del 
na ljubljanskem gradu, sakral
nega posodja v novem krilu 
Narodne galerije in urbanisti
čnih načrtov ljubljanskega ob
močja v fužinskem gradu.

Celotno znanje, pregled 
idej in zamisli ter vrednotenje 
Plečnikovega dela doma in po 
svetu se obiskovalcu nevsilji
vo ponuja v presojo, zato pri
ložnosti ne smete zamuditi.

je dala v svoje delo poleg veli
kega znanja tudi veliko srčne 
kulture, tako da danes skoraj
da ni človeka, ki ne bi poznal 
njenega načina učenja otrok 
in mladostnikov. Življenjepis 
Marie Montessori je napisal 
Michael Pollard, za tekoč slo
venski prevod pa je poskrbel 
Marko Dobravec, ki je dejan
sko poskrbel za prevode vseh 
knjig v zbirki.

VHtia j/udje za 6 o f& u*t

HELEN
KELLER

■MMNMVMi

Hellen Keller je ime, ki ga 
vsi poznamo, saj je bila ta glu
honema in slepa ženska tako 
izjemna, da je zares zaznamo
vala svojo dobo, ko je z veli
kanskimi napori premagala 
svojo drugačnost in posvetila 
svoje življenje delu za druge. 
O njej smo že videli filme, to
krat pa je prvič v slovenščini 
izšel njen življenjepis izpod 
peresa Fione Macdonald.

l/eliki (/udje za bo{/ši svet

SIR PETER 
SCOH
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"NAS PR AZN IK" SSk

PRESENETLJIV IZ ID  G LASO VA N JA

TRŽAŠKI O B Č IN S K I  SVET 
PR O T I  O D L A G A L I Š Č U  

V TREBČAH

Tržaški občinski svet se je v noči od ponedeljka, 
21., na torek, 22. julija, odločil proti ponovnemu 
odprtju odlagališča odpadkov v Trebčah.

V  soboto, 19. t.m ., so Trebenci in drugi nasprotn iki odlagališča 
p rired ili manifestacijo (Foto Krom a)

Do po m nenju  m nogih 
presenetljivega razpleta - v 
prednosti so bili namreč za
govorn ik i odprtja  odlagali
šča - je prišlo potem , ko je 
propadel kompromisni pred
log Ljudske stranke, ki se je 
zavzemala za to, da bi odla
gališče zaobjemalo 150.000 
kub ičn ih  m etrov namesto
210.000, ki jih je predvideval 
načrt občinskega odbora z 
županom  llly je m  na čelu. 
Ljudska stranka je tako - sku
paj z O ljko, Stranko kom uni
stične prenove, svetovalcem 
Pola svoboščin Sardos Al- 
bertinijem in svetovalcem II- 
lyjeve liste - glasovala proti 
odprtju  odlagališča. Naspro
tn ik i odprtja  so zmagali s 1 7 
glasovi pro ti 15, šest sveto

valcev (dva predstavnika Li
ste za Trst, dva predstavnika 
Nacionalnega zavezništva, 
predstavnica Severne lige in 
en svetovalec l!lyjeve liste) 
pa se je  vzdržalo.

V občinskem svetu je tako 
priš lo  do spora znotra j u- 
pravne koalicije, prebivalci 
Trebč pa, ki so v soboto, 19. 
julija, tudi prired ili m anife
stacijo proti odlagališču, se 
takega razpleta v občinskem 
svetu gotovo veselijo. Vendar 
je treba upoštevati, da m ne
nje občinskega sveta o tem 
vprašanju ni obvezujoče. Za 
to je pristojna tržaška pokra
jinska uprava, ki je tudi pred
lagala načrt o ponovnem od
prtju odlagališča. Zgodbe ta
ko še ni konec.

ORATORIJ 97

KAJ JE TO?
To je dom, ki sprejema, 

župnija, ki vzgaja v veri, šola, 
ki uvaja v življenje, in dvo ri
šče, kraj veselja in p rija te lj
stva. Veliki vzgojitelj sv. Janez 
Boško je dejal: "Ljubezen pri 
vzgoji m ladih ne zadošča. 
M ladi morajo ljubezen čutiti 
kot ljubezen in jo vračati. Po
tem  bodo v ljubezni storili 
vse, kar hoče vzgojite lj." To 
je teden oblikovanja mlade 
osebnosti. Tu ni poudarka le 
na eni d im enziji. Veselje ob 
igri, petju, izletih se povezuje 
z m oraln im  in verskim  ob li
kovanjem, uvajanjem v ž iv
ljenje, vse to pa doživeto v 
skupnosti prijateljev in ani
m atorjev ustvarja podaljšek 
njihovega doma. Torej v  času 
njihovega bivanja v oratoriju 
ni poskrb ljeno  le za te lo, 
temveč tudi za dušo in duha. 

KJE JE TO? KDAJ?
V M arijan išču na O p č i

nah. O bnovljena stavba in 
prostrano dvorišče bo n jiho
vo varno zavetje. Kdaj? O d

ponedeljka, 4. avgusta, do 
petka zvečer, 8. avgusta. Za
četek zbiranja ob 9. uri, za
ključek ob 16.30. Zadnji dan 
bo predstavitev delovanja in 
izdelkov.

ZA KOGA?
Za otroke osnovne šole, 

ki gredo v prvi razred in ki 
zapuščajo peti razred. Števi
lo je omejeno.

PROGRAM
Zgodba, ki se pripoveduje 

v nadaljevanjih. Delavnice, 
igre, ki pog lob ijo  osnovno 
m isel povedanega, petje, 
ples, pogovor, čas za ustvar
jalno molitev, izleti v okolico, 
povezani s potekom zgodbe. 

PRIJAVNICA
Na telefonsko tajnico št. 

211113 ali 0338/6526696. 
Prispevek 75.000 lir vključe
no tudi kosilo. Za dva člana 
iste družine 45.000 lir.

KDO VODI?
Tone Bedenčič s sobrati i n 

skupino anim atorjev iz cele 
Tržaške.

OBRAČUN PO ŠTIRIH LETIH 
LEVOSREDINSKE UPRAVE V 

DEVINSKO-NABREŽINSKI O BČIN I

Tradicionalnemu Našemu prazniku stranke Slovenske skupnosti, ki je potekal 
konec prejšnjega tedna na igrišču ŠD Sokol v Nabrežini, je letos muhasto vreme 
pošteno zagodlo. Zaradi dežja sta v nedeljo, 20. julija, odpadla govora deželnega 
tajnika M artina Breclja in državne sekretarke za Slovence po svetu Mihaele  
Logar. Dan prej, v soboto, 19. julija, pa je bila na sporedu okrogla miza, na 
kateri so podali obračun po štirih letih delovanja levosredinske uprave v občini 
Devin-Nabrežina.

O krogle m ize so se ude
ležili devinsko-nabrežinska 
podžupanja Vera Tuta Ban, 
načelnik svetovalske skupine 
Skupaj-lnsieme Danilo An
toni, svetovalec iste skupine 
Ivo Širca, svetovalec Severne 
lige Rajmund Carli in odbor
nik V iktor Tanče. M oderator
ka je  bila Maja Lapornik, si
cer tudi sama občinska sve
tovalka, izvoljena na listi Sku- 
paj-lnsieme, k ije  izpostavila 
dve tem eljni točki, in sicer 
sožitje med slovensko in ita
lijansko kom ponento v ob
čini in razvoj te ritorija  in go
spodarskih dejavnosti, zlasti 
turizm a in kmetijstva.

Podžupanja Vera Tuta Ban 
je podčrtala dejstvo, da je 
bilo vprašanje sožitja na pr
vem mestu v programu se
danje občinske koalicije. Pri 
tem, je dejala, so skušali do
sledno spoštovati rabo slo
venskega jezika v javnosti; 
pri tem je omenila table, do
pise, stike z upravo in šol
stvo. Nešteto problem ov pa 
ostaja še nerešenih. To je ve
čno vprašanje manjšine, ki 
mora opozarjati večino na 
svoje nerešene problem e. 
Om enila je  prim er poštnega 
urada v Nabrežini, kjer so 
upokojeno slovensko urad
nico nadomestili z italijansko 
uradnico; dejala je, da je po

trebno bolj učinkovito pose
ganje. Koalicija se bo morala 
po njenem mnenju tudi v pri
hodnje ukvarjati v prvi vrsti 
z vprašanjem sožitja. Ivo Šir
ca je o  tem menil, da je glede 
vprašanja  so ž itja  D epan- 
gherjeva  uprava nared ila  
svoje. Zanjo je bila slovenska 
prisotnost v občini nekaj sa
m o po sebi um evnega in 
normalnega. O bčutiti je bilo

izboljšanje ozračja z večjo 
strpnostjo v odnosih. Širca je 
tudi dejal, da bo treba kon
kretneje delati na področju 
stikov s Slovenijo, v katerih 
bi morali biti Slovenci v ob
čini glavni akterji. Danilo An
toni je tudi poudaril humano 
ozračje pri delu občinskega 
odbora in sveta. S tem so po
stavili zelo zdrave temelje za 
konstruktivno delo v prihod

nosti. Rajmund Carli pa je ne
gativno ocenil prvo obdobje 
uprave in se pozitivneje iz
razil o drugem obdobju. Pro
blem občinskih uslužbencev 
ni bil dobro rešen, svetova
lec Severne lige pa seje izra
zil proti novim selitvam pre
bivalstva v občino, dokler ni 
sredstev in prostora, pa tudi 
proti širjenju gradenj v obči
ni.

Kar se tiče načrtovanja in 
razvoja te rito rija  in gospo
darskih dejavnosti, so si bili 
vsi razpravljalci edini v potre
bi, da ohrani občina "domači" 
videz in identiteto. Prihod
nost je v turizm u (tako obal
nem kot kraškem), katerega 
potencial je po mnenju ne
katerih še neizkoriščen, in 
km e tijs tvu , zlasti pa - po 
mnenju odbornika Tanceta - 
v panogi agriturizma. 
--------------IZ

S SEJE POKRAJINSKEGA SVETA

VEČLETNI  P R O G R A M  SSk 
ZA  TR ŽA Š K O  O B Č I N O

Slovenska skupnost je  iz
delala večletni politično-up- 
ravni program za tržaško ob
čino. Za njegovo izvedbo so 
bili zadolženi občinski in ra
jonski svetovalci.

Program je razdeljen na 
štiri sklope, to so: uveljavitev 
jezikovnih pravic s spreje
mom upravnih ukrepov, ki so 
zato potrebni; utrd itev p ri
sotnosti Slovencev v vseh or
ganih, ki so z občinsko upra
vo povezani in kjer je  po
m em bna p riso tnos t p red
stavnikov manjšine; ureditev 
šolske problematike; uresni
čitev nekaterih vidnih znakov 
in simbolov slovenske prisot

nosti v tržaškem mestu in ob
čini. Temu gre dodati še po
zornost na že sprejete sklepe, 
oziroma reševanje sprotnih 
problemov, ki so za manjšino 
pomembni.

Program je bil - z dopoln i
li članov sveta - odobren na 
seji tržaškega pokrajinskega 
sveta SSk v sredo, 16. julija. 
Na tej seji je  tekla razprava 
tudi o položaju Primorskega 
dnevnika. Deželni podtajnik 
stranke Ivo Jevnikar je  - kot 
piše v tiskovnem poročilu, ki 
smo ga prejeli - prisotne se
znanil s stališčem deželnega 
tajništva, da tudi predstavnik 
SŠk pristopi z osebnim jam 

stvom, ki ga je zahtevala No
va tržaška kreditna banka. 
Pokrajinski svet SSk je zelo 
obširno razpravljal o celotni 
zadevi in obžaloval, da se za
radi težav z družbo D om  ni 
uresničil načrt jamstev s pre
moženjem celotne manjšine 
ter da so bili prisiljeni jamčiti 
za veliko posojilo posamezni 
člani manjšine, ki s tem ose
bno tvegajo, saj jih  pri tem 
družbaD om  ne krije. Pokra
jinski ta jn ik Peter M očn ik je 
poročal o ustanovitvi pose
bne tehn ične  kom isije , ki 
m ora  p re g le d a ti p o lo ža j 
manjšinskih nepremičnin, ki 
jih  upravljajo družbaD om  in 
druge, da se uredi tudi ta del 
skupnih ustanov, kot so se že 
vse ostale, zato da ne bi b ilo 
v prihodnje drugih težav.

N O V A  KNJIGA O  FOJBAH

Pri založbi Kappa 
Vu v Vidmu je prejšnji 

teden izšla knjiga O pe- 
razione foibe a Trieste 
(Operacija fojbe v Tr

stu). Avtorica je publi
cistka Claudia Cernigoi, 
predgovor pa je napisal 

mladi zamejski zgodovi
nar Sandi Volk. Knjigo so 

predstavili v dvorani 
časnikarskega krožka v 
Trstu v sredo, 16. julija 
(na sliki, Foto Kroma).

Na zelo dobro obiskani 
predstavitvi so Cernigoieva, 
Volk in predstavnica založbe 
Alessandra Kersevan orisali 
namen, ki ga predstavlja izid 
te publikacije. To je opisati, 
koliko oseb je na Tržaškem 
bilo aretiranih in odpeljanih 
od jugoslovanskih oblasti ob 
koncu 2. svetovne vojne, ko
liko jih je dejansko um rlo v

u
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t.i. "fojbah" in kdo so ti ljudje 
dejansko bili. Po podatkih av
torjev število teh oseb znaša 
517 imen, povečini članov 
fašističnih organizacij, škva- 
dristov in sodelavcev nem
škega o ku p a to rja . Knjiga 
jem lje v poštev tudi celoten 
zgodovinski kontekst 20-let- 
nega obdobja fašistične d ik
tature, 2. svetovne vojne in 
povojnega časa v naših kra

jih. Obravnava tudi široko in 
organizirano propagandno 
akcijo, ki so jo  v desetletjih 
po vojni vodili italijanski des
ničarski krogi (vendar tudi le
vica ni nastopila z jasno be
sedo) v zvezi s fojbami. Ta 
kampanja se nadaljuje tudi v 
današnjem času, in sicer s 
preiskavo, ki jo  vodi rimski 
sodnik Giuseppe Pititto.

K O N E C  SEZO N E  
"FANTOV IZ P O D  
G R M A D E "

V torek, 16.t.m., je moški 
pevski zbor Fantje izpod Gr
made pripravil družabni ve
čer na svojem sedežu v Devi
nu. To je bila priložnost, da se 
zbor pred poletnim premo
rom poslovi od svoje zveste 
publike, ki se je tudi tokrat 
polnošteviIno odzvala vabiIu. 
Večer je bil zamišljen nekoli
ko drugače kot običajni za
ključni koncert, saj so pri vho
du sedeža slovenskih zborov 
v Devinu delili seznam pesmi 
iz "železnega repertoarja" Fan
tov izpod Grmade, ki si jih  je 
publika nato izbrala, tako da 
je bila to nekaka "glasba po 
željah". Največ glasov je pre
jela pesem Cirila Preglja/to/je, 
kdo bo tebe ljubil, kateri je sle
dila vrsta sodobnih koroških 
skladb Engelberta Logarja. 
Temu "formalnemu" delu ve
čera je sledila prijetna druža
bnost, med katero seveda ni 
m anjka lo  pristnega petja. 
Fantje izpod Grmade pa ne 
bodo dolgo počivali, saj se 
bodo spet zbrali na sedežu v 
Devinu 2. septembra.
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MARIJANISCE JE NAMENJENO 
DELU Z MLADIMI

IVAN ŽERJAL

Prenovitvena dela v openskem Marijanišču so se v bistvu zaključila, saj 
manjka le še del notranje opreme. Celotno breme prenove je slonelo na ra
menih ravnatelja g. Toneta Bedenčiča, ki v imenu slovenske salezijanske 
skupnosti na Tržaškem (katere sedež je ravno v Marijanišču) upravlja to 
središče. Zaprosili smo ga za pogovor, na katerega je rad pristal.

N a jp re j nekaj
podatkov o zgodovini 

M arijanišča...
Pojem M arijan išča se v 

povojnem času veže na vzgoj
ni zavod. Pokojni sobrat g. 
Franc Štuhec, ki je bil dolga 
leta župnijski upravitelj v Do
lini, je  z dogovorom s pred
stojniki prevzel vodstvo že 
obstoječega vzgojnega zavo
da Marijanišče. S tem so sa
lezijanci ostali na Tržaškem. 
Prišli so novi sobratje in delo
v zavodu je teklo vse do leta 
1974, ko se je delovanje za
voda ukinilo in so salezijanski 
sobratje prevzeli pastoralno 
delo v okviru župnij in mladin
skega dela odprtega tipa. 
Vodstvo je prevzel g. Franc 
Pohajač, ki je že vse od svo
jega prihoda I. 1969 deloval 
izven vzgojnega zavoda. V 
podporo  novem u delu so 
predstojniki poslali istega leta 
tudi novega sobrata. Tako 
sem prišel pred dobrim i 22 
leti na Tržaško. Po dveh letih 
sem prevzel še župnijo. Od 
tedaj se moje delo vrti med 
Repentabrom in M arijan i- 
ščem. Naj omenim, da smo 
prav v navezi z Marijaniščem 
pred leti prevzeli tudi opensko 
župnijo, ki jo vodi dr. Zvone 
Štrubelj.

Marijanišče je že pred leti 
postalo sedež naše redovne 
skupnosti. Smisel našega dela 
ni v župnijah. V kolikor bi Ma
rijanišče ne bilo dano salezi
jancem, bi verjetno že dolgo 
let ne bili več na Tržaškem. Po
goji za mladinsko delo so bili 
zelo težki predvsem zaradi 
stanja hiše. Kljub temu smo 
ves ta čas delovali v prid mla
dim, neposredno ali posre
dno prek raznih ustanov, ki 
so delale in še delajo v teh 
prostorih, preko skavtske or
ganizacije, prirejanja raznih 
duhovn ih  obnov, vodenja 
mladinskih skupin in občas
nih večjih srečanj.

Končno so dela 
stekla, vsa bremena p a  

slonijo na Vaših ram enih.
K ako  potekajo  dela?
Gremo p ro t i koncu? 
K oliko  še manjka?

Vodstvo naše province se 
je torej spustilo v to "pusto
lovščino" in po skupnih do
govorih sem v imenu open
ske skupnosti prevzel skrb za 
obnovitev Marijanišča. Ker 
nisem italijanski državljan, je 
vso pravno odgovornost pre
vzel predsednik upravnega 
odbora M arijan išča. Dela 
smo začeli leta 1993. Po štirih 
letih so ta v glavnem zaklju
čena. To velja za poslopje. Po
trebno je še opremiti kuhinjo, 
obednico in kapelico. Kar ni 
bilo vključeno v t. i. proračun, 
je ureditev igrišča. Brez tega 
pa si ni mogoče zamisliti zbi
ranja mladine. Potrebno je 
urediti še prostor za kiosk, ka
dar so prireditve na prostem.

K oliko  denarja  je  vse 
to stalo? So na razpolago  
točni podatk i?  O d ko d  so 

p riš li prispevki?
Stroški ce lo tne obnove 

presegajo dve milijardi in pol 
lir. Gradnjo je podprla dežela 
preko zakona št. 46. Vse teža
ve so nastale, ker je bilo od 
ob ljub ljen ih  75% stroškov 
kritih le 50%. Že preden smo 
začeli dela, smo se domenili, 
da je to skupen projekt vseh 
katoliško usmerjenih ljudi. Mi 
kot salezijanci prevzamemo 
garancijo in vodstvo del. Šele 
ko je bil sklenjen ta krog za
upanja, smo se vrgli v delo. 
Razliko sta krila Svet sloven
skih organizacij in urad za 
Slovence po svetu, nekaj pa 
je prišlo tudi od darov posa
meznikov in od nabirk.

Vsi računi, ki so vezani na 
deželo, so že poslani na pri
stojni urad. Za vsako delo je 
bila izdana faktura, tako da 
razpolagamo z zelo natančni
mi podatki.

Ravnatelj g. Tone Bedenčič

K ako  je  M arijan išče  
strukturirano? Čemu bo 

služilo in k a j se bo v 
njem dogajalo?

Mislim , da sem na prvi del 
vprašanja že odgovoril. Gle
de drugega dela bi rekel, da 
iz narave našega dela in usta
nove Marijanišče izhaja jasna 
usmeritev. Ustanova je na
menjena delu z mladimi tako 
na verskem kot na kulturnem 
in rekreativnem področju. Za 
delo z mladimi je vedno manj 
zanimanja. Vedno se išče kdo 
"drugi", ki bi delal za mladino.

K ako  p a  so urejene  
zadeve glede lastništva 

in uprave?
Marijanišče kot pravna us

tanova se imenujeEntedicul- 
to Orfanatrofio Marianum. U- 
pravlja ga marijaniški odbor, 
ki ga odobri tržaški škof. Zno
traj te ustanove pa delujemo 
salezijanci v dogovoru s ško
fijo, kar se tiče pastoralnega 
dela, prostore pa nam daje v 
najem pravna ustanova Ente 
di culto Orfanatrofio Maria
num. Vsako delovanje v Ma
rijanišču mora biti namreč v 
dogovoru s škofijo.

Za vzgojno delo in oblikova
nje mladih ljudi je potrebno 
delati načrtno. Nujno je strniti 
vrste in potrebno je čimveč 
prostovoljcev, ki bi dali nekaj 
svojega časa za delo z mladi
mi, in to na specifičnem ob li
kovalnem in osebnostno kre
ativnem in vrednostnem po
dročju. Mnogokaj se v M ari
janišču že dogaja. Kaj pa bi se 
še lahko dogajalo glede na 
objektivne možnosti samega 
prostora, je odvisno od nas 
samih. Salezijanci imamo na
črt - ko bo čas za to dozorel - 
da pošljemo še enega mlade
ga duhovnika za delo na Tr
žaško.

Vzgoja mladega človeka je 
odvisna predvsem od vzgoje 
in izkušenj v družini. Vse os
talo je dopolnitev. Tudi tukaj
šnja skupnost mora najti smi
sel, da bo vzgajala z lastnimi 
m očm i. Danes vedno bolj 
prevladuje miselnost ljudi, ki 
razmišljajo le, kje bi svojega 
otroka "parkirali". Pri vsakem 
vzgojnem delovanju z mladi
mi morajo biti aktivno vklju
čeni tudi starši, bodisi direk
tno ali indirektno.

Za sistematično vzgojno 
delo je potrebno imeti jasne 
cilje, m oralno in človeško 
zrele osebnosti ter iskreno 
ljubezen do mladih, ki se izra
ža v požrtvovalnosti. Mladi 
morajo občutiti, da jih  kdo 
ima rad. Le tako bodo tudi oni 
prevzeli smisel bivanja in pra
vi svet vrednot.

Prostori Marijanišča nudi
jo tudi druge možnosti. Za 
skupine do 30 ljudi je možno 
prirejati razne duhovne vaje 
ali vveekend-duhovne obno
ve, posvete, kulturne priredi
tve, razna masovna srečanja 
itd.

K e r smo ravno p r i  
tenu v M arijan išču  im ajo  

sedež tud i nekatere 
kulturne ustanove ( npr. 
Finžgarjev dom p a  tud i 
pevsko društvo Vesela 
p om lad ). Vsako leto 

p o te k a jo  v p a rk u  
Finžgarjevega doma 

študijski dnevi D raga. 
K ako  bo z  vsetn tem? 
Tako, kot je bilo. Čim bo

gatejše bo njihovo delovanje, 
toliko bolje. Pogoji so dobri. 
Potrebna sta samo elan in za
vzetost. Hvala Bogu, če bi se 
pojavile tudi nove oblike orga
niziranega dela med mladimi, 
ki bi imele sedež v tej usta
novi in ki bi gradile z raznimi 
sredstvi celotno m ladostni
kovo osebnost tako na teles
nem kot tudi na duševnem in 
duhovnem področju.

Draga je postala v vsem 
tem času del marijaniške re
alnosti in daje tudi svoj pečat. 
Vendar je časovno omejena. 
Obnovljeni prostori in novi 
videz celotne stvarnosti goto
vo pripom orejo k lepšemu 
počutju tako organizatorjev 
kot udeležencev.

K d a j bo otvoritev?
Mišljeno je bilo, da bo o t

voritev okoli 8. septembra. 
Zaradi objektivnih težav smo 
to slovesnost prenesli na po
znejši čas.

OBVESTILA

DUHOVNE VAJE za žene i n 
dekleta bodo tud i letos v 
Dom u blagrov nad Trstom. 
Pričele se bodo v ponede
ljek, 18. avgusta, z ju tra j in 
zaključile v sredo, 20. avgu
sta, zvečer. Vodil jih  bo izku
šeni in preizkušeni dušni pa
s tir in pisatelj g. Jožko Kra
gelj. Vpise sprejemata go
spodična Dora Kosovel (tel. 
040-763406) in Jože Kunčič 
(tel. 040-220332). Zdravniki 
zelo priporoča jo  za telesno 
zdravje vsakoletni zdravn i
ški pregled. Duhovni zdrav
niki pa priporoča jo  za duš
no zdravje še bolj vsakolet
ne duhovne vaje. Te nam 
m orejo samo pomagati ure
d iti preteklost z Bogom in 
načrtovati prihodnost, ko li
kor nam jo  bo Bog še dal.

VPETEK, 25. julija, bo žup
nija sv. Jakoba apostola o b 
hajala slovesni praznik svo
jega zavetnika. Letošnje so
maševanje bo ob 18.30. Vo
dil ga bo tržaški škof Evgen 
Ravignani, in sicer hkrati za 
slovensko in ita lijansko na
rodnostno  skupnost. S lo
venski verniki bom o sodelo
vali s slovensko m o litv ijo  in 
petjem  tako pri maši kakor 
pri procesiji. Vabljeni vsi slo
venski vern iki iz mesta!

KRAJEVNA SKUPNOST in žup
nija Rodik vabita na vaško 
opasilo in praznovanje 350- 
letnice župnijske cerkve, ki 
bo 26. in 27. ju lija  1997. So
bota, 26. ju lija , ob 20. uri: 
ku ltu rn i program na Linče- 
vem  borjaču  (R odik 50), 
predstavitev knjige Rodik  
m ed Brkini in  Krasom, d ru 
žabno srečanje. Nedelja, 2 7.

julija, - opasilo: ob 10. uri slo
vesna sv. maša, po maši kon
cert, kratek kulturni program 
in vaška veselica.

ČESTITKE

Pretekli teden je na teh
niški fakulteti tržaške univer
ze z odliko d ip lom ira l Vanja 
Rudolf. Novem u inženirju  

i čestita jo prija te lji in znanci 
pri Novem glasu.

Čestitke naj pre jm e tudi 
Sara Bensi, ki je vedno pre
tekli teden d iplom irala na tr 
žaški univerzi na fakulteti za 
geologijo.

Marijani Oppelt in Gian- 
lucu Galaverni seje pridru- 

;žil sinček Ivan. Srečnim star
šem in vsem dom ačim  is- 

| kreno čestita tudi Novi glas.

DAROVI

ZA MARIJIN dom pri Sv. I va- 
;nu: O lga Polese 50 .000 ; 
Grazia in Riketa v spomin na 
G iorg iota Župančiča ob 10. 
ob le tn ic i sm rti 50.000; Se
verina Sacolich 50.000.

ZA CERKEV v Nabrežini: 
Kakeš 1 0 0 .0 0 0 ; Rudež 
20 .000 ; G.D. 80 .000 ; ob 

;k rs tu  K a rlo ta  G ru d e n  
100.000; v počastitev pok. 
G uido ta  Z ida rič  daru je jo : 
d ru ž in a  L id ija  R adov ič  
100.000; D ivina R. 50.000; 
V lad is lav Petelin 40 .000 ; 
'Z v o n k o , M a r ta , Z o fk a  
150 .000 ; d ruž ina  Jazbec- 
Smotlak 150.000; O lga in 
Boris Kariš 200.000; d ruž i
na Kukanja 100.000; d ruž i
na Zerilli 30.000; ob obletni- 

;ci um ora štirih  iz družine 
! Brecelj daruje B.B. 400.000.

VRSTA POLETNIH 
PRIREDITEV

Na Tržaškem se v tem ča
su kar vrstijo raznovrstne pri
reditve, ki prispevajo k temu, 
da je letošnje poletje pri nas 
še kar razgibano. Tako je v 
sredo, 16. julija, na nabito pol
nem borjaču pri Terčonovih 
v Slivnem nastopila Klapa 
Leut iz Zadra s koncertom 
dalmatinskih pesmi. Koncert 
je priredila glasbena zadruga 
Ars nova. Obenem je na bor
jaču pri Petelinovih v Zgoniku 
v sklopu Poletnih večerov v 
zgoniški občini nastopila sku
pina Paolo Paolin & I rocciosi 
s koncertom  (na s lik i/Foto 
Kroma), imenovanim Balka
nizacija 97. Tudi te prireditve

se je udeležilo veliko število 
ljudi.

Prav tako številna je bila u- 
deležba na Terčonovem bor
jaču v Slivnem v soboto, 19. 
julija, ko so Miranda Caharija, 
Livio Bogateč in Alojz M ilič  z 
drugimi mlajšimi igralci upri
zorili igro Eduarda De Filippa 
Filumena Marturano v sloven
skem narečju. Večer je prire
dila Zveza slovenskih kultur
nih društev.

Seveda so se konec tedna 
zvrstile številne vaške veseli
ce oz. šagre, ki pa jih je v ne
deljo pokvarilo slabo vreme 
z dežjem.

ČETRTE K  
2 4 .  JULIJA

KRONIKA

Pogled na prenovljeno stavbo Marijanišča na Opčinah
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GORIŠKA KRONIKA

I Z I D I  M A T U R DVE N A Š I O D L IČ N J A K IN J I

Objavljamo izide matur na 
slovenskih višjih srednjih šo
lah. Kot je znano, so letos izde
lali vsi maturantje.

Na državnem poklicnem 
zavodu za trgovinske dejav
nosti Ivan Cankar so maturo 
opravili: Branko Abramič 42/ 
60, Vesna Brajnik 44, Enrica 
Cernic 40, Katerina Devinar- 
42, Erika Dorni 39, Tadej Dur- 
nik 43, Valentina Florenin 43, 
Martin Frandolic 40, Martina 
Gorjan 52, Xenia Gugliatti 42, 
Adriana Hum ar 56, Simon 
Kenda 48, Tina Kralj 40, Kat- 
juša Peric 50, Bojan Peršič 50, 
Andrej Petrovič 40, Danijel 
Prinčič 40, Sara Spessot 45, 
Martina Štrukelj 42, Barbara 
Vanon 46, Igor Vitežnik 42, 
Aljoša VVinkler 42.

Na državnem trgovskem 
tehničnem zavodu-oddelku za 

U  zunanjo trgovino I. Cankar so
................ maturirali: Mateja Blažiča 40/

č e t r t e k  60, Sara Budal 50, Federica
24 IU1 9 9 7  Cernic 49/ v anja Cernic 40,

Zulejka Devetak 48, Tamara 
Frandolic 42, Martina Humar 
60, Rasti Humar 39, Patrik Jarc 
42, Matevž Jenko 42, Martina 
Kobal 43, M itja  Kobal 45, 
Klementina Koren 54, Asja Ko
smač 44, Petra Miklus 50, Ele- 
na Murenec 49, Martina Pa- 
škulin 48, Vasja Peteani 51, Pa
tricija Stanič 44, Kristina U- 
mek 48, Martina Urdih 51 in 
Katja Zavadlav 51.

V slovenski sekciji industrij 
| skega tehničnega zavoda ITI- 
G. Galilei, smer informatika, 

I so letos maturirali naslednji di
jaki: Dino Bonan 38/60, Seba
stijan Cej 45, Kristjan de Co- 
melli 42, Manuel Devetak 46, 
Bernard Hrovatin 46, Tomaž 

j Komac 50, David Miklus 42, 
Federico Pellegrin 60, Katja 

j  Perše 45, Nikolaj Pintar 38 in 
Stefano Zanfagnin 43.

Na pedagoškem liceju-uči- 
iteljišču Simon Gregorčič so 
maturirali: Katja Bandelli 45/ 
60, Dario Bertinazzi 52, Hele
na Braini 40, Francesca Bruno 
46, Verena Cevdek 52, Ivana 
Di D io48, Erika Grosar 46, Ja
na Markočič 40, Mojca Me- 

i line 38, Matjaž Pintar 45 in Ti- 
iziana Tomšič 37.

Na klasičnem liceju Primož 
Trubar so maturirali naslednji 
dijaki: David Bandelii 60/60, 
Ana Černič 55, Erika Ferletič 
55, Matjaž Klemše 58, Matej 
Kobal 42, M itja Primosig 55, 
Tanja Sirk 60, Erika Sosič 48 
in Aljoša Sosol 56.

Vsem maturantom naj gre
do seveda iskrene čestitke No
vega glasa. Želimo jim, da bi 
se med počitnicami premišlje
no odločili za študij na univer
zi; tistim pa, ki bodo iskali prvo 
zaposlitev, želimo, da bi čim- 
prej našli delovno mesto in i- 
meli zadovoljstvo ob delu!

SLOVO OD  
KONRADA  
HVALE

V častitljivi starosti 92 let je 
v petek, 11. t.m., umrl zavedni 
slovenski mož in do pred ne
kaj leti cenjen goriški urar Kon
rad Hvala. K zadnjemu počitku 
smo ga pospremili v ponede
ljek, 14. t.m., pogrebni obred 
je vodil domači župnik Tvrtko 
Tadič, somaševal je bivši pod
gorski župnik Vojko Makuc. 
Med mašo in ob odprtem gro
bu so velikemu ljubitelju slo
venske pesmi zapeli pevci 
MePZ Podgora in skupina 
Akord, ki ju vodi dr. M irko 
Špacapan.

Konrad Hvala se je rodil 
11.8.1905 v Podgori na Brito
fu očetu Jožefu in materi Ani, 
ki sta imela še štiri drugesino- 
ve. Kot otrok je rad tekal okrog 
lipe pri cerkvi v Podgori; zato 
ga je vaški župnik klical Konra- 
din izpod lipice. Med prvo voj
no je njegova družina šla v be
gunstvo v Novo mesto, kjer 
sta Konrad in mati zbolela za 
tifusom. On je ozdravel, ma
ma pa je umrla. Iz begunstva 
so se vrnili šele I. 1920. Oče 
seje kasneje poročil z mamino 
sestro Emilijo, ki je tako pre
vzela skrb za otroke. Konrad 
se je na Travniku pri Bravni- 
cerju izučil za urarja. Tam je 
tudi spoznal pokojnega zla
tarja Pepija Visintina, s kate
rim sta postala prijatelja. Pri

petnajstih letih je začel delati 
in se vedno rad spominjal pr
vega dne službe, ko ga je lov
ski pes potegnil v izložbeno 
okno, ki gaje razbil in se pore
zal. Vojaščino je služil v pose
bnih bataljonih po Italiji. S so- 
vaščanko Gizelo Bizjak se je 
poročil I. 1933, imela sta dve 
hčeri: Klavdijo in Mimi. Zženo 
sta bila od mladih let cerkvena 
pevca in sta tudi nastopala kot 
igralca v vaški dramski skupini 
režiserja Paglavca. V času fa
šizma, ki je prepovedal sloven
sko besedo, so se pevci več
krat dobili na pevskih vajah v 
kleti pri Hvalovih. Konrad se 
je dobro spominjal Lojzeta 
Bratuža, saj je bil njegov pe
vec. Bil je vzoren mož in oče, 
po naravi miren in urejen. Že
na Gizela mu je umrla marca 
1993, mesec pred biserno po
roko. Zadnji dve leti je veliko 
bolehal in bil večkrat v bolni
šnicah, smrt žene in nesreča 
sta ga hudo prizadeli.

Vaščani se ga bomo vedno 
lepo spominjali, saj smo ga kot 
otroci obiskovali v urarni, kjer 
smo z radovednostjo opazo
vali, kako z monoklom na oče
su popravlja ure.
-------------- |A

t
ZAHVALA 

Ob izgubi našega dragega 
K O N R A D A  H V A L E

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so na katerikoli način 
počastili njegov spomin in nam izrazili sožalje. Posebna 
zahvala g. župniku Tvrtku Tadiču in g. župniku Vojku 
Makucu ter cerkvenemu pevskemu zboru Podgora. 

Svojci
Podgora, 24. ju lija 1997

"NE ZA ŠOLO, AMPAK ZA ŽIVLJENJE...11
DANIJEL DEVETAK

Tanja Sirk je  pred kratkim sklenila svoj 
višješolski študij na klasičnem liceju Pri
mož Trubar v Gorici z najvišjo oceno. D o
ma je  s Plešivega, kjer imajo njeni starši 
znan gostinski objekt p ri Lovcu na Subidi. 
Polna mladostniške zagnanosti in življe
nja nam je marsikaj povedala.

K ako  si doživlja la  
m aturite tn i izp it in kako si 

sprejela njegov izid?
Zadnji dnevi pred izpitom so bili za

me napeti, na dan izpita pa sem bila še 
kar sproščena. Preden sem stopila pred 
komisijo, so mi stali ob strani sošolci, ki 
so me podpirali. Po prvem trenutku zbe
ganosti sem se kmalu znašla, tako da je 
potekal izpit v obliki pogovora in ne stro
gega spraševanja. Glede ocene pa tako: 
v prvem trenutku sem bila z njo zelo 
zadovoljna; potem sem se zavedela, ka
ko lahko igra pri izpitih pomembno vlo
go tudi sreča. M islim , da je  izide na naši 
šoli verjetno pogojevala tudi ta. Zase lah
ko rečem, da sem imela srečo: komisija 
mi je dala možnost, da sem govorila in 
izrazila svoje misli. To, kar so me vpra
šali, seje ujemalo s tem, kar sem najbolje 
obvladala.

K ako  si se na ta pom em bni 
k o ra k  p rip rav lja la?

Pripravljala sem se toliko, kolikor sta 
mi to dopuščala čas in pomoč pri delu 
doma. Poleg tega se ukvarjam še z dru
gimi dejavnostmi, saj zasebno študiram 
angleščino, sem članica Evropeistične 
akademije... Srečo sem imela tudi, ker 
sem lahko pri izpitu dokazala ne samo 
to, kar sem se naučila v zadnjem mesecu 
ali letu, ampak tudi širše in bolj splošno 
znanje iz prejšnjih let. Vsa leta mi je šlo 
kar dobro, tako da nisem imela večjih 
težav.

S ka terim i p redm eti si se 
spoprije la  na m aturi?

Pri latinski pisni preizkušnji smo pre
vajali Seneko; po prvih negativnih vtisih 
se je izkazalo, da smo nalogo pisali kar 
dobro. Pri slovenski nalogi sem izbrala 
prvi naslov, misel filozofa Bobbia, ker se 
mi je zdel dovolj prost, ne specifičen. 

K a j misliš, da  t i  bo najbolj 
ostalo od  klasičnega liceja? 

Upam, da mi bo od te šole ostalo veli
ko. Profesorji nekaj posredujejo: od po
sameznega dijaka je odvisno, koliko od 
njih sprejme in koliko odkloni.

Tudi v razredu sem se znašla dobro, 
saj smo se razumeli in sodelovali ne sa
mo v šoli, ampak tudi izven nje. Če kdo 
ni dobro obvladal nečesa, smo si poma
gali. M islim , da ima klasični licej bodisi 
prednosti kot tudi omejitve, kot jih lahko 
ima šola, ki jo obiskuje le 40 dijakov. 
Pravijo, da študij na klasičnem liceju ob- 
'ikuje posebno/ormo mentis, ki omogo
ča nadaljnji študij na univerzi; mislim, 
da to drži. Italijansko šolstvo nasploh pa 
bi se moralo končno le bolj približati ak
tualnejšim razmeram v družbi. Ne m i
slim na ukinitev grščine ali latinščine;

verjetno pa bi bilo le treba najti drugačen 
način podajanja. To pa so sicer že stare 

I kritike...
K a j lahko pom eni danes 

z a  mladega človeka študij 
na klasičnem liceju?

Težko je temu najti odgovor, ker se o 
tem dosti govori. Nekateri mislijo, da so 
šola, predmetnik in sam način študija 
zastareli; določene stvari bi bilo verjetno 
res treba spremeniti, kajti družba se 
razvija. T opa  ne pomeni nujno nekaj 
zaključiti. Sola kot taka je po mojem 
pomembna, ker nudi splošen pogled na 
to, kar je bilo; pomembno je prek antike 
najti pogled v prihodnost, če ne vsaj na 
sedanjost. Po mojem je nujno poznati 
lastno preteklost, da na njej lahko gra
dim o prihodnost. Verjetno je tudi to 
prednost klasičnega liceja.

K a te ri je  tvoj najljubši 
predmet?

Zgodovina umetnosti. Nedvomno so 
bila zame zadnja tri leta liceja še najbolj 
zanimiva, kajti pristop do vseh predme
tov je bil bolj neposreden kot v četrti in 
peti gimnaziji. Dijak lahko pride končno 
v stik s kulturo, ki mu je posredovana. 

K am  se misliš usm eriti v 
prihodnosti?

Zaenkrat še ne vem. Gotovo mislim 
izbrati kako bolj humanistično smer; 
točneje ne vem, ker bom morala svoje 
dejavnosti in želje še uskladiti.

A li si p r ip ra v ila  z a  m aturo  
kakšen poseben referat?

Opravila sem etnografsko raziskavo
o igrah in izštevankah pri nas, o tem, 
kako so se nekoč igrali otroci v Brdih. 
Delo je bilo zelo zanimivo, ker sem zaha
jala zlasti k starejšim osebam v Goriška 
Brda, v vasi Vipolže, Medana, Dobrovo, 
Kojsko... Zavedela sem se, da te briške 
izštevanke in igre niso nikjer zapisane; 
Brda nasploh so kot področje etnograf
sko zelo malo raziskana. Izštevanke sem 
si zapisovala v narečju, tako da so bolj 
žive, brez posebnih metričnih oblik ali 
grafije. Družba in današnji življenjski rit
mi nas skoraj silijo v to, da pozabljamo 
na kulturo preteklih dni.

Martina Humar/e briljantno dokon
čala maturo na državnem trgovsko-teh- 
ničnem zavodu Ivan Cankar (oddelek za 

i zunanjo trgovino) kot edina šestdeseti- 
čarka. Rada kolesari in zahaja v hribe, je  
pa tudi zvesta župijanka v duhovni j i  sv. 
Ivana, aktivna v goriški skavtski družini 
in drugih vzgojnih pobudah. Mirna, 
zbrana in obenem razposajena, rada o- 
sebno poglablja in usklajuje tako znan
stvene kot bolj humanistične predmete; 

Is svojo marljivo in uravnovešeno natan- 
\ čnostjo pa je lahko marsikomu v zgled.

Si zadovoljna s prehojeno  
študijsko potjo?

Da, sem še kar zadovoljna. Na trgov- 
j sko-tehničnem zavodu sem se dobro 
počutila, ker nudi ta šola zelo različne 
predmete. Najbolj sta mi bila pri srcu

slovenščina, ker rada berem, in pravo; 
delno me zanima tudi politična ekono
mija. Všeč mi je tudi zgodovina, zlasti 
sodobnejša, pa še knjigovodstvo, ker 
zahteva natančnost in urejenost.

K akšni občutki so te 
sprem ljali med izp itom  in 

p o  njem?
Komaj sem čakala, da bo vsega ko

nec. Zadnji meseci so bili posebno na
porni in mučni, zadnje dneve pred ma
turo pa sem bila precej sproščena in 
mirna. Komisija je bila zelo dobra; obre
stovalo se nam je tudi delo profesorjev, 
ki so nas navajali javno nastopati. To je 
bilo za nas pomembno, saj je prihajalo 
v poštev že v poletnih mesecih, ko ima
mo t.i. prakso. Mislim, daje bilo spraše
vanje na maturitetnem izpitu prijetno, 
ker je bilo sproščeno.

Redno sem študirala vsa leta in sem 
si zato tudi pričakovala dobro oceno. 
Redno delo je po mojem najboljše jam
stvo za uspešen študij. Za maturo sem 
zato v bistvu le ponavljala in poglabljala 
ter imela precej olajšano delo. Seveda 
sem bila z oceno zadovoljna; bolj kot 
gola številka ocene pa je zame pomem
bno to, kar sem na tej šoli pridobila.

So ti ta k r ite r ij študija  
p riv zg o jili p ro fe s o rji a li je  v 

tebi priro jen?
Mislim, da je to del mene; zame je 

bilo normalno si primerno porazdeliti 
delo in učenje različnih predmetov. 

K a j ti zapušča ta šola?
V meni ostaja predvsem znanje, ki 

sem si ga pridobila. Nekateri profesorji 
ne oblikujejo dijakov samo z znanjem, 
ampak tudi z nasveti in napotki, ki po
gosto niso niti zdaleč povezani s snovjo. 
Toda tudi to je koristno.

K akšna je  b ila  tvoja  
izkušnja življenja v razredu?
V razredu nas je bilo 22, torej kar 

precej. Seveda ni lahko imeti lepih od
nosov z vsemi, v glavnem pa smo se 
imeli dobro. Zdi se, da bo dijakov na tr
govski višji šoli vedno manj. V prvem 
razredu jih je bilo letos samo šest.

K ako  si to razlagaš?  
M islim , da iščejo mladi vedno bolj 

splošno izobrazbo; na klasičnem liceju 
je namreč vedno več vpisanih.

A li je  tehnično-trgovska šola 
p o  tvojem danes učinkovita in 

veljavna pedagoška in 
fo rm a tiv n a  struktura?

Mislim , da je. Koristno je tudi to, da 
je poleti v zadnjih letnikih predvidena 
praksa, ki vpelje dijaka v konkretno delo; 
tedaj lahko tudi vsakdo preveri, kaj si je 
med letom pridobil.

A li ra d a  bereš?
Da, vsega malo. V šoli je možno spo

znati razne avtorje na drugačen način, 
kot če kdo sam prebira. Osebno sem 
rada v celoti poglobila marsikaterega 
avtorja, ki smo se ga v šoli samo dota
knili. Omejiti se samo nato, kar je pove
dano v šoli, po mojem ne zadošča. Med 
pisatelji mi je najljubši Dostojevskij; 
imam ga zelo rada. Spoznala sem ga z 
Zločinom in kaznijo, nato sem segla po 
številnih njegovih delih. Med slovenski
mi ustvarjalci imam najraje Cankarja, ki 
ima med drugim marsikaj skupnega z 
Dostojevskim (odnos do krivde...). 

N a č rti z a  prihodnost?  
Sploh se moram še odločiti, če bom 

nadaljevala študij ali ne. Če bom nada
ljevala, bi me verjetno najbolj zanimalo 
področje kmetijskih ved.

Uspešna n isi samo v šoli, 
am pak tud i p r i  skavtih, v župniji, 
p r i  poletnem središču, v športu... 

Sem p o za b il še kaj?
V glavnem je to. Čas pa mi še ostaja. 

Res, rada pomagam.
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NASVIDENJE, 
POLETNA SREČANJA!

IVA KORŠIČ

V obširnem vrtu Zavoda sv. 
Družine opojno dišijo živobar
vni cvetovi raznovrstnih rast
lin, bujna trava je zaradi obil 
nega dežja temno zelena, vitke 
breze se elegantno majejo v 
vetru, visoke smreke skrivajo 
v svojih nedrjih ptičke: vse je 
kot prejšnji teden. Toda igrišče 
je prazno; tobogani, vrtiljaki, 
gugalnice mirujejo. Razigrane
ga živžava ni več. V petek, 18. 
julija, so se končala letošnja 
Poletna srečanja, ki jih je orga
niziral Zavod sv. Družine, fi
nančno pa podprl Svet sloven
skih organizacij (posebna za
hvala za prizadevanje naj gre 
Andreju Fajtu). Smeh in razpo
sajeni glasovi, ki so odmevali 
po precej veliki sobi, kjer so 
se zbirali otroci, so utihnili. 
Preden so zapustili čudoviti 
park "pri sestrah", so Tanja,

Blaž, Marta, Zaccaria, Erika, 
Tadej... povedali, da je bilo za
res lepo: sprostili so se, se za
bavali, risali, peli, se igrali. Med 
tekmami v "calcettu", košarki, 
odbojki, nogometu, bovvlingu, 
tenisu, med igro "ti loviš" in lo
vom na zaklad so utrdili "stare" 
prijateljske vezi in spletli nove. 
Odlično so se razumeli z višje- 
šolci, ki sojih aktivno spremlja
li v različnih dejavnostih. Tanja 
Figelj, Marko in Peter Gus, Na
taša Ferletič, Uroš Zorn, Alek
sandra Posillipo, Martina Hu
mar, Bogdan Podveršič, Nadja 
Kovic, Aleksandra Lombardi so 
se zvrstili po skupinah od 16. 
junija, ko so se srečanja začela, 
do 18. julija.

Vesele dopoldneve je obis
kovalo več kot trideset otrok. 
Ob koncu seje njihovo število 
sicer zmanjšalo, a razpolože

nje je bilo živahno kot prvi dan.
V tem mesecu, ki je prehitro 
minil, so doživeli marsikaj za
nimivega. Znani ilustrator VVal- 
ter Grudina je udeležencem 
centra pomagal pri risanju po
letnih simbolov na bele majice.
V teh so se otroci postavili 
pred fotografa za trajen spo
min, a se tudi razgovorili, zape
li, zarajali pred kamerami de
želne tretje mreže RAI. Tehniki 
so jih prišli snemat 23. junija.

Gospod Ivo Kovic iz Rupe 
je pozornim poslušalcem raz
kril, kako se pritrkuje, gospa 
Ana Turus jih je naučila izdelo
vati ljubke pajace iz odrezkov 
papirja, lepenke, volne... S čla
nico dramskega odseka PD 
Štandrež Majdo Zavadlav, ki jo 
vsi poznamo zaradi njenih po
srečenih komedijskih likov, so 
se zatopili v gledališko ustvar

janje. Glasbenika, violinistka 
Emanuela Koren iz Gorice in 
flavtist Tomaž Hvala s Tolmin
skega, sta male radovedneže 
pobliže seznanila z glasbili in 
jim pričarala drobec očarljive
ga glasbenega sveta.

Ko so se prijetna jutra že na
glo nagibala h koncu, se je o- 
glasil še števerjanski umetnik- 
samouk M irko Maraž, ki že 
prek dvajset let izvablja iz trt 

j in korenin raznovrstne živali 
I (še posebno posrečene so nje
gove vodne ptice) in kipce za 
jaslice ter celo marsovčke. Z 
dleti in rezili pomaga lesenim 
gmotam, ki jim  je že narava 
nakazala obliko, otresti se na
vlake in zaživeti. Pred začude
n im i očmi otrok je gospod 
Mirko s pipcem izrezljal nežne 
planike. Drznim cicibanom pa 

i je priporočil, naj se sami nikar 
ne lotijo rezljanja; rezilo nam
reč rado zareže v prst namesto 
v les. To se je zgodilo tudi nje- 
m upri prvih poskusih.

Čeprav je bilo vreme precej 
muhasto, je  udeležencem 
centra uspelo podati se v
1 pevmski park in si ogledati buj- 
ni soški breg. V budnem  
spremstvu mladih fantov in 
deklet so se sprehodili po sta
rem goriškem središču in se 
povzpeli do srednjeveškega 

| gradu.
V zadnjih brezbskrbnih 

dneh, v naročju lepo urejenega 
vrta, so se otroci še poslednjič 
pomerili s prijatelji v najljubših 

'športnih panogah, nakar so se 
morali posloviti od zabavnih 
doživetij. V slovo so si zaklicali: 
Nasvidenje prihodnje leto!

Preteklo nedeljo smo 
brali v evangeliju o Jezusu, 
ki je rekel učencem: "Poj
dite v samoten kraj in se 
odpočijte!11 Te besede so se 
prejšnje dni izpolnile v Go
rici: v Zavodu sv. Družine 
je Kristus poklical k večne
mu počitku dve šolski se
stri. V soboto je bil pogreb 
s. Karmele (desno), v pone
deljek pa s. Rafaele.

Sestra Karmela se je rodila 
v Skopem pri Dutovljah 1 7.
10. 1912. V bližnjem Tomaju 
so imele šolske sestre svojo 
hišo in šolo. Zelo verjetno je 
mlada Zofija  ob n jihovem  
zgledu začutila poklic, da je 
vstopila v red I. 1937 prav v 
Tomaju. Po rednem noviciatu 
je v Tomaju napravila večne 
obljube I. 1941 in si izbrala 
ime Karmela. V redu je potem 
v glavnem skrbela za kuhinjo 
najprej v Trstu v ul. Risorta in 
nato na Opčinah v Finžgarje- 
vem domu; leta 1951 je prišla 
v Gorico, najprej v malo se
menišče in nato 1953 v staro 
Alojzijevišče, nato v novo, do
kler niso Alojzijevišča 1.1992 
zaprli, ker ni bilo več dijakov. 
Tedaj se je s. Karmela kar pre
selila v bližnji Zavod sv. Druži
ne, sicer pa je bila že v letih 
in si je zaslužila potrebni poči
tek. Tam je živela s sestrami v 
molitvi in v zbranosti do zad
nje bolezni, ko je iskala zdrav
ja v bolnišnici sv. Janeza od 
Boga, kjer je umrla 1 7. julija.

Pogreb je bil v zavodski ka
peli. Somaševanje je vodil g.

ZAPUSTILI STA NAS 
DVE ŠOLSKI SESTRI
KAZIMIR HUMAR

-A
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Žbogar ob udeležbi 14 du
hovnikov; poslovilne besede 
je imel msgr. Franc Močnik.

Ko je s. Karmela ležala na 
parah, je nebeški Ženin pokli
cali k sebi s. Rafaelo. Ob 80- 
letnici rojstva je podpisanemu 
sama orisala svojo življenjsko 
pot. Rodila se je v Zaloščah 
pri Dornberku 14.10.1912 
kot dvojčica v družini enajste- 
rih otrok, dvojčica je kmalu u- 
mrla. Med prvo svetovno voj
no so morali v begunstvo na 
Dolenjsko. Po vrnitvi je opra
vila štiri razrede osnovne šole 
doma v Zaloščah, nato so jo 
starši poslali v šolo v samo
stan sester v Tomaju. Tam je 
dozorel tudi njen poklic, da 
je vstopila v red šolskih sester. 
Te so jo poslale v Gorico k ur- 
šulinkam na učiteljišče. Toda 
pojavila se je potreba v Kairu 
in predstojniki so poslali tja 
mlado Rafaelo za pet let. Ob 
vrnitvi je kot privatistka opra

vila učiteljsko maturo. Kot u- 
čiteljica je potem učila na os
novni šoli v Tomaju, dokler ni 
nova oblast 1.1947 podržavila 
zavod in sestre so morale za
pustiti Tomaj. S. Rafaela je te
daj prišla v Gorico vZavod sv. 
Družine in tu ostala deset let, 
seveda v starem zavodu, ki ga 
je kupil in vodil do smrti msgr. 
Andrej Pavlica. Leta 1957 je 
bila izvoljena za provincialko 
tržaške redovne province ter 
odšla v Trst. Kot provincialka 
je povečala redovno hišo za 
nov trakt. Po šestih letih je od
ložila službo provincialke in se 
vrnila v Gorico. Tu jo je čakalo 
novo veliko delo, zgradba no
vega zavoda. O tem je sama 
tako dobesedno pričala: "Po
slopje sirotišča je bilo zelo sta
ro, še iz preteklega stoletja, in 
je bilo potrebno prenove in 
popravil. Ugotovile pa smo, 
da bi prenova ogromno stala, 
zato smo se odločile, da staro 
poderemo in zgradimo novo.

Morale smo to storiti tudi za
radi inšpekcij, saj so grozili, 
da zavod zaprejo." Glavni po
budnici sta bili s. Rafaela in s. 
Ahacija Kacin.

Pogreb sestre Rafaele je 
bil v ponedeljek, toda že prej
šnji dan so truplo pokojnice 
prenesli v veliko dvorano v za
vodu in ljudje so prihajali jo 
kropit. Naslednji dan so se 
zbrali k sv. maši in pogrebu 
številn i n jeni sorodn ik i in 
znanci iz Dornberka, pa tudi 
številni verniki iz Gorice, saj 
je bila mnogim znana. Kapela

i je bila premajhna. K oltarju so 
ob 11. uri pristopili duhovniki,
25 po številu. Somaševanje je 
vodil Viktor Berce, upokojeni 
župnik sedaj v Dornberku, 
poleg njega sta somaševala 
Jožko Berce, župnik v Vrhpo
lju in Bogdan Berce, župnik v 
Ilirski Bistrici, vsi trije sorodni
ki pokojne sestre Rafaele; z 
n jim i je  somaševalo še 22 
drugih duhovnikov. Ob zače
tku maše je Viktor Berce orisal 
življenje pokojne sestre. Med 
mašo je spregovoril g. Karel 
Bolčina, župnik v Štandrežu. 
Razvil je misel o svetopisem
skem Jobu, ki je kljub preizku
šnjam ostal zvest Bogu, in do
dal, da je bila pokojna sestra 
kot šesta modra devica iz e- 
vangelija, ki je šla naproti Že
ninu s svetilko vere, upanja in 
ljubezni. Pokopal jo je g. Cvet
ko Žbogar.

Draga sestra Rafaela, veli
ko dobrega ste storila v življe
nju za Jezusa in za bližnjega, 
pravični Sodnik vam je gotovo 
že vse bogato poplačal, kakor 
vsi upamo in verujemo.

TISOČ SLOVENCEV 
- TISOČ DAROV

Z A  K U L T U R N I C E N T E R  L O JZE  B R A T U Ž
J.M. 200.000 lir.

Svoj prispevek lahko nakažete na uredništvu Novega 
glasa ali na tekoči račun št. 31276 na Kmečki banki.

OBVESTILI

ZVEZA KULTURNIH organ iza- 
cij Nova Gorica in vaški odbor 
Biljana-Zali Breg prirejata v so
boto, 26. julija, ob 20.30 v Bi
ljani Spominski večer ob 30. 
obletnici smrti pesnika Alojza 
Gradnika.

OB PRAZNOVANJU sv. Ane 
prireja rajonski svet v sodelo
vanju s KD Sabotin v petek, 
25. t.m., v prostorih osnovne 
šole nastop treh domačih an
samblov. Vabljeni mladi! V so
boto bodo nastopili Briški od
mev, Veseli bratci, nato bo ba- 
klada v dobre namene.

DAROVI

ZA PODGORSKO cerkev: v 
spomin na pok. Konrada Hva
lo daruje Prosvetno društvo 
Podgora 100.000 lir.

V SPOMIN na dragega očeta 
Konrada Hvalo darujeta Mimi 
in Klavdija 200.000 za pod
gorsko cerkev; Klavdija in 
Natko 150.000 za zbor Pod
gora; brat A lb in  in M arija
100.000 za zbor Podgora.

ZA CERKEV na Vrhu sv. M i
haela: Cilka Černič Cotič ob 
zlati poroki 100.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi: N.N.
30.000 lir.

ZA POTREBNE otroke iz Bo
sne: nečakinja Štefanija in Ru
di v spomin na teto Rozalko
50.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: Anica 
Kovic Malič z družino v spo
m in  na m am o Rozalko 
150.000; Niko z družino, na
mesto cvetja na grob tete Ro- 
zalke 50.000; Rezi Kovic Pe- 
tejan v spomin na mamo Ro
zalko 100.000; druž. Danile 
in Danila Čevdek, v spomin 
na Rozalko 50.000 lir.

ZA MEPZ Rupa-Peč: Anica 
Kovic Malič z družino v spo
m in  na m am o Rozalko
100.000 lir.

V SPOMIN na pok. s. Karme

lo in Rafaelo daruje stari pri
jatelj: za Zavod sv. Družine
200.000, za slovenske misijo
narje 200.000 in za Katoliški 
dom 200.000 lir.

ZANOVOcerkev na Palkišču 
so darovali v letu 1997: Jožef 
Vižintin 300.000, Marija De
vetak R. 500.000, Leopold 
Ferletič 500.000, Marija Fon
tana K. 70.000, Ana Vižintin
100.000, Ida Frandolič D.
200.000, M irko in Ema Mu- 
žič, Števerjan 100.000, N.N.
300.000 lir.

ZAHVALA

Čutim dolžnost, da se jav
no zahvalim tajnici g. Metodi 
Češčut, ki je ob tej priliki preki
n ila  dopust, pom ožni tajnici 
gospe Elviji Marušič, prof. Hija- 
cintu Jussi, ki je tudi prekinil 
dopust, in postrežniku g. Emi
lu Jarcu, ki so z običajnim ču
tom dožnosti in sodelovanja 
v teh vročih po le tn ih  dneh 
prenesli arhiv iz prostorov, ki 
so namenjeni slovenski sekciji 
ITI-ja, v podzemske prostore 
istega centra. To je  samo kan
ček tistega nevidnega, nepri
znanega, neizplačljivega, a 
dragocenega dela, ki ga oprav
lja neučno osebje, zato da šol
ska ladja lahko m irno pluje vr
tincu pristojnosti in nepristoj
nosti navkljub. - Ravnateljica 
Majda Sfiligoj Corsi

RAJONSKI SVET ZA PODGORO - PD PODGORA,
V SODELOVANJU Z ZSKP

D R U G A  R E V IJ A  P E V S K IH  Z B O R O V  
"N A  B R IT O F U "

Sodelujejo: MePZ Podgora, MoPS Akord, MePZ Corale di Rau- 
scedo - Rauscedo (PN), MePZGialuth - Roveredo in Piano (PN) 
Stopnišče pred cerkvijo sv. Justa, Trg Lojze Bratuž - Podgora. 
v soboto, 26. julija, ob 21. uri.

V PRIMERU SLABEGA VREMENA BO REVIJA POTEKALA 
V BIVŠI OSNOVNI ŠOLI V PODGORI

S
_ Zlatarna

ŠULIGOJ

/ M 7 -  / M 7

r*/*

/ O O

Ul. Carducci 49 - GORICA

■ Daruj opeko za novo 
cerkev v Dolu

■ Prispevaj za obnovitev 
cerkve sv, Antona v 
Jamljah

TEBI IZBIRA!
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U M R L J O Ž K O  P A H O R
V 55. letu starosti je v Tržiču 

umrl |ožko Pahor, dolgoletni 
tajnik Državnega poklicnega 
zavoda I. Cankar. Njegova pre
rana smrt je hudo prizadela ne 
le družino, temveč tudi širšo za
mejsko skupnost. Pokojnik je 
bil aktiven član Sindikata slo
venske šole in dolgoletni pred
sednik Slovenskega lovskega 
društva F-Jk. Hudo prizadeti 
družini izrekamo globoko ob 
čuteno sožalje.
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Č E D A D  /

EVROPSKA IDENTITETA 
POMENI ISKANJE IDENTITETE

ERIKA JAZBAR

Šesta izvedba čedajskega Mittelfesta je 
vzbudila veliko zanimanja tako med občinstvom 

kot pri številnih domačih in tujih medijih.
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C la u d io  M agris , a v to r rom ana D onava

Glasba, ples, film , gledali
šče, proza, poezija in lutke so 
protagonisti najpomembnej
šega poletnega kulturnega 
dogodka v F-Jk.

Vodilna nit čedadske mani
festacije bo vnovič poglobitev 
identitete, pojma, ki nam zve
ni zelo domače, saj se ga po
služujemo ob marsikateri pri
reditvi, raziskavi in javnem na
stopu, vendar kljub temu os
taja dojemljiv le v svojih glav
nih obrisih in nikdar definitiv
no. Pozornost letošnjih sode
lujočih pa je in bo (do nedelje) 
pripovedovala ne le o etnični 
specifični identiteti, temveč 
nam bo predstavljala identite
te raznih stanj, generacijskih, 
zgodovinskih, osebno doživ
ljajskih.

M ittelfest je v sobotnih ju 
tranjih urah odprl neformalno

in nepompozno intelektualec, 
filozof in zgodovinar Mittelev- 
rope Massimo Cacciari; v svo
jem  poseg u -p o g o vo ru  je  
spregovoril o Evropskem oto
čju (Arcipelago Europa) oz. o 
evropski identiteti, za katero 
je značilno predvsem iskanje 
le te identitete: dvomi, vpra
šanja, problemi, konflikti, ne
nehna iskanja ravnotežja in 
definicij, ki so vedno nedo- 
končna, mobilna, komplek
sna.

Dolgo pričakovana mani
festacija otvoritvenega dne je 
bila gledališka interpretacija 
Magrisovega roma na Donava. 
Avtor in režiser Giorgio Pres- 
sburger se je načelno odločil 
za branje brez scenskega pre
voda proznega dela, kajti av
tonomija besede je bila dovolj 
popolna, da je lahko zaživela 
ob samem avtorskem branju

igralcev. Simbioza med tea
trom in literaturo je ponovno 
zazivela na Mittelfestu. Ta ni 
(le) kulturno srečanje, na ka
terem se predstavlja kulturno 
delovanje srednjeevropskih 
narodov, temveč si prizadeva 
predvsem, da bi vzbud ilo  
močne občutke in problema
tična vprašanja.

Instrumenti takega iskanja 
so poleg gledališča še glasba, 
klasična, folk, jazz, instrumen
talna in vokalna; pri tem velja 
omeniti nedeljski nastop (ob 
17. uri) v Landarski jami za
mejskega harmonikarja Cor-

I rada Rojaca.

Pomembna ravnina razis
kovanja pa je seveda literatu
ra. Umetniški vodja druge iz
vedbe večerov s poezijo je 
Cesare Tomasetig, ki pred
stavlja tudi letos avtorje z na
šega srednjeevropskega ob
močja. Kosovel je kraljeval na 
lanskoletnih srečanjih, letošnji 
protagonist pa je bil Madžar 
Attila Jozsef, medtem ko je bil 
na programu še večer z M i- 
chelstaedterjem in s furlan
skim poetom Lucianom Mo- 
randinijem.

Nazadnje povejm o še o 
lutkah, ki se od 16. julija pote
pajo po Nadiških dolinah. Lut
kovni festival, za katerega od
govarja Roberto Piaggio, je na 
sporedu že četrto leto. Dvaj
set lutkovnih skupin iz M ittel- 
evrope bo s svojimi skoraj 50 
nastopi obiskalo vse vasi in 
zaselke Beneške Slovenije do 
nedelje ob 11. uri, ko bo v 
špetrski občinski dvorani na
graditev najzaslužnejših pro
tagonistov. Šesta izvedba M it
telfesta se bo končala v nede
ljo, 27. ju lija , z nastopom 
Giorgia Gaberja (Giorgio Ga
ber per Mittelfest, trg Duomo 
ob 21.30).

Z IM S KE O L IM PIJSKE IGRE 2 0 0 6

BIVŠA C A R I N A R N A  SEDEŽ  
' IGER BREZ MEJA11

ERIK DOLHAR

Odprli so ga na
Kokovem pri Trbižu

V soboto, 19. t.m., so na 
italijansko-avstrijskem m ej
nem prehodu Kokovo pri Trbi
žu uradno odprli urad “brez 
meja", kjer bo sedež organiza
cijskega odbora za skupno 
priredbo zimskih olimpijskih 
iger leta 2006 ob tromeji Ita- 
lija-Slovenija-Avstrija. Sedež 
olimpijskega odbora je v bivši 
carinami, ki je last avstrijskih 
oblasti. V njem sta tudi sejna 
soba z napravo za simultano 
prevajanje in soba za prosto
voljce. Površina znaša 500 m-.

Deželni odbornik za turi
zem Roberto Tanfani, pod
predsednik Koroške Michael 
Ausservvinkler in sekretar v 
slovenskem m inistrstvu za 
šport Marko Trškan so ob od
prtju poudarili, da je urad po
membna pridobitev, saj se bli

ža čas odločitve o kraju z im 
skih o lim p ijs k ih  iger leta 
2006. V prihodnjih mesecih 
bodo namreč na tromeji do
končno izoblikovali dosje za 
izvedbo iger, ki ga bodo nato 
skupno predstavili M edna
rodnemu olimpijskemu komi
teju. Septembra bo namreč ta 
odbor izbral sedež poletnih o- 
limpijskih iger leta 2004, kar 
bo prav gotovo vplivalo na 
skupno kandidaturo, saj je 
med tekmeci za dodelitev po
letnih iger tudi Rim. Če bi Rim 
odpadel, bi imela tromeja ve
čje možnosti in bi tudi italijan
ski olimpijski komite z večjo 
vnemo podpiral kandidaturo 
Italije, Slovenije in Avstrije.

5. oktobra bo na Koro
škem referendum, na kate
rem bodo prebivalci soodlo
čali o kandidaturi. Končna od
ločitev bo padla šele I. 1999.

Odbornik Tanfani je ob tej 
priložnosti poudaril, da je za

devo obrazložil tudi italijan
skemu zunanjemu ministru 
Lambertu Diniju in ga izrecno 
prosil za pomoč pri spremlja
nju postopka za sprejetje kan
didature. Tanfani je tudi pod
črtal, kako je že pomembno 
dejstvo, da so ob tromeji vz
postavili zgledno sodelovanje, 
kakorkoli se bodo stvari že 
razvile. Predstavitve se je ude
ležil tud i nekdanji koroški 
smukaš in dalj časa najpopu
larnejši avstrijsk i špo rtn ik  
Franz Klammer (doma iz Bad 
Kleinchircheima), ki je pred
sednik podporne organizacije 
za promocijo iger ob tromeji.
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VELIKO VEC KOT 
SAMO UMETNIŠKA 
RAZSTAVA

Ob koncu prejšnjega tedna 
je bil odziv občinstva ob ume
tniški razstavi Postaja Topolo
ve še večji kot v prejšnjih 
dneh. Program je bil prav tako 
bogat in je kljub nenaklonje
nemu vremenu privabil v vas 
veliko število ljudi, ki so s svo
jo  prisotnostjo na različnih 
predstavah izkazali izredno 
navdušenje; mogoče tudi za
to, ker je  Topolove vas, kjer 
je gostoljubnost doma, zani
miva točka na zemljevidu, po
dobna laboratoriju, kjer sku
paj živijo različne kulturne iz
kušnje.

Poglejmo, kaj nam je tokrat 
ponudila Postaja Topolove. V 
soboto zvečer je bila na vrsti 
projekcija t.i. Hde-kompozicij" 
filmskega ustvarjalca Jurgena 
Rebla. Le-ta kot ustanovni 
član nemških filmarjev skupi
ne "Schmelzahin", ki je bila si
cer razpuščena pred osmimi 
leti, raziskuje v svojih stvari
tvah pa tudi v številnih prire
ditvah reakcije filmskega traka 
pod vp livom  bakterij, v re 
menskih dejavnikov in razli
čnih kem ičn ih  postopkov. 
Med njegove prve samostoj
ne filme sodita "Rumpelstilz- 
chen11 in "Passion11, oba ročno 
izoblikovana, v katerih odi
grajo veliko vlogo barve in u- 
tripajočestrukture. Deli pasta 
kljub abstraktnemu videzu 
vsebinsko dokaj stvarni, saj v 
njiju avtor povzema motiv ve
čnih procesov stvaritve, raz
voja in uničenja. V filmu Pas
sion postane ta motivika še 
bolj izrazita, saj v njem Reble 
spremlja faze dozorevanja o- 
troka v materinem telesu, s 
tem da sledi poteku letnih ča
sov do rojstva. Delo je v sobo
to predvajal Roberto Aita, ki 
že vrsto let sodeluje pri pobudi.

Zanimanje je brez dvoma 
vzbudila tudi zvočna eksperi
mentalna um etnost am eri
škega ustvarjalca Duncana. 
Njegovo zadnje delo z naslo
vom Koncert, ki ga je predsta
vil v nedeljo, 20. julija, je re
zultat snemanja zvokov in šu
mov iz Topolovega (žubore
nje voda, žvrgolenje ptic v go
zdu, glasovi...) ter računalni
škega filtriranja. S to tehniko 
se avtor ukvarja že dolgo vrsto 
let in je v svoji karieri posnel 
že kakih 30 plošč oz. zgo
ščenk v sodelovanju z radij
skimi postajami Evrope, Ja
ponske in Amerike. Sledila je 
njegova kreacija/C/c/c: prvič je 
bila predstavljena leta 1991 v 
Linzu na prireditvi Arts Elec- 
tronica, nato pa še v Amster
damu, Berlinu, na Dunaju in 
letos poleti v Italiji (Topolove)

PETER GUS

P rim er insta lac ije , k i nam ga 
letos ponu ja  Postaja T opo love

ter predstavlja amplifikacijo 
čutnega stanja, ki se doseže s 
posebno obliko dihanja.

Spet so zazveneli tudi "gla
sovi iz čakalnice". Ob 24-letni- 
ci smrti Christine Levant je v 
petek, 18. ju lija , za ložn ik 
Hans K itzm uller predstavil 
koroško pesnico in njeno pes
niško ustvarjalnost.

V soboto je prišel na vrsto 
kvartet Kramar, v nedeljo pa 
je sledila lutkovna predstava, 
ki je pomenila za otroke en
kratno doživetje, saj so ob 
koncu igre nagradili igralce z 
glasnim odobravanjem.

Tudi letos je tako Postaja 
Topolove uspešno sklenila 
svoje večkulturno delovanje, 
ki ni samo na umetniškem 
področju, ampak zavzema tu
di velik socialen pomen. Po
staja namreč ni gola umetni
ška razstava, ampak pomeni, 
zakaj ne, tudi pretvezo za sre
čanja tam, kjer je vse težje se 
srečevati. Vsekakor je sedaj 
Topolovo odprto vse leto in 
tudi v zimskem času prihaja 
do kratkih posegov. Za tiste 
pa, ki jim  je vas težko dostop
na, so organizatorji celo pri
pravili posebno stran na Inter
netu, kjer je mogoče najti vse 
informacije v zvezi z delova
njem Postaje (h ttp ://w w w . 
giardini.sm./shtetl/topolo).

O B V ES TILO

R o m a n je  t r e h  S lo - 
v e n ij  n a  Sv. V iš a r je  

Letošnje tradicionalno ro
manje treh Slovenij bo v ne
deljo, 3. avgusta. Križev pot 
bo ob 8. uri, predavanje ob 
10.30, romarska maša ob
12.30 (maševal bo ljubljanski 
škof msgr. dr. Franc Rode).

X X I I .  SENJAM  
BENEŠKE P IE S M I

Od 25. do 27. julija bo na 
Lesah (Grmek) XXII. Senjam 
beneške piesmi, ena izmed 
najbolj pomembnih, priljublje
nih in obiskovanih prireditev 
v Benečiji, ki jo prireja Kultur
no društvo Rečan od leta 1972 
dalje. Na njej tudi letos sodelu
jejo z izvirno glasbo in besedili

v slovenskem narečju avtorji 
iz Benečije. V petek, 25. julija, 
se bo spored začel ob 21. uri, 
v soboto, 26. julija, prav tako, 
v nedeljo, 27. julija, pa bodo 
od 18. ure dalje ponovitev pe
smi in nagrajevanje, gostje in 

j“pesmi starih Sejmu'. Infor
macije: (0432) 731386 (od
8.30 do 16. ure).

■ Z SLOVENIJE

PESEM
KOROŠKIH
ROJAKOV

Korošci so v Ljubljani 
na predvečer slovenske 
državnosti zapeli s sr
čnostjo, ki kaže, da je ta 
dan tudi njihov praznik.

Na predvečer Dneva dr
žavnosti so člani orkestra Slo
venske filharm onije , pevci 
MePZ Danica iz Št. Primoža, 
MePZ Peca iz Globasnice in 
MePZ Gorotan iz Šmihela v 
okv iru  200-le tn ice  rojstva 
Franza Schuberta v ljubljanski 
stolnici priredili peto mašo v 
ES-duru D 950. Žal jih  (tudi 
druge zamejske kulturnike) 
domovina na takšna srečanja, 
za katera so imeli dodatne 
polletne skupne priprave vseh 
zborov, vabi odločno prema
lo. S tem delom, ki ga je Schu
bert ustvaril v letu svoje smrti, 
se je v sijajni luči predstavila 
slovenska glasbena kultura na 
Koroškem. Okoli devetdeset 
pevcev treh slovenskih koro
ških zborov, instrumentalisti 
Slovenske filharmonije ter pri
znani solisti so pod vodstvom 
mag. Stanka Polzerja proslavili 
jubilej nadvse slovesno in, kot 
je povedal soorganizator iz 
Koroške g. Janez Hudel, poka
zali, kaj znajo. Pred navduše
nim i poslušalci v prepoln i 
cerkvi je bil tega mnenja tudi 
slovenski nadškof dr. France 
Rode, ko jih je pozdravil: "S 
svojo visoko strokovno glas
beno izvedbo ste dokazali, 
kakšna je vaša kultura na Ko
roškem."

- M IR A N  M IH E L IČ

ŠE EN A  O R G A N IZ A  
C IJA  N E K D A N J IH  
P A R T IZ A N O V ?

Nekdanji partizan dr. Lud
vik Čanžek, ki je več let živel 
kot politični emigrant v Švici, 
je v časnikih dal predlog za u- 
stanovitev nove organizacije 
borcev, t.i. Svobodnih partiza
nov. Svojo pobudo je utemeljil 
z m nenjem , da obsto ječa 
Zveza združenj borcev in u- 
deležencev Narodnoosvobo
dilnega boja v Sloveniji ne 
more govoriti v imenu vseh 
partizanov, "kajti velika večina 
nas ni odšla v partizane z na
menom izvesti revolucijo in 
tudi nismo sodelovali pri zlo
činih po končani vojni leta 
1945".

V pozivu je nadalje zapisal: 
"Vtisi, ki sem jih dobil pri svo
jem prvem obisku Kočevske
ga roga 22. junija letos, so bili 
tako presunljivi, da sem se od
ločil dati omenjeno pobudo 
za ustanovitev Združenja svo
bodnih partizanov. Zato va
bim vse partizane in terenske 
sodelavce, ki so se bojevali ali 
delali za svobodo in ne za ko
munizem in ki ne soglašajo s 
politiko Zveze združenj bor
cev, pod vodstvom generala 
jugoslovanske armade Ivana 
Dolničarja, in ne sprejemajo 
navodil, ki jih je tej organizaciji 
dal nekdanji predsednik So
cialistične republike Slovenije 
Janez Stanovnik, objavljenih v 
članku Politična analiza, da 
postanejo člani nove organi
zacije, Združenja svobodnih 
partizanov."
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TRETJA KNJIGA M SGR. JANEZA FILIP IČA, Ž U P N IK A  V LO KAVC U

OTALEŽ, SKORAJ TISOČ
LET ZNANO NASELJE NA 

SONČNI STRANI ALP

ZA  P O ŽR T V O V A LN O  IN  USPEŠNO DELO

DR. VILJEM SCUKA 
NAGRAJENEC OBČINE 
NOVA GORICA

MARJAN DROBEŽ

Dobro znani so slovenski 
duhovniki-pisci v Beneški Slo
veniji, razna dela pa izdajajo 
tudi nekateri duhovniki v Vi
pavski dolini oz. na Goriškem. 
Tako smo posredno izvedeli 
za knjigo o Otaležu, skoraj t i
soč let starem naselju na son
čni strani Alp, med Primorsko, 
Notranjsko in Kranjsko. Napi
sal jo  je  oz. gradivo zanjo 
zbral, priredil in "svojim ro
jakom podaril domačin Janez 
Filipčič", kot je poudaril na za
četku svojega dela. Msgr. Ja
nez Filipič je že 18 let župnik 
v Lokavcu pri Ajdovščini, lite
rarno pa se je predstavil že 
prej z dvema deloma; leta 
1979 je izdal dokumentarno 
delo o Idriji in njenih spome
nikih sakralne umetnosti, leta 
1993 pa je izšla njegova knjiga
o Lokavcu pod Čavnom.

Sedanja nova knjiga o Ota
ležu ima, sodim o, dvo jno 
vrednost. Opisuje in spremlja 
sicer zgodovino Otaleža ter jo 
dokumentira in ocenjuje, toda 
polovica omenjenega dela je 
namenjena kroniki in opisom 
drugih dogodkov in gibanj v 
splošni zgodovini Slovencev, 
zlasti vlogi in delovanju Cer
kve na Primorskem. Tako ima 
bralec oz. ljubitelj ali preuče
valec naše preteklosti na voljo 
dovolj gradiva, ki je lahko iz
hodišče ali temelj za njegovo

MILAN GREGORIČ

Začelo se je  s skoraj vrato
lom nim  prihodom predsedni
ka vlade Drnovška na ladjo, ko 
je  bila ta še na odprtem morju, 
od koder naj bi “celo telefoni
ral" kolegu Clintonu, kipa očit
no ni pokazal pravega posluha 
za ta veliki podvig ter nas kar 
še naprej pušča v preddverju 
NATA. Nadaljevalo se je s p ro
m etnim  infarktom v Kopru, 
kamor so naenkrat prihrum e
le množice novodobnih ro
marjev, iskalcev senzacij in ča
stilcev orožja iz vse Slovenije 
in kljub neznosnim vremen
skim prilikam potrpežljivo ča
kale tudi po  nekaj deset ur, da 
bi se lahko s svojimi rokami 
dotaknile tega tehnološkega 
čuda. Manjkalo je  samo še to, 
da b i ob tej priložnosti ljudje 
od vzhičenja padali v neza
vest. Romanje so izdatno pod
p r li loka ln i in vseslovenski 
mediji z vznesenim opisova
njem vsakršnih koristi in zani
mivosti obiska in z izrecnim  
poudarjanjem zavisti, ki naj bi

Spodbudno in 
premalo znano je 

spoznanje, da mnogi 
slovenski duhovniki 
pišejo tudi knjige, a 

o tem ne govore, 
zaradi česar širša 
javnost o njihovih 
literarnih delih oz. 
dosežkih ni dovolj 

seznanjena.

delo. V knjigi so poleg avtorje
vega izvirnega teksta ponatis
njeni nekateri odlomki iz dru
gih del, katerih naslovi so na
kazani v vsebini. Objavljena 
je tudi popolna bibliografija 
knjig, ki jih je msgr. Filipič u- 
porabil oz. upošteval pri svo
jem delu.

Ko opisuje in razčlenjuje 
preteklost Otaleža, svojega 
rojstnega kraja, piše o 933-let- 
nici prvega znanega zapisa o 
Otaležu, 500-letnici podru- 
žnih cerkva tamkajšnje du- 
hovnije, 300-letnici samostoj
ne kaplanije Otalež, 150-letni- 
ci nove župn ijske  cerkve, 
100-letnici samostojne kura- 
cije, 60-letn ici samostojne 
župnije Otalež, 50-letnici ma- 
šništva pisca knjige, 50-letnici 
poraza fašizma in nacizma, 5- 
letnici samostojne države Slo
venije, o obisku Janeza Pavla
II. v Sloveniji 1.1996 ter o ško
fu Antonu Martinu Slomšku.

razžirala sosede Tržačane, ker 
niso uspeli pritegniti letalono
silke v svoje pristanišče. Evforiji 
se je  pridružila tud i občina 
Koper kot gostiteljica, ki je  na
redila vse, kar je  bilo v njeni 
moči, da bi pettisočglavemu 
mornariško-letalskemu kor
pusu kar se da olepšala bivanje 
pri nas. In to nedolgo po  tem, 
ko pa je  nekontrolirano stre
sala svoj žolč na splavitev prve, 
uboge slovenske vojaške jadr
nice in ko je  skozi usta svojega 
prvaka Aurelia Jurija takoj, šele 
po razpadu pokojne Federa
tivne, začela na veliko mahati 
z zastavo demilitarizacije. Kot 
da bi orožje v slovenskih rokah 
predstavljalo za Koper g ro 
žnjo, tisto v ameriških pa ne
znansko varnost! Da ne ome
njam pri tem problema stro
škov, ki so jih  zahtevali varno
stni in drugi ukrepi in ki so ma
lo spominjali na nedavni obisk 
v Piranu, ali celo kar na pape
žev obisk, ob katerem pa smo 
se še kako razkričali o njihovi 
dom nevni neopravičenosti.

Kot omenjeno, je  knjiga 
svojevrstna simbioza Otaleža 
in njegove zgodovine ter dru
gih dogodkov, ki so zaznamo
vali našo preteklost in življe
nje. Tako so opisani krščan
stvo na ozemlju slovenskega 
Primorja, zgodovina koprske 
škofije, začetki krščanstva na 
Primorskem, razvoj oglejsko- 
goriške Cerkve, razvoj trža
ške, koprske, tržaško-koprske 
ter razvoj reške Cerkve. Avtor 
v svojem novem delu obrav
nava tudi vlogo Marije v zgo
dovini Goriške, Oglejski patri
arhat, pozni srednji vek pri 
nas, pokristjanjevanje Sloven
cev, madžarske in turške vpa
de v naši preteklosti, prote
stantizem, Svetogorsko mater 
božjo, Marijo v dobi katoliške
ga preporoda, prosvetljen- 
stvo, Brezmadežno v 19. sto
letju, Vnebovzeto v 20. sto
letju, Verski položaj v zad
njem stoletju, Marijo v zad
njih petdesetih letih, Marijine 
družbe in Marijo vnebovzeto- 
Kraljico vesoljstva.

Pisec je v knjigi objavil tudi 
svoja osebna razmišljanja o 
Otaležu in Cerkljanski.

"Cerkljanska, h kateri spa
da tudi župnija Otalež in moja 
rojstna vas Lazeč, je moja ožja 
domovina, kjer sem se rodil 
in dorasel, zato jo  imam rad. 
Vesel sem vsakega njenega 
napredka, kakor me teži vse,

Tako smo se v kratkem času 
nenadoma prelevili iz zagri
zenih antimilitaristov in še prej 
antiimperialistov v vznesene 
občudovalce njihovih letalo
nosilk ter smo z našimi politiki 
na čelu, m im o slehernega člo
veškega dostojanstva, priprav
ljeni tudi klečeplaziti pred n ji
hovim i durmi.

Z A K O N  P R O T I 
ZAPO SLO VANJU  
IN  D ELU  NA  Č RNO

Slovenska vlada je pred 
dnevi obravnavala stanje na 
področ jih  zaposlovanja in 
dela na črno. Le-to se je zelo 
razširilo tudi zaradi socialnih 
težav in stisk znatnega dela 
p re b iva ls tva . M e n ijo , da 
vrednost dela na črno, ki je 
razširjeno domala v vseh de
javnostih, posebej pa v grad
beništvu, prevozništvu ter v 
gostinstvu, dosega vrednost, 
ki je enaka pribl, četrtini do
mačega bruto  proizvoda v 
S loveniji. V lada p rip rav lja  
poseben zakon proti zapo
slovanju in delu na črno. De
lujejo pa že tri inšpekcijske 
službe, ki bodo preprečevale 
omenjene protizakonite de

kar jo  bremeni. Doraščal sem 
pod Italijo, ki nam je vsiljevala 
svojo kulturo in svoj jezik ter 
nas tako hotela oropati naj
večje naravne vrednote mate
rinega jezika in ljubezni do 
svojega naroda. Naravno je, 
da so se vsi Primorci oprijeli 
prvega gibanja, ki je med zad
njo svetovno vojno začelo u- 
por proti okupatorju. Na ža
lost pa je bilo to gibanje pod 
vodstvom komunistične par
tije, ki je brezbožna, zato du
hovniki nismo mogli biti nav
dušeni nad njim, čeravno so 
duhovniki vsa leta Avstrije in 
Italije s slovensko besedo, po
ukom in pesmijo držali po
konci slovensko zavest. Tiste 
duhovnike in tudi laike, ki so 
jim  bili na poti je to gibanje 
odstranilo z umorom. Na Cer
kljanskem je na žalost padlo 
veliko mož in fantov, ki so 
ljubili svojo zemljo in se zanjo 
borili. Bilo je tudi več oseb, 
katerim ni bila dokazana kriv
da in so bili umorjeni kot iz
dajalci svojega naroda, med 
temi dva cerkljanska kaplana, 
Lado Piščanc in Ludvik Sluga. 
Oba sem poznal, bila sta do
bra duhovnika, narodno zave
dna Slovenca, ki sta bila za 
svoje ljudstvo pripravljena na 
vsako žrtev. Žrtev njunega 
mladega življenja naj prikliče 
mnogo milosti na slovenski 
narod in veliko božjega bla
goslova na celotno Čerkljan- 
sko."

Novo knjigo msgr. Janeza 
Filipčiča so lektorirali profe
sorji Marijan Brecelj, Franc 
Kralj in Branko Melink.

javnosti. Kazni za kršilce so 
po že obstoječih zakonih v i
soke. Za zaposlovanje in delo 
na črno znašajo od 150 tisoč 
do 400 tisoč tolarjev. Kljub 
odločni politiki in ukrepom 
proti zaposlovanju in delu na 
črno pa je težko pričakovati, 
da bi omenjena pojava zatr
dili oz. bistveno omejili. Pote
kata namreč prek najrazlič
nejših oblik, tudi zelo prefi
njenih, ki jih  je težko odkriti 
in preprečiti.

GRADNJA NOVE  
STAVBE O N K O LO ŠK E
GA IN Š TITU TA

V Ljubljani je minister za 
zdravstvo dr. Marjan Jereb 
pred dnevi položil temeljni ka
men za novo poslopje Onko
loškega inštituta. Pravzaprav 
gre za kompleks novogradenj 
in za prostorsko preureditev 
ter posodobitev obstoječih po
slopij, ki so stare od 100 do 
200 let. Gradnja bo potekala 
v dveh fazah, ki bosta končani 
do leta 2001.

V Sloveniji odkrijejo vsako 
leto okrog 700 novih rakavih 
obolenj. Zdravniki in razisko
valci so uveljavili nekatere u- 
spešne načine zdravljenja, ta
ko da je Onkološki inštitut v 
Ljubljani dosegel raven naju
spešnejših takih bolnišnic v Ev
ropi. Ustrezno se je povečalo 
tudi število ozdravljenih pa
cientov, čeprav je pri tem naj
važnejše, kdaj bolezen odkri
jejo. Predvsem so uspešni pri 
zdravljenju raka na dojkah.

Med letošnjimi nagrajenci 
mestne občine Nova Gorica 
je tudi znani psihoterapevt 
dr. Viljem Ščuka. Nagrado je 
prejel za dolgoletno požrtvo
valno in uspešno delo na po
dročju šolske medicine in 
psihoterapije. Obširen pogo
vor z njim, ki je obsegal šte
vilna zelo aktualna vprašanja 
in tudi stiske Slovencev, smo 
pred kratkim objavili v No
vem glasu.

V utemeljitvi priznanja je 
bilo zapisano, "da dr. Viljem 
Ščuka deluje kot šolski zdrav
nik od leta 1975 dalje, v tem 
obdobju pa se je aktivno u- 
kvarjal z organizacijo osnov
ne zdravstvene službe na Go
riškem in se intenzivno stro
kovno izpopolnjeval. Poseb
no se je posvečal pedopsihia-

Hommage kiparju

Po desetih letih molka se 
v neslišnost nekdaj močno iz
razite kiparske govorice vrača 
življenje. Atelje, v katerem je 
pred desetletjem še ustvarjala 
kiparska roka  N egovana 
Nemca, se prebuja iz sna. Ga
lerija Nemec je v sodelovanju 
s Famul Stuart, šolo upora
bnih umetnosti iz Ljubljane, 
na Morogovniku v letošnjem 
poletju organizirala kiparske 
delavnice, na katerih ustvarja
jo mladi umetniki. Delavnice, 
prva študentska seje zaključi
la pred tednom, nadaljevala 
pa se bo v avgustu, vodi Rene 
Rustjan, akademska kiparka, 
učenka preminulega umetni
ka. Dela, ki bodo nastala v le
tošnjih delavnicah, bodo ude
leženci razstavili 23. avgusta, 
ko bodo na Marogovniku v Bi
ljah za ljubitelje umetnosti, 
novinarje, udeležence kolonij 
in obiskovalce, pripravili Dan 
odprtih vrat.

Desetletnico smrti kiparja 
Nemca pa bodo na Goriškem 
obeležili tudi v letošnji jeseni 
z razstavo, ki jo pripravlja Go
riški muzej, bogatim katalo
gom in ponatisom knjige z na
slovom Živeti z njim , ki jo  je 
napisala umetnikova soproga, 
um etnostna zgodovinarka 
Nelida Šilič Nemec.

triji in psihoterapiji. Leta 
1983 je pri Zdravstvenem 
domu v Novi Gorici ustano
vil ambulanto za motnje v 
razvoju, ki jo še zmeraj vodi. 
Ta ambulanta je dejansko po
stala svetovalni center za o- 
troke, mladostnike in za star
še iz celotne Goriške."

Velik je delež dr. Viljema 
Ščuke v boju proti drogam 
oziroma zasvojenosti z ma
mili. Ta problem je na terito
riju mestne občine Nova Go
rica čedalje bolj zaskrblju
joč. "Kot strokovnjak s 30-let- 
nimi izkušnjami in zaradi po
znavanja problemov mladih 
na Goriškem, je hkrati zago
vornik mladine in svetovalec 
tistih odraslih, ki oblikujejo 
življenjsko pot otrok in mla
dine."

MARJANA REMIAŠ

Negovanu Nemcu

S L IK E  A N K E  K R A ŠN A
V  A J D O V Š Č IN I

V Pilonovi galeriji so 11. ju
lija odprli razstavo del Anke 
Krašna. Slikarka, diplomantka 
ljubljanske akademije iz razre
da prof. G. Stupice (1976), je 
leta 1979 zaključila na Alu še 
specialistični študij pri prof. 
Ciuhi in Kokalju. Danes je iz
redna profesorica za risarsko 
oblikovanje na mariborski Pe
dagoški fakulteti. Tokrat se 
predstavlja z ustvarjalno bero 
zadnjih petih let. Izbor zajema 
abstraktni del njenega snova
nja, v katerem prihajajo na po
vršje materialna kakovost, 
struktura in barvitost slikovne
ga tkiva. "Slik se rada dotikam", 
priznava slikarka. Dotiki po
menijo zanjo predvsem nepo
sreden stik z barvo, ki jo najpo
gosteje iztisnjeno iz tube nana
ša na platno kar s prsti. Debe
lejše nanose je slikarka sprva 
dopolnjevala s prosojno izce- 
jenimi curki barve, hlastno do
dajala, prekrivala in mestoma 
spet dopuščala platneni struk
turi, da je presevala skozi bar
vne plasti, zdaj pa nas grobo 
razbrazdana povrhnjica nago
varja s svojo čutno močjo. Kra- 
šnine slike bodo svojo energijo 
izžarevale v Pilonovi galeriji do 
konca meseca julija.

EVFORIJA Z A  A M E R IŠK I VO JAŠKI M O N S T R U M

IZ  A N T I M I L I T A R I S T O V  V  
O B Č U D O V A L C E  L E TA LO N O S ILK

Ob nedavnem krajšem obisku letalonosilke 
J.F.K. v koprskem pristanu smo bili priča nenavadni 
pozornosti slovenske javnosti do tega dogodka, ki 

se je na trenutke sprevračala v pravi cirkus.

OŽIVLJENI  
MAROGOVNIK V BILJAH
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P O G O V O R  /  A R N A L D O  FERFOGLIA

"TUDI NA GORIŠKEM KRASU 
IM A M O  V IN O  DOC"

DANIJEL DEVETAK

Gospod Arnaldo 
Ferfoglia je doma v 
Doberdobu, kjer s 

tipičnim slovenskim 
veseljem do dela in 

zemlje obdeluje svoje 
trte ob jezeru. Prav 

pred kratkim je dose
gel - in v Doberdobu je 
prvi da je vino, ki ga 
prideluje, poimenova
no DOC (s kontrolira
nim poreklom). Eno je 

namreč imeti trte 
DOC, drugo pa 
imeti vino DOC.

K ako  je  sploh p riš lo  
do te zam is li in kakšen je  

bil postopek z a  njeno 
uresničitev?

O vinu s kontroliranim po
reklom smo razmišljali že v 
trenutku, ko smo kupili zem
ljo. Po očetovi smrti sem si že
lel imeti vsaj manjši vinograd 
in sem kupil kos zemlje pri 
jezeru. V času, ko sem oddal 
prošnjo za posaditev trt, so 
dajali dovoljenje samo za t.i. 
trte DOC, malvazijo ali refošk. 
Skupno imamo 6000 kvadra
tnih metrov zemlje, dve par
celi po 3000. Prošnjo smo od
dali na deželo; čakali smo 6 
mesecev. Medtem sem naro
čil trte in našel t.i. istrsko mal
vazijo. Ko so trte obrodile, je 
prišla komisija pregledat, če 
razmere odgovarjajo temu, 
kar sem naznanil.

Sedaj to re j nimate  
samo trt, a m p a k  tud i 
vino "s kontro liran im  

poreklom
Slo je za poseben posto

pek. Za to smo poslali prošnjo 
na Trgovinsko zbornico; ta je 
poslala izvedenca, ki je v naši 
kleti vzel vzorce vina in jih po
slal v laboratorij. Tam vzorce 
pregledajo: če vino odgovarja 
značilnostim DOC, pošljejo 
dokumente s potrdilom , da

gre za kakovostno vino DOC 
in se kot tako lahko prodaja. 
Vino DOC imamo letos prvo 
leto. Potrdilo smo prejeli me
seca maja. Na licenci dober- 
dobskih vinogradnikov, proiz
vajalcev vina DOC, je številka 
ena.

K a j vam pom eni to, 
da im ate vino DOC?
To sem naredil predvsem 

iz osebnega veselja. Želel pa 
sem dokazati, da imamo tudi 
v Doberdobu, na goriškem 
Krasu, vino s kontroliranim  
poreklom. Dobro bi bilo, če 
bi se tudi drugi, predvsem 
mlajši vinogradniki, ki imajo 
več zemlje, zavzemali za to, 
da bi se tudi naše dobro vino 
bolj uveljavilo, da bi ga ljudje 
spoznali.

A li stekleničite sami?
Zaenkrat nisem pripravljen 

za to. Če se bo pa v prihodno
sti dalo, bomo nekaj vina tudi 
stekleničili, čeprav to ni eno
stavno. Poleg tega m islimo 
prej ali slej tudi pripraviti last
ne etikete. Kupili smo traktor, 
sode in potrebno opremo, u- 
redili smo klet. Čaka nas delo 
v vinogradu; tega bo tokrat 
dosti, saj zadnja letina zaradi 
vlage in dežja ni bila najboljša.

K atere  vrste vina  - in 
koliko - pridelujete?
V vinogradu im am o na 

področju med Doberdobom

in jezerom približno 800 trt 
malvazije in 1000 pinota in 
merlota, poleg tega pa še ka
bernet. Zemlji, kjer prideluje
mo to grozdje, pravimo Doli
ne. Veliko Doberdobcev pri
deluje sicer mešano vino, kra- 
ško in laško. Nam gre za to, 
da pridelujemo izrecno kra- 
ško vino.

Kot majhen vinogradnik o- 
pažam, da se ni lahko uveljavi
ti na tržišču. Letno pridelamo 
namreč kakih 18-20 hektoli
trov. Na povšini mojih vino
gradov ni dovoljeno pridelati 
več kot toliko.

K a j lahko poveste o 
svoji osmici?

Osmico imamo v hiši sredi 
Doberdoba že kakih petnajst 
let. Letos je bila odprta prib li
žno od začetka junija do polo
vice julija. Ljudje še kar priha
jajo, ker vedo, da lahko najde
jo kozarček dobrega vina; v 
glavnem so to iz Tržiča, Selz, 
sploh iz Laškega. To delamo 
predvsem zato, da imamo pri
ložnost združevati ljudi, da v 
družbi pokramljamo, da lahko 
med sabo govorimo sloven
sko, saj je glede tega tudi pri 
nas vedno slabše... Poleg dru
gega pa z dohodki osmice 
seveda vsaj delno tudi krije
mo stroške, ki jih imamo s pri
delovanjem vina.

SAMOSTOJNI POKLICI KMALU 
TUDI  V DRUŽBENI OBLIKI?

Znano je, da je danes v Ita
liji opravljanje samostojnih 
poklicev v obliki osebnih ali 
kapitalskih družb prepoveda
no. Izrecno ga prepoveduje 
drugi člen zakona št. 1815 iz 
I. 1939. Gre za prepoved, ki 
so jo uvedli v času fašistične 
vlade zaradi rasnih vzrokov (v 
družbah za izvajanje samo
stojnih poklicev so namreč vi
deli nevarno pravno zaveso, 
za katero bi se lahko skrivali 
profesionisti judovskega ro
du) in so jo potem ohranili v 
civilnem zakoniku iz I. 1942 
kot zaščito nujnega 'osebne
ga" značaja nalog, ki jih mora 
opravljati, kdor se ukvarja s 
samostojnim poklicem. Edino 
pravno sredstvo, ki so se ga 
izvrševalci samostojnih pokli
cev doslej smeli posluževati,

da bi dosegli podobne cilje, 
so predstavljala združenja, za 
katerimi je večkrat stala neka 
družba za usluge, ki je posa
meznim  članom združenja 
nudila potreben instrumenta- 
rij, organiziranost in osebje za 
navzven osebno izvajanje sa
mostojnega poklica. V zadnjih 
letih je sodna praksa imela 
večkrat priložnost, da bi inter
pretirala normo, ki določa to 
prepoved. Pred tako izrecno 
in jasno določbo pa se je ved
no izrekla za protizakonitost 
opravljanja samostojnih pokli
cev v družbeni obliki, z edino 
izjemo družb med inženirji, 
ker so npr. nove oblike dejav
nosti engineeringa in consul- 
tinga izrazito interdisciplinar
nega značaja in presegajo 
zgolj tehnične inženirske pri
stojnosti.

Parlament se te dni ukvarja 
prav z zakonom, v katerem je 
prisotna določba, ki izrecno 
preklicuje prepoved izvrševa
nja samostojnih poklicev v 
družbeni obliki. Senat ga je že 
odobril, manjka še soglasje 
poslanske zbornice, ki pa je 
po p rv ih  napoved ih  zelo 
blizu.
------------- DH

IZ L E T  NA
R A D G O N S K I SEJEM

Kmečka zveza Trst-Gorica 
in Kmetijska zadruga Trst pri
rejata tridnevni izlet na rad
gonski sejem. Izlet bo od 25. 
do27.avgusta t.i. Pot bo vodi
la po Avstriji, Madžarski in Slo
veniji, kjer si bodo udeleženci 
lahko ogledali značilne kmeti
je. Vse informacije lahko in
teresenti dob ijo  na Kmečki 
zvezi v Trstu ali Gorici do kon
ca meseca julija.

SGZ - G O R IC A /  SEJA PREDSEDSTVA

O SKUPNEM DEŽELNEM  
GOSPODARSKEM  
PREDSTAVNIŠTVU

MARTIN DRUFOVKA

V ponedeljek, 7. julija, je bila na Slovenskem go
spodarskem združenju seja predsedstva, ki jo je vodil 
predsednik Vito Primožič.

organizacij in po en predstav
nik za SDGZ Jrst, SGZ Gorica 
in za SDGZ Čedad. Predsed

s tvo  SGZ je na seji 7. julija raz
pravljalo o skupnem Dežel
nem predstavništvu. SGZ se 
v glavnem strinja s predlogom 
SDGZ glede skupnega Dežel
nega gospodarskega pred
stavništva z naslednjimi do
polnili: sestava predstavništva 
naj bi bila šestčlanska s tremi 
člani SDGZ in tremi SGZ (oba 
predsednika in 2 druga člana).

Na isti seji je sledilo poroči
lo delegacije gospodarskega 
predstavn ištva Državnega 
zbora Slovenije v tiskarni Gra- 
fica Goriziana. Odborniki so 

! izrazili razočaranje, ker je bila 
delegacija zelo kratek čas pri
sotna na Goriškem (bili so tu 
di v Trstu in Vidmu); kazalo 
bi organizirati prihodnji tako- 
bisk samo za Goriško.

Predsedstvo se je tudi do
taknilo delikatnega problema 
reorganizacije finančnih struk
tur za podporo podjetij (Friu- 
lia SpA, Mediocredito itd.) na 
ravni dežele Furlanije-Julijske 
krajine; zato je predsedstvo 
sklenilo, da aktivira skupno 
predstavništvo (SDGZ-SGZ), 
da intervenira pri pristojnem 
deželnem odborništvu.

O b koncu seje so odborni
ki sklenili, da združenje za
prosi predsednika Trgovinske 
zbornice dr. Enza Bevilacquo 
za sprejem, da ga seznanijo s 

j stališčem v zvezi z novostmi 
glede pravne ureditve Trgo
vinske zbornice.

Razpravljalo seje o predlo
gu SDGZ o enotnem pred
stavništvu. Deželno predsed
stvo SDGZ je vzelo na seji 12. 
junija na znanje vsebino ses
tanka, ki gaje imela ista komi
sija 3. junija letos v gostilni 
Primožič v Gorici in ki so se 
ga poleg članov komisije Igor
ja Conta (SDGZ), Benija Kosi
ča (SGZ Gorica) in Roberta 
Vidarja (SDGZ) udeležili še 
predsednika obeh združenj 
Vito Primožič (SGZ), Marino 
Pečenik (SDGZ) in član pred
sedstva SDGZ dr. Boris Siega.

Predsedstvo SDGZ podpi
ra zamisel, da pride ob upo
števanju avtonomije ter spo
štovanju obstoječih statutar
nih navodil posameznih orga
nizacij do skupnega Deželne
ga gospodarskega predstavni
štva med SDGZ in SGZ Gori
ca, ki naj bo pristojno za us
klajevanje skupnih dejavnosti 
na strateških področjih, ki so 
neenotnega interesa (odnosi 
s Slovenijo, sodelovanje sek
cij, odnosi na deželni ravni z 
javnimi ustanovami...). Dežel
no skupno predstavništvo naj 
bi spremljalo izvedbo skupnih 
dejavnosti na naštetih podro
čjih, spodbujalo pobude in o- 
predeljevalo smernice za eno
tno delovanje ter imelo pove
zovalno nalogo. Predstavni
štvo SDGZ predlaga, da bi bi
lo D eže lno  gospodarsko  
predstavništvo zaradi funk
cionalnosti čimbolj ozko, in 
sicer, da bi bila njena sestava 
petčlanska: predsednika obeh

V M A R I B O R U  
NAJVEČJA 
G O S P OD A RS K A  
KRIZA V 
SLOVENIJI

V Mariboru so v zadnjih le
tih sprejeli več načrtov za od
pravo krize v gospodarstvu. V 
sredini osemdesetih let je na
stal program Maribor 2000, na 
začetku 90. let pa so domači 
strokovnjaki ob pomoči ameri
ških izvedencev pripravili dol
goročno strategijo, imenova
no Maribor jutri, za katero sta 
mestna vlada in slovenska vla
da prispevali znatna sredstva. 
Ker v Mariboru niso nikoli i- 
meli dovolj kapitala, znanja, 
sposobnosti in volje, da bi ju 
uresničili, sta oba programa 
ostala na papirju. Zdaj so stro
kovnjaki pripravili nov načrt za 
ozdravitev mariborskega go
spodarstva, imenovali so ga 
Globalna razvojna zasnova za 
Maribor. Tamkajšnje gospo
darske in socialne razmere so 
najslabše v Sloveniji. V Mari
boru ima več kot 600 podjetij 
zaradi slabega poslovanja ali 
težav pri prodaji izdelkov blo
kiran žiro račun. Nad 16 tisoč 
je brezposelnih, tako da je 
brez dela vsak četrti aktivni 
prebivalec. Mariborsko gospo
darstvo je I. 1988 dajalo delo 
in kruh 76 tisoč delavcem, da
nes pa je v njem zaposlenih 
manj kot 40 tisoč delavcev. 
Številne meščane zaradi tega 
pestijo hude socialne stiske. 
Okoli 15% družin v Mariboru 
živi v hudi revščini.

Avtorji novega načrta izha
jajo iz pomembnosti strateške 
lege mesta, upoštevali so tudi 
možnosti ra razvoj kmetijstva 
in turizma, predvsem pa pri
pravljenost države, da podpre 
pobude za premostitev krize 
v Mariboru. Slednja se kaže 
tudi v razmahu kriminala in t.i. 
mariborske mafije.
------------ M.

I S ICO P R A V O

MANJ DEŽELNEGA 
N AD ZO R A  NAD AKTI 
KRAJEVNIH UPRAV

DAMJAN HLEDE

Nadzor nad delovanjem 
krajevnih uprav je tema, ki ji 
je bila v zadnjih mesecih po
svečena precejšnja pozornost 
v okviru debate o institucio
nalnih reform ah in uvedbi 
večjega federalizma v naši dr
žavi. Vanjo je posegel zakon 
Bassanini II (št. 127/97) o 
upravni poenostavitvi. Temelj
nim in okvirnim vprašanjem 
o novi ureditvi krajevnih u- 
prav in o novih ravnovesjih v 
odnosu med njimi in central
no oblastjo pa bo posvečena 
parlamentarna debata o tek
stu za spremembo drugega 
dela italijanske ustave, ki ga 
je izdelala dvodomna komisi
ja za ustavne reforme.

Odstavki 31-47 člena 17 
zakona 127/97 so posvečeni 
nadzoru nad zakonitostjo de
želnih upravnih aktov s strani 
Državne nadzorne komisije in 
aktov krajevnih uprav s strani 
Deželnega nadzornega komi
teja (Coreco). Kar se tiče prve

oblike nadzora, je sedaj dolo
čeno, da so podvrženi držav
nemu nadzoru o zakonitosti 
zgolj deželni pravilniki, z iz
jemo tistih, ki zadevajo orga
nizacijsko, funkcijsko in raču
novodsko avtonomijo, in tisti 
deželni akti, ki izvajajo dolo
čila Evropske zveze. Odprav
ljen je torej nadzor nad splo- 
šnostjo deželnih aktov, kot ga 
je doslej predvideval zakon št. 
40/93.

Kar se tiče nadzora o zako
nitosti aktov krajevnih uprav 
(občin in pokrajin), je zakon 
št. 127/97 preklical člene 45, 
46 in 48 zakona št. 142/90 o 
ureditvi krajevnih uprav. D o
slej je veljalo pravilo, po ka
terem so podvržene nujnemu 
deželnemu nadzoru vse odlo
čbe občinskih in pokrajinskih 
svetov in pa tiste, ki so jih sa
mi sveti ali odbori na lastno 
iniciativo hoteli predložiti de
želnemu nadzoru. Kar se tiče 
nujnega nadzora o zakonito
sti, je zakon Bassanini uvedel

drastično redukcijo aktov, ki 
mu bodo odslej podvrženi, o- 
mejil ga je namreč zgolj na 
statute krajevnih uprav, pravil
nike, ki so v pristojnosti sveta 
(razen tistih, ki zadevajo orga
nizacijsko in računovodsko 
avtonomijo), letno in večletno 
bilanco ter njune variacije in 
nazadnje upravni obračun. 
Noben drug akt ne bo več 
podvržen nujnemu nadzoru 
(npr. teritorialni in urbanistični 
plani, konvencije med občina
mi ali med njimi in pokrajina
mi, ustanovitve ustanov in 
specialnih podjetij, koncesije 
javnih uslug, participacije kra
jevnih uprav v kapitalskih dru
žbah, nabava in odstop ne
premičnin itd.) s posledično 
poenostavitvijo  (predvsem 
časovno) vseh teh upravnih 
postopkov.

Ohranjena pa je možnost 
eventualnega nadzora na pro
šnjo samega odbora. Soroden 
tej funkciji je tudi predpis, ki 
določa, naj se znotraj dežel
nih nadzornih komitejev usta
novijo posvetovalni organi za 
krajevne uprave. Gre torej za 
neko preobrazbo teh nadzor
nih komitejev v posvetovalne.



N O V I GLAS ŠT. 3 0  1 9 9 7

HITRA HOJA

INTERVJU /  BR AN KO  LA KO V IČ

KRIZA ZAMEJSKEGA GOSPODARSTVA VPLIVA 
NA MNOŽIČNOST NAŠEGA ŠPORTNEGA GIBANJA

FABIO RUZZIER  
S VE T O V N I  PRVAK!

ERIK DOLHAR

V soboto, 26. t.m , boš 
na p razn iku  ŠD Prim orje  

na Proseku predstavil svoj 
zadnji trud, "Zbornik 

slovenskega športa v Ita liji 
1996/97". Bi nam lahko  

k a j več povedal o 
njegovi vsebini? 

Upam, da bo tudi ta prakti
čen, kot je bil prvi. Moja želja 
je, verjetno precej ambiciozna, 
da bi vsaka naša slovenska dru
žina imela ta zbornik, kajti vvsa- 
ki družini je vsaj en član, ki se 
ukvarja s športom, rekreacijo, 
pomaga pri športnem društvu 
ali je samo navijač kake športne 
ekipe. Tudi vtem zborniku sem 
skušal čimbolj sintetično zaob
jeti naše športno gibanje, in to 
na raznih področjiih, od tekmo
valnega, rekreacijskega, šol
skega športa pa do večjih šport
nih prireditev. Ena izmed novosti 
novega zbornika je ta, da so slike 
večje kot v prejšnjem, saj se vsi 
radi vidijo na slikah. Beseda je o 
športu v Beneški Sloveniji in le
tos tudi prvič v nemščini, kaj se 
dogaja z našimi rojaki v avstrij
ski Koroški.

Po lanski izdaji zbornika sem 
slišal tudi marsikatero kritiko, 
zakaj je v njem toliko skopih po
datkov in statistik, premalo pa 
poročanja o posameznih do
godkih, prvenstvih, tekmova
njih, da primanjkuje anekdot itd. 
Poudaril bi, da je zbornik po
sebna vrsta dela, kjer ni prostora 
za daljše zgodbe ali opisovanja. 
Ko bi hotel opisati vse, kar se je 
v našem športu v tej sezoni zgo
dilo, bi verjetno potreboval več 
kot tisoč strani. Takega dela pa 
ne bi zmogel.

Kakšno je  trenutno 
stanje našega športa? 
Skoraj čudežno je, kako je 

naš šport še vedno izredno vi
talen. Res je, v zadnji sezoni ni
smo imeli toliko uspehov kot le
to prej, ko so naše ekipe kot za 
stavo napredovale v višje lige. 
Vseeno pa je bila naša prisot
nost v vseh prvenstvih in v vseh 
športih skoraj enaka kot leto 
prej. Če sodimo uspešnost naše
ga športa le po napredovanjih v 
višje lige ali po velikih posami
čnih uspehih na državnem in 
mednarodnem merilu, potem je 
jasno, da letošnja sezona ni bila 
najboljša. V tej sezoni in sploh 
v zadnjih trehdveh letih pa se naš 
šport (ali telesna kultura) vedno 
bolj usmerja v rekreacijsko de
javnost, kar je po mojem prav 
tako in še bolj pomembno za 
našo narodnostno skupnost. 
Res je, imeti ekipo ali posame
znika, ki te častno predstavlja v 
deželi in celo v državi, je za vsa
ko sredino in za našo skupnost 
zelo pomembno. Pomembno pa 
je tudi, da se naši "navadni šport
niki", starejši in mlajši, zbirajo v 
telovadnicah in na igriščih, da 
občujejo v materinem jeziku. In 
važno je, da je takih športnikov 
čimveč.

Bi lahko vsaj 
približno ocenili, koliko 

ljudi se giblje okrog 
zamejskega športa?

Že ko sem končal prvi zbor
nik, sem si tudi sam postavil to 
vprašanje in sem mislil prešteti 
vsa imena v knjigi, da bi vsaj pri
bližno vedel, koliko naših ljudi

Or&Ak j  Lakovič

Z B O R N IK
SLO VENSKEGA ŠPO R T A  V ITAL IVI '

A L M A N A C C O
DELLO Š P O R T  5L O V E N O  IN ITALIA

se "vrti" okoli našega športa. Po
tem ko sem predelal nekaj stra
ni, sem uvidel, da temu delu ne 
bom kos, in sem odnehal. Toliko 
je teh ekip, imen, da se človeku 
skoraj zmeša. Gotovo jih je ne
kaj tisoč. Če temu dodamo še 
odbornike, navadne simpatizer
je, ki tudi pomagajo na športnih 
praznikih, in navijače, potem je 
to zares ogromna številka.

Kako je  vplivala 
kriza, v katero je  zabredlo 
zamejsko gospodarstvo, 

na zamejsko športno 
gibanje?

Krizo so seveda občutila tudi 
naša športna društva. Zanimivo 
pa je, da so vseeno izpeljala do 
konca svoja prvenstva. Pri tem

Zgora j av to r zb o rn ika  B ranko 
Lakovič . Levo naslovna stran 
njegove zadnje knjige .

se je treba zahvaliti športnim de
lavcem, ki so prostovoljno, dan 
za dnem, opravili ogromno delo 
in uspeli premostiti vse težave, 
tudi gmotne. Kar je na nekaterih 
področjih žalostno propadlo, te
ga ne moremo trditi za športno 
dejavnost, pri čemer imajo naj
večjo zaslugo prav ti športni de
lavci. Po mojem je že velikanski 
uspeh, da nismo izgubili niti ene 
tekme brez boja. Tekem v raznih 
prvenstvih pa je bilo na tisoče. 

Izkaza lo  se je  torej, 
da velikih sponzorjev ni 

več a li j ih  je  ostalo le bore 
malo. Kako torej biti kos 
vedno večjim stroškom, 

morda s skupino manjših 
podpornikov?

Mislim, da je spet napočil 
čas, da si zastavimo vprašanje, 
zakaj in čemu se sploh kot slo
venska skupnost v Italiji ukvar
jamo s športom. Večjih spon
zorjev, ki bi gmotno podpirali 
naše ekipe, v naši skupnosti sko
raj ni in tudi ostale ekipe v deželi 
in celo v Italiji imajo enake teža
ve. Če je sam tržaški košarkarski 
prvoligaš Genertel spoznal, da 
je treba najprej urediti finančno 
stanje v društvu, če sama Triesti-

N A  O P Č I N A H  
S L O V E N S K O  P R V E N S T V O

\

Na ploščadi openskega Pole
ta je v soboto kar mrgolelo ho
kejistov, ki so čakali, da pridejo 
na vrsto v tekmah zadnjega kola 
slovenskega prvenstva hokeja 
na rolerjih. Za organizacijo tega 
turnirja so morali Poletovci od
šteti kar lepo vsoto denarja zase
bni slovenski zvezi hokeja na ro
lerjih, žal pa se njihovi pobudi 
ni odzvajo veliko domačih gle
dalcev. Skoda, saj je bila igra 
nadvse atraktivna (na sliki) 
predvsem po zaslugi slovenskih 
asov hokeja na ledu, med kate
rimi bi v prvi vrsti omenili 23- 
letnega Ljubljančana Jureta Vnu
ka, ki igra za slovenske prvake

J iz Pirana. Prav Pirančani pa so 
i morali v finalu položiti orožje 
pred Horjulom, ki si je s tesnim 

j 4-3 zagotovil ta zadnji turnir pred 
'final ni m obračunom v soboto na 
[Jesenicah. Najboljši strelec je bil 
Jure Vnuk. Na Opčinah je nasto- 
i pilo devet članskih in pet mla
dinskih ekip. Med mladinci so 
bili najboljši Bledoličniki, ki so 
v finalu premagali Roces Naklo 
z gladkim 4-0. O popularnosti 
tega novega športa v Sloveniji 
priča samo podatek, da se s ho
kejem na rolerjih ukvarja kakih 
300 ekip, v naših krajih pa se ta 
športna panoga še ni dokončno 
uveljavila.
------------- ED

na z izredno bogato tradicijo in 
s stadionom, ki ga premore le 
malokatero društvo v Italiji, ni
ma dovolj finančne podpore in 
tava med tretjeligaši, potem je 
jasno, da je treba ubrati nove 
prijeme. Potrebno bo racionali
zirati delo, človeške in material
ne energije. Poleg iskanja manj
ših podpornikov je po mojem 
nujno, da se poišče sleherna 
možnost, kako poceniti delo
vanje, kot na primer združe
vanje moči, boljše izkoriščanje 
vadbenih prostorov, skupne pri
reditve itd. Tu bi se povrnil na 
vprašanje, zakaj gojimo šport. 
Če je naš cilj doseganje rezul
tatov za vsako ceno, potem mo
ramo upreti vse svoje sile, da 
bodo določene ekipe ali posa
mezniki imeli najboljše pogoje 
za delo in da bodo lahko dose
gali vrhunske rezultate. Če pa je 
naš cilj ta, da se s športom uk
varja čimveč naših ljudi, potem 
je tudi jasno, da moramo za
snovati tako naše delo, da da
mo tem ljudem čimboljše po
goje, da se v slovenskem oko
lju športno izživljajo. Osebno 
sem pristaš slednje izbire de
lovanja.

Kako gledaš kot 
spremljevalec zamejskega 

športa na njegovo 
prihodnost oz. kam plove

naš šport?
Mislim, da trenutno preživ

ljamo prehodno obdobje. Kot na 
drugih področjih so tudi časi 
"športnega burna" mimo. Naši 
športni delavci so to dejstvo kar 
hitro spoznali in so se še z večjo 
požrtvovalnostjo in vnemo lotili 
vsakdanjega dela, ki ga je v vsa
kem društvu ogromno. Mislim, 
da je prav v tem času še pose
bno aktualno vprašanje, zakaj se 
pravzaprav ukvarjamo s špor
tom. Izbrati bomo morali med 
'rezultatom in množičnostjo'1, in 
to čimprej. Izbira ne bo lahka, 
saj so mišljenja glede tega vpra
šanja deljena. Ko pomislim na 
hudo ekonomsko krizo, ki nas 
pesti, na velike težave z narašča
jem, na padec rojstev, zares ne 
morem biti velik optimist glede 
prihodnosti našega športa. Ko 
pa pomislim na eno izmed svo
jih številnih potovanj od Trsta do 
Gorice za zbiranje gradiva za 
zbornik, nisem tako črnogled. 
Če sem se na Opčinah ustavil 
pri Aleksiju Guliču za balinanje, 
me je nekaj korakov dlje čakal s 
slikami predsednik Mladine En- 
nio Bogateč, v Križu pa Vesnin 
predsednik Franc Cattonar. Po
hitel sem v Gorico, kjer sva se 
kar na cesti srečala z Vilijem 
Prinčičem, v telovadnici Olym- 
pie z Andrejem Vogričem, v Kul
turnem domu z Renco Pelesson. 
V Štandrežu je Gianfranco Vec- 
chiato ravno kosil travo na igri
šču, na Peči je bil turnir v malem 
nogometu. Nekaj metrov dlje je 
Tanja Peteani vadila svoje ko- 
talkarice. Tudi v Doberdobu je 
predsednik Mladosti Dario Za- 
nier urejal igrišče. Na poti domov 
sem se ustavil še v krožku Pri
morja, kjer mi je Dario Sardoč 
izročil nekaj slik. Domov sem 
tako prišel kar pozno zvečer. Ko 
pomislim na vse to in da je to le 
delček vsega našega športnega 
delovanja, potem zares ni raz
loga za pesimizem; vsaj v bližnji 
prihodnosti ne.

Na svetovnem prvenstvu za 
veterane v Durbanu vjužni Afriki 
je lonjerski hitrohodec Fabio 
Ruzzier osvojil prvo mesto na 
razdalji 20 km v kategoriji tek
movalcev od 40. do 44. leta sta
rosti. Ruzzier je bil v tej katego
riji med najstarejšimi (letnik 
1953), kar še povečuje pomen 
njegovega podviga. V sredo je 
tekmoval še na 5 km, kjer pa 
imajo mlajši tekmovalci večjo 
prednost. Če bi ponovno zma
gal, bi ponovil uspeh iz predlan

skega svetovnega prvenstva na 
'Japonskem, ko je osvojil zlato 
'naobeh razdaljah.

JADRANJE

A R I A N N A  "LE" 5.  V  E V R O P I ,  
F U R L A N I  NAJBOLJŠI  " T O P O L I N O "

Na evropskem prvenstvu v 
razredu evropa v Atenah se ni 
izteklo vse tako, kot smo na ti
hem pričakovali. Na regatnem 
polju pred Peloponezom je bila 
namreč naš glavni up zamejska 
olimpijka, sicer predstavnica 
barkovljanske Sirene Arianna 
Bogateč (na sliki), ki pa se je na 
koncu uvrstila na 5. mesto med 
ženskami. Bron si je takorekoč 
zapravila šele v zadnji regati, ko 
je bila skromna 28. V Atenah je 
nastopil tudi njen klubski kole
ga Miran Guštin, ki je zasedel 
končno 66. mesto.

Razveseljive novice pa pri
hajajo iz tabora drugega za
mejskega jadralnega kluba, Ču- 
pe, za katerega nastopa tudi 
mladi perspektivni Jaro Furlani. 
Jaro je namreč na vsedržavni re
gati za Trofejo Topoli no v razre
du optimist v kraju Finale Ligure

(GE) osvojil prvo mesto. Kon
kurenca 99 jadralcev je bila zelo 
ostra, saj so nastopili najboljši 
jadralci razreda optimist v Itali
ji. Poleg Jara sta na Trofeji na
stopili še Čupini jadralki Maja 
Sancin (19.) in Marina Piculin 
(69.), ki je prvič tekmovala na 
tako zahtevni regati.

M A R K O  M IL IČ  PRVI 
SLOVENEC V NBA LIGI

Lorbek meni, da je Miličev od
hod med profesionalce malce 
prezgoden, saj bi se lahko še 
kakšno leto kalil v Evropi in na
to odšel.

0 r‘ -V
20-le tn i 2 metra visoki 

Kranjčan, član slovenske repre
zentance in ljubljanske O lim 
pije Marko Milič (na sliki) je v 
petek, 18. t.m., podpisal enole
tno pogodbo z ameriškim pro
fesionalnim klubom Philadel
phia 76ers. M ilič bo tako prvi 
Slovenec, ki bo nastopil v naj
močnejši košarkarski ligi na 
svetu NBA, kar je cilj domala 
vsakega košarkarja, kar je M i
lič tudi potrdil in dodal: "Letos 
so se mi sanje uresničile in u- 
pam, da se bom v ZDA čim 
bolje znašel. Vem, da bo na za
četku zelo težko, toda imam 
dovolj volje in upam tudi zna
nja, da bom uspel". Za to bo 
Milič prejel le "skromno" vsoto 
250 tisoč dolarjev, kar je naj
nižja možna plača med ameri
škimi profesionalci. Direktor 
ljubljanske Olimpije Radovan

R O K OM E T

KRAS V  S L O V E N S K I 
B2 L IG I

Krasova moška rokometna 
ekipa bo zaradi finančnih težav 
od 13. septembra nastopala v 
slovenski B2 ligi, ker so v itali
janski C ligi gostovanja predol
ga in predraga. Kras je tako prva 
zamejska ekipa, ki bo igrala v 
slovenskem prvenstvu.

ROLKANJE

4 PRVA MESTA ZA 
M L A D IN O

V nedeljo je kriška Mladina 
v Segusinu (BL) nastopila na 3. 
preizkušnji it. pokala in po
brala 4 prva mesta z najmljašo 
Ano Košuta, začetnico Matejo 
Paulina, začetnikom Erosom 
Sullinijem in Enzom Cosserorn 
(master 2).

O B V E S T IL O

ŠZ Jadran sporoča, da bo v 
četrtek, 31 .t.m., občni zbor v 
Prosvetnem domu na O pči
nah ob 20.30 v prvem sklicanju 
in ob 21. uri v drugem. Dnevni 
red: otvoritev, poročila, po
zdravi gostov, diskusija, voli
tve, razno. Vabljeni!

I D A H E  NA Ib .  STRANI |

ČETRTEK 
2 4  J U U I A
1 9 9 7
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ZADNJA STRAN

PO LEM IKA

Z S S D I  SPET 
N A P A D A  O L Y M P I O

- P O R O Č I L O  S P O T O V A N J A  -

IZLET N O V E G A  GLASA N A  SICIL IJO (2)

MARCEL PETKOVŠEK

Izvršni odbor Združenja slo
venskih športnih društev v Italiji 
je na svoji seji 15. t.m. med dru
gim obravnaval poročila o ob
čnem zboru Športnega združe
nja Olympia, iz katrerih izhaja 
ostrina, s katero je bivši pred
sednik O lym pie obravnaval 
ZSŠDI. To nas močno čudi, saj 
je vsem znano, da je ZSŠDI po
vsem avtonomna organizacija, 
ki je vedno delovala v smislu 
združevanja vsega, kar je aktiv
nega na športnem področju, in 
je vedno zavračala kakršnokoli 
strumentalizacijo. Zaradi tega 
je ZSŠDI član obeh krovnih or
ganizacij civilne družbe...

Glede zadnjega občnega 
zbora naše organizacije gre pri
staviti, da so bile volitve po
vsem demokratične in transpa
rentne ter da ni nihče, vsaj kar 
je nam znano, postavil nobene
ga veta nad komerkoli... Še po-

Predsednik Franc Cattonar je 
v svojem izčrpnem poročilu 
pregledal delovanje zadnjih 
dven let društva, ki je globoko 
ukoreninjeno v vaško stvarnost. 
Še posebej se je zahvalil tistim, 
ki dan za dnem skrbijo za nogo
metno igrišče in slačilnice. Ob
žaloval je dejstvo, da Vesna še 
vedno pogreša majhno igrišče

sebno pa smo se začudili nad 
idejo o možnosti ustanovitve 

; nove organizacije, kar bi celo
tno športno gibanje pahnilo de
setletja nazaj in mu povzročilo 
ogromno škodo... Pojavil seje

i celo surn, daje bil izstop Olym- 
pie iz ZSŠDI lahko le prvi korak 
nekega že pripravljenega na
črta... Odbor ZSŠDI je vedno 
deloval in deluje na osnovi 

: sprejetih programskih doku
mentov ter se zavzema za enot- 

, nost članstva; zato smo že na 
neposrednih razgovorih skušali 
prepričati staro vodstvo Olym- 
pie, da je njihov sklep preura- 
njen, in smo upali, da bodo svo
je najavljene namere opustili. 
Ne vidimo, zakaj ŠZ Olympia

i ne bi bila polnopravna članica 
j  skupne športne družine, ki jo
i ZSŠDI predstavlja. Zato bomo 
j v tej smeri nadaljevali v upanju 
j in v želji v pozitivno rešitev.

- IZVRŠNI ODBOR ZSŠDI

za treninge, odbor pa si bo pri- 
: zadeval, da bodo čimprej dogra
dili tribune. Pri Vesni se ukvar
jajo pretežno z nogometom. V 

; sezoni 1995/96 se je članska 
! ekipa do zadnjih kol borila za 
! napredovanje v višjo ligo, v na- 
: slednji sezoni pa je ekipo moč- 
| no pomladilo kar 9 novih igral- 
J cev. V teh dveh letih so pri Vesni 
obudili tudi mladinski sektor.

O D G O V O R  
OLYMPIE 
IZVRŠNEMU  
ODBORU  

ZSŠDI

Odbor Olympie je v če
trtek, 17.t.m., med drugim 
preučil članek, ki ste ga po
sredovali tisku. V poročilu 
na OZ sem samo povedal 
svoje mnenje o zadevu, ki 
je v zamejstvu vsem znana.

7. Volitve na občnem zboru 
ZSŠDI-ja dne 7 3.3. so bile res 
demokratične in transparentne, 
predsedniški kandidat pa je 
pred OZ rekel, da sprejme to 
mesto samo pod pogojem, da 
bodo v izvršni odbor izvoljene 
določene osebe, kar predstavlja 
pravi veto.

2. Kako je mogoče, da je šel 
Vaš funkcionar dva dni pred OZ 
vabit predsednika Soče in mu 
povedal, da bosta izvoljena za 
Gorico Marko L utman in Andrej 
Briško ? So bili Vaši kontrolni or
gani o tem dogodku obveščeni?

Kar se tiče našega izstopa iz 
ZSŠDI-ja, ponavljam, da ni bil 
prenagljen, in tudi Vaš sum je 
popolnoma odveč, češ da je b i
lo že prej nekaj pripravljenega 
in dogovorjenega v našem dru
štvu. Prav Vi ste dali povod, da 
smo začeli razmišljati o novem 
organu.

3. Zakaj se je ZSŠDI vključil 
šele pred dvema letoma v SSO ? 
Kje je bilo Vaše nestrankarsko 
in apolitično gledanje in delova
nje skoraj 20 let?

4. Ali vsa Vaša včlanjena dru
štva vedo, da lahko dobijo za 
vsakega atleta, ki se udeleži pri
prav, nekaj finančne podpore? 
Tega nam ni nikdar nihče pove
dal.

O našem odstopu bi pove
dal, da lahko nekdo neko skupi
no zapusti, če se v njej dobro 
ne počuti. Naše članstvo Vas 
malo briga, razen samo v član
kih, ki jih  posredujete tisku. 
Morda se bomo v prihodnosti 
srečali in bomo ob kozarcu bri
škega gotovo več dosegli kot s 
polemičnimi članki.

- BIVŠI PREDSEDNIK OLYMPIJE 

SIMON KOMJANC

Tako v predsedniškem poročilu 
kot med razpravo je prišla na 
dan želja, da bi bilo nujno po
mladiti tudi društveni odbor. 
Društveni finančni položaj je za
dovoljiv, kar predstavlja skoraj 
izjemo v našem prostoru. Pred
sednik Cattonar se je zahvalil še 
igralcem, trenerjema Nonisu in 
Visentinu ter vsem odbornikom 
za vloženi trud. Prisotni so so
glasno sklenili, da se poviša ce
na vstopnine za prvenstvene 
tekme, odbor pa je pozval zve
ste navijače, naj bodo med navi
janjem zmernejši, saj je morala 
Vesna v pretekli sezoni plačati 
precejšnje denarne kazni. Za 
trenerja članske ekipe je bil po
trjen Moreno Nonis, medtem 
ko bo mladince treniral Antonio 

! Delvecchio, tehnični direktor pa 
bo Paolo Soavi. Vesna bo kot la- 

! ni priredila predprvenstveni tur-
I nir za Trofejo Ferrucci.

Na koncu je bil izvoljen novi 
odbor, ki ga odslej sestavljajo: 
predsednik Franc Cattonar, pod
predsednika Carlo Cossutta in 
Silvio Bezin, tajnik Paolo Cat
tonar, blagajnik Dario Švab, od
borniki: Davorin Cossutta, Da
nilo in Cesare Sulli, Boris Gru
den, l uigi Candotti, Fabio Urlini.

M B  retji dan smo se v Aci- 
trezzi odpravili na avtobus in 
smo ob cesti zagledali in ob
čudovali banano v cvetju. 
Mogoče nihče od nas ni videl 
česa takega! Avtobus je bil 
namenjen proti severu. Vozil 
je po kar dobrih cestah, ob 
katerih so se vrstili veliki ole
andri rdeče, bele, rožaste in 
rumene barve. Vse na daleč 
je bilo videti strnišča. Tu pa 
tam smo vozili m im o gozdi
čkov evkaliptov. Tukaj jih  sa
dijo, da preženejo komarje 
anofeles, krive malarie, ki je 
v  teh krajih povzročala veliko 
škode, ko evkaliptov ni bilo. 
Evkalipt se odlikuje tudi po 
trdoživosti in hitri rasti. Les 
rabijo za izdelovanje papirja. 
Kmalu smo zagledali morje 
in videli Messinsko ožino. Z 
razglednega kraja je  bilo lepo 
v ide ti p rom et tra jektov in 
drugih plovil. V tem kraju bo
do nekoč zgradili most med 
Kalabrijo in Sicilijo za olajša
nje in pospešitev prometa. 
Nekoliko smo se oddahnili, 
se razbremenili težav dolge 
vožnje in kmalu nadaljevali 
pot skozi večkrat menjajočo 
se pokrajino Radi smo zagle
dali spet morje - Tirensko, ki 
se razteza severno od otoka.
V daljavi je bilo videti po lo
tok. V isoko smo zagledali 
tudi cerkev. Po precej dolgi 
poti smo prišli v kraj Tindari. 
Tam so ostanki grškega gle
dališča, ki smo si jih  ogledali, 
in velika cerkev, posvečena 
črni Materi božji, katere slika 
je tja čudežno prišla iz vzhod
nih dežel. Ob cerkvi smo uži
vali ob pogledu na sinje m or
je in m islili na zveneče ime 
lepega kraja, v katerem smo 
bili.

Popoldne smo nadaljevali 
pot proti Cefalu. Večkrat se 
je v avtobusu oglasila pesem 
in prav kmalu smo prišli do 
omenjenega kraja. Tam smo 
si ogledali katedralo in se tudi 
precej razhodili po ozkih u li
cah tega slikovitega kraja ob 
morju. O b določeni uri smo 
stopili v naše vozilo in po pre
cej dolgi vožnji prišli v pre
stolnico dežele, Palermo. Po 
večerji smo šli na sprehod po 
ulicah, ob katerih stojijo veli
ka in lepa poslopja.

Palermo je bila vedno pre
stolnica te dežele in to se 
prav lepo pozna: ulice so ši
roke, prom et je živahen, lju 
dje kot v drugih velikih evrop
skih mestih.

Drugo ju tro  smo si ogle
dali nekaj zanimivosti mesta: 
več cerkva, Normansko pala- 
, čo s čudovito dvorano, vso v 
! dragocenih mozaikih, kočijo, 
ki nas je spomnila na ono iz 

iPepelke, drugo dvorano jz  
m ozaikov v M onreale. Šli 

; smo si ogledat tudi enega od 
! mestnih trgov, kjer smo videli 
zanimive prizore. Popoldne 
smo si ogledali notranjost ka
takomb pri kapucinih, ki nam 
bo gotovo ostala v neizbri

snem  spominu, in mestni vrt 
La Favorita. Šli smo tudi na 
goro San Pellegrino nad Paler
mom in prisostvovali maši v 
svetišču sv. Rozalije, ki je tudi 
palermska božja pot. V Paler
mu smo prenočili v hotelu 
sredi mesta.

Peti dan izleta smo odpo- 
' tovali iz Palerma, si ogledali 
grški tempelj v Segesti (na sli
ki) in nato utrjeno mesto Eri
če, ki so ga zgradili Normani. 
To mesto ima veliko in lepo 
katedralo in je vse preprede
no z ozkimi ulicami, ki so po
nekod tudi precej strme. Ima 
tudi lep, ve lik grad. Č udili 
smo se neobljudenosti me
sta. Vodič nam je povedal, da 
ima tu vsaka hiša notranje 
dvorišče "patio11, kjer poteka 
družinsko življenje. Tako so 
prebivalci večinoma doma in 
gredo na ulice, le ko je to nuj
no. Zapustili smo ta zanimiv 
kraj in se usmerili v Trapani. 
Nekje smo se ustavili ob obali 

[in kdor je želel, se je lahko 
kopal. Drugi so imeli odm or 

jv bližnji kavarni.

Popoldne smo si ogledali 
ostanke kartažanske ali pun
ske ladje, nakar smo vozili 
proti Maršali, kjer smo imeli 
večerjo in prenočišče. Tisti 
večer smo se izletniki zbrali 
na dvorišču hotela in začeli 
peti slovenske narodne pe- 

jsm i; te so donele v veselje 
vseh prisotnih. Razigrani smo 

j  se odpravili k nočnemu po
čitku.

Drugi dan smo šli v Seli- 
nunte, kjer smo si ogledali 
nekaj grških templjev, in nato 
v mesto Agrigento, kjer je po

vsem svetu znana do lina  
templjev. Mogočni so in so 
zahtevali mnogo truda in iz
najdljivosti pri gradnji. Ko se 
je znočilo, nas je prijazni šo
fer peljal na nočni ogled tem 
pljev, ki so lepo razsvetljeni. 
Pogled nanje je vzbujal v nas 
posebne občutke in dal m isli
ti o moči, iznajdljivosti, vztraj
nosti in vdanosti človeka, ki 
se je v vseh časih trudil poka
zati svojo vdanost bogovom 
s tem, da jim  je delal v čast 
največje in najlepše zgradbe.

Tudi zadnji dan je bil bo
gat: po maši smo šli v kraj 
PiazzaArmerina. Tu so ostan
ki, zlasti mozaiki, lepe, razko
šne rimske vile. Točka je ču
dovito turistično opremljena. 
Obiskovalec lahko vidi pod 
sabo velike mozaike, ki pred
stavljajo domače, lovske in 
življenjske prizore. Prizori so 
neverjetno živi kot barvne fo
tografije. M is lim , da imajo 
malokje tako velike in lepe, 
dobro ohranjene mozaike. 
Kosilo smo imeli blizu male
ga jezera Pergusa. Nato smo 
se napotili proti mestu Enna, 
kjer smo si m islili ogledati 
grad. Bil pa je zaprt in nismo 
m ogli izs led iti čuvaja. O b 
vhodu v mesto je zanim iv 
bronast kip sužnja Ena, ki ka
že pretrgano verigo, ki mu 
vklepa zapestja. Ali se morda 
kraj imenuje po njem? Čas je 
bil, da se odpravimo na letali
šče v Catanio. Tam smo se 
poslovili od šoferja in vodiča 
ter se napotili v letališče.

Iskrena hvala za prijetne 
vtise pobudnikom izleta, du
hovnikom, ki so nas sprem
ljali in darovali maše, družbi 
IOT, ki je  načrtovala izlet, 
vsem izletnikom, ki so morda 
molče prenašali težave dolge 
poti po Siciliji! Vsi, ki so m o
goče imeli drugačno mnenje 
o tej deželi, so spoznali, da 
je tam vsaj tako kot drugod 
po Italiji. Med potjo smo tudi 
slišali, kako pomembno vlo
go je imela literarna "sicilska 
šola" v razvoju italijanskega 
jezika in koliko pisateljev, ki 
jih pozna ves svet, se je rodilo 
na Siciliji, lepi mediteranski 
deželi, sedežu raznih kultur, 
ki so se tam vsestransko raz
vile in izkazale. Vse to smo 
im e li mi tu r is ti p riložnos t 
spoznati.
  KONEC

O D B O JK A

MATEJ CE R N IC  
NAJ BI IGRAL V A LIGI

Perspektivni odbojkar gori- 
škega Vala Matej Černič (na sli
ki) se z državno mladinsko re
prezentanco mudi v Braziliji, 
kjer se z vrstniki pripravlja na 
svetovno mladinsko odbojkar
sko prvenstvo, ki bo od 19. do 
29. avgusta v Bahreinu. Med
tem ko je očitno, da v mladi ita
lijanski izbrani vrsti prevzema 
vodilno vlogo, pa njegova klub
ska prijhodnost ni še jasno do
ločena. Kaže, da se vedno bolj 
oddaljuje možnost, da bi Matej 
še eno leto branil barve Vala, 
saj bi želel takoj prestopiti k bo
lonjskemu prvoligašu Jeans Ha- 
tu, kjer ima možnost, da igra v 
standardni postavi, te priložno
sti pa noče zamuditi. Pred krat
kim je Černič ponovno zavrnil 
predlog vodstva OK Val, da bi 
še eno leto igral za njih v B1 li
gi in se šele v prihodnji sezoni

1
preselil v Bologno. Valov pod
predsednik Aleksander Corva 
pa je izjavil, da iz Bologne za
enkrat še niso prejeli nobene 
! resne ponudbe za primerno 
; odškodnino v primeru Mateje
vega prestopa.
—  FD

O B Č N I ZBO R

ŠD VESNA UKORENINJENA  
V KRIŠKO STVARNOST

ERIK DOLHAR

V petek, 18. t.m., je bil v dvorani Ljudskega 
doma v Križu zelo dobro obiskan občni zbor 

športnega društva Vesna (na sliki).


